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 سیستان و بلوچستان؛ نقطه عطف  گذار
 به عدالت توسعه ای

محمدجعفر قائم پناه، معــاون اجرایی رئیس جمهور  حضــور دوباره دولت 
وفاق ملی در استان سیســتان و بلوچســتان در فاصله کمتر از دوماه، این بار در 
شهرستان های چابهار و زابل، فراتر از یک ســفر استانی معمول است. این حضور 
مکرر در کوتاه ترین بازه زمانی ممکن از آغاز به کار دولت، نشانگر اراده دولت برای 
تحول در نگرش به مقوله توسعه در ایران است. برای درک عمیق تر این رویکرد، 
باید به مبانی نظری و چارچــوب فکری دولت در حوزه توســعه نگاهی دقیق تر 
انداخت.آنچه در دهه های گذشــته به عنوان الگوی توســعه در ایران دنبال شد، 
عملًا بر سرمایه گذاری در نقاط خاص با هدف سرریز تدریجی توسعه به پیرامون، 
مبتنی بوده است. تجربه نیم قرن گذشته نشان می دهد این الگو نه تنها به توسعه 

متوازن ایران نینجامید، بلکه شکاف مرکز- پیرامون را عمیق تر کرد.

یادداشت

ودی راه اندازی می شود قطار تهران - وان ترکیه به ز

صفحه 3

 دومین نشست مشترک کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران و اصفهان روز چهارشنبه 19 دی ماه 1403 با 
حضور رئیس و اعضای کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران و اصفهان به میزبانی 

فولاد مبارکه در اصفهان برگزار شد.
 در دومین نشست مشترک کمیسیون معادن و صنایع 
ایران  بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی  اتاق  معدنی 
و اصفهان، محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد 
بزرگ ترین  به عنوان  شرکت  این  اینکه  بیان  با  مبارکه 
مجموعه صنعتی و معدنی کشور با کمیسیون معدن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران مرتبط است، اظهار کرد: 
برخی اتفاقات خوبی را که در فولاد مبارکه رقم خورده و 
منجر به امیدآفرینی در جامعه خواهد شد ارائه می دهم، 
زیرا فعالیت ها و دستاوردهای فولاد مبارکه به حوزه معدن 
وابسته است. امروز موضوع رفع ناترازی ها به موضوع شماره 
یک کشور تبدیل شده و از بالاترین مقامات کشور یعنی 
و  وزرا  تا  گرفته  رئیس جمهوری  و  رهبری  معظم  مقام 

صنعتگران، همه از ناترازی صحبت می کنند.

ناترازی در اقتصاد ایران یک موضوع زیربنایی 
است و صرفاً به حوزه های گاز و آب محدود 

نمی شود

وی در ادامه افزود: وقتی صحبت از ناترازی می شود، غالباً 
نگاه ها به ناترازی در حوزه برق و گاز معطوف می شود؛ اما 
باید توجه داشت که ناترازی در اقتصاد ایران یک موضوع 
محدود  آب  و  گاز  به حوزه های  و صرفاً  است  زیربنایی 
نمی شود. از سال ۱۴۰۰ و زمانی که مسئولیت مدیریت 
فولاد مبارکه به من واگذار شد و مشکل ناترازی های انرژی 
نیز به شدت امروز نبود، »توسعه کمّی، کیفی و متوازن« را 
به عنوان استراتژی اصلی شرکت اعلام و بر ضرورت ایجاد 

توازن در زنجیره فولاد تأکید کردیم.
کرد:  خاطرنشان  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل 
قابل توجهی  توسعه های  اخیر،  دهه های  طی 
ما  اکنون  و  گرفته  صورت  مبارکه  فولاد  در 

میراث دار افتخارات و دستاوردهای گذشته ایم؛ اما توسعه 
متوازن موضوع مهمی است که ما از سه سال پیش به 
آن پرداختیم، زیرا بیش از اینکه با مشکل ناترازی انرژی 
مواجه باشیم، با کمبود مواد اولیه و مشکلات مربوط به 
حوزه حمل ونقل مواجه بودیم و باید این عدم توازن را 
حل می کردیم. با این حال، فولاد مبارکه طی سال های 
اخیر بخش قابل توجهی از میزان تولید خود را به دلیل 

محدودیت های انرژی نیز از دست داده است.

فولاد مبارکه با نگاهی مترقی از ۳ سال پیش 
پروژه های خودتأمینی انرژی را آغاز کرد

وی با بیان اینکه علاوه بر انرژی، در حوزه های مختلفی 
ازجمله سرمایه انسانی با ناترازی مواجهیم، گفت: پرورش 
نیروهای متخصص در حوزه های مختلف تا سطح مدیریت 
با  امروز صنایع کشور است. همچنین  نیازهای  از  یکی 
عدم تعادل در تولید کالاها و محصولات مختلف، ازجمله 
محصولات فولادی در کشور مواجه ایم که این رویه نیازمند 
برنامه ریزی  به  انرژی  ناترازی  رفع  برای  است.  اصلاح 
با  مبارکه  فولاد  دلیل  به همین  و  نیازمندیم  بلندمدت 
نگاهی مترقی از ۳ سال پیش پروژه های خودتأمینی انرژی 

را آغاز کرد.
طیب نیا تصریح کرد: زمانی که قصد احداث نیروگاه برای 
تأمین انرژی موردنیاز فولاد مبارکه را داشتیم، برخی چنین 
اقداماتی را بیهوده می دانستند و حتی عده ای از سهام داران 
فولاد مبارکه نیز به این اقدامات معترض بودند؛ اما امروز 
شاهد ثمرات سرمایه گذاری های سال های گذشته در حوزه 
نیروگاهی هستیم. ما نباید برای تأمین نیازهای خود به 
امید دولت ها باشیم، بلکه باید در زمینه های مختلف مدل ها 
و الگوهای موفق را پیاده سازی و آن ها را در سراسر کشور 

تکثیر کنیم.

 نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی فولاد مبارکه تا سال آینده 

به صورت کامل وارد مدار می شود

وی اذعان داشت: فولاد مبارکه برای صرفه جویی در مصرف 
آب از سال ها قبل سرمایه گذاری های لازم برای بازچرخانی 
و  داده  انجام  را  شهری  و  صنعتی  پساب های  تصفیه  و 
راندمان مصرف آب موردنیاز خود را به ۲.۲ مترمکعب 
به ازای تولید هر تن فولاد رسانده است. همچنین فولاد 
مبارکه در حال اجرای پروژه انتقال ۲۰۰ میلیون مترمکعب 
آب از دریای عمان است تا علاوه بر تأمین آب موردنیاز 
خود، آب موردنیاز کل صنایع استان اصفهان را تأمین کند.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد: پروژه احداث 
نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی سیکل ترکیبی فولاد مبارکه پیشرفت 
قابل توجهی داشته؛ به طوری که ۶۱۴ مگاوات آن وارد مدار 
شده و در تابستان سال آینده نیز ۳۰۰ مگاوات دیگر آن 
نیروگاه خورشیدی  وارد مدار خواهد شد. پروژه احداث 
۶۰۰ مگاواتی فولاد مبارکه که در شرق اصفهان احداث 
شده نیز پیشرفت قابل توجهی داشته؛ به طوری که تاکنون 
۴۰ مگاوات آن وارد مدار شده و در هر ماه ۲۰ مگاوات 
به این عدد اضافه خواهد شد و تا پایان سال جاری، رقم 

یادشده به ۱۲۰ مگاوات می رسد.
 

 انجام مطالعات نیروگاه بادی 200 مگاواتی 
 فولاد مبارکه

 در منطقه خواف

وی بیان داشت: مطالعات پروژه احداث نیروگاه بادی ۲۰۰ 
مگاواتی فولاد مبارکه در منطقه خواف نیز انجام شده و 
وارد مرحله مناقصه شده است. همچنین فولاد مبارکه 
حدود ۳ سال پیش قرارداد یک میدان گازی را امضا کرده 
و پیگیر اجرای آن است که با عملیاتی شدن آن، علاوه 
بر تأمین نیاز خود، گاز مازاد را در اختیار شبکه سراسری 
قرار می دهد. علاوه بر موارد یادشده، این شرکت ۵ سال 
پیش به حوزه اکتشافات ورود پیدا کرده و در حال حاضر 

مطالعات ۷۱ محدوده و پهنه معدنی را در دستور کار خود 
قرار داده است؛ اما به دلیل محدودیت هایی، معطوف به 
معادن کوچک است و برای رفع نیاز خود در سال جاری 

اقدام به خرید شرکت اپال کرده است.
طیب نیا عنوان کرد: فولاد مبارکه برای رفع نیازهای خود 
لوکوموتیو   ۵۰ خریداری  به  اقدام  حمل ونقل  حوزه  در 
کرد و اگر در این زمینه سرمایه گذاری نکرده بود، قطعاً 
با مشکلات زیادی مواجه شده بود؛ همچنین طی دو سال 
اخیر برای ۱۳۰ روستای مجاور کم برخوردار خود سند 
پیشرفت و آبادانی تهیه کرده تا ضمن توانمندسازی و 
آموزش اهالی این روستاها، افراد توانمندی مثل پزشکان 
و مهندسان این مناطق را که به دلیل برخی محرومیت ها 
به شهرهای بزرگ کوچ کرده اند به روستاهایشان بازگرداند. 
راندمان کشت در زمین های زراعی کشاورزانی که فولاد 
درصد  داده، ۱۵  ارائه  ویژه  آموزش های  آنان  به  مبارکه 

افزایش یافته است.

رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران:
فولاد مبارکه علی رغم استفاده از انرژی 
خورشیدی،      مشمول محدودیت انرژی 

می شود

بهرام شکوری، رئیس کمیسیون  این نشست،  ادامه  در 
معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  معدنی  صنایع  و  معدن 
و  معادن  کمیسیون  جلسات  گفت:  ایران  کشاورزی  و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران به صورت دوره ای با صنایع استان ها و شهرستان های 
مختلف کشور برگزار می شود تا تعاملات سازنده در آن ها 
منجر به اتفاقات خوبی برای حوزه معدن و صنایع معدنی 

کشور شود.
وی افزود: اخیراً اعضای هیئت رئیسه اتاق بازرگانی ایران 
بسیار  مباحث  طی  و  داشتند  دیدار  رئیس جمهوری  با 

خوبی که مطرح گردید، از رئیس جمهوری خواسته شد 
که به بخش خصوصی اعتماد کنند. ما هم به عنوان بخش 
خصوصی قول دادیم که در صورت حمایت دولت و عدم 
حرکت روبه جلوی بخش خصوصی در کمتر از یک سال، 

دیگر به ما اعتماد نکنند.
رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، 
از  یکی  داشت:  اظهار  ایران  و کشاورزی  معادن  صنایع، 
مباحث دیگری که مطرح شد، موضوع ناترازی در انرژی 
و به ویژه برق بود و علی رغم اینکه برخی از صنایع کشور، 
مثل فولاد مبارکه، از انرژی خورشیدی استفاده می کنند، 
باز هم مشمول محدودیت انرژی می شوند. یکی دیگر از 
خواسته هایی که در این دیدار مطرح شد این بود که حقوق 
دولتی در بخش معادن، واقعی در نظر گرفته شود و با ایجاد 
معافیت از دادن حقوق دولتی، از جهات دیگری برای کشور 

منافع ایجاد شود.

 قیمت گذاری دستوری در حوزه معدن و صنایع 
معدنی به ضرر تولیدکنندگان است

وی تأکید کرد: بیش از ۷ هزار و ۷۰۰ معدن در کشور 
تعطیل است که اگر بتوانیم بخش عمده ای از این معادن 
را به چرخه فعالیت برگردانیم، قطعاً به تولید، اشتغال و 
ارزآوری کشور کمک قابل توجهی خواهد شد. قیمت گذاری 
به ضرر  که  معدنی  صنایع  و  معدن  در حوزه  دستوری 
تولیدکنندگان است نیز از دیگر مباحثی بود که در دیدار 
با رئیس جمهوری مطرح و از سیاست اخذ عوارض تحت 
در  شکوری  شد.  انتقاد  دانش بنیان ها  از  حمایت  عنوان 
پایان سخنان خود ابراز داشت: پیمان سپاری ارزی از دیگر 
مباحثی بود که مطرح شد و اعلام شد که با سازوکار ارز 
نیمایی کاری از پیش نخواهد رفت. تصدی گری دولت باید 
حذف شود، زیرا تبعات آن برای بخش خصوصی است. 
ثبات مدیریت در مجموعه های بزرگی مثل فولاد مبارکه 
و ذوب آهن ضروری است، زیرا یکی از دلایل سودآوری 

خواهد بود.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران:

ضرر ۸.۵ میلیارد دلاری صنعت فولاد 
کشور به خاطر قطعی برق

بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
نیز در این نشست ضمن انتقاد از هجمه ها علیه صنعت 
فولاد گفت: متأسفانه عده ای در کشور از طریق تریبون های 
فولاد  تولید  زنجیره  علیه  دارند،  اختیار  در  مختلفی که 
صحبت می کنند و با انتشار آن در فضای مجازی، به مردم 
و مسئولین آدرس غلط می دهند که این اقدام در حقیقت 
سوءاستفاده از تریبون های عمومی به ویژه رسانه ملی است و 
سبب می شود محدودیت های صنعت فولاد به عنوان صنعت 
مادر کشور روزبه روز افزایش یابد، زیرا تصمیمات مسئولین 
بر اساس چنین اظهارنظرهایی شکل می گیرد. وی  نیز 
افزود: در نمایشگاه توانمندی های صنعت و معدن خطاب 
به رئیس جمهوری محترم اعلام کردم که امسال حجم 
قابل توجهی از میزان تولید فولاد کشور به دلیل قطعی های 
مکرر برق از دست رفت که ضرر آن معادل ۸.۵ میلیارد 
دلار بود. ایشان پاسخ دادند خودتان نیروگاه بسازید و برق 
موردنیاز خود را تأمین کنید. در پاسخ ایشان اعلام کردیم 
فولاد مبارکه نیروگاه ساخته، اما نه تنها برق آن نیروگاه را به 
خود این صنعت نداده اند، بلکه از انتقال گاز موردنیاز برای 

تولید برق در این صنعت جلوگیری کرده اند.

وزارت نیرو مشوّق سرمایه گذاری احداث 
 نیروگاه های تجدید پذیر

 در کشور باشد
 رئیس جمهوری از ما پرسیدند چرا صنعت فولاد کشور گاز 
مصرف می کند و ما در پاسخ اعلام کردیم صنایع فولادی 
ایران برخلاف صنایع فولادی بسیاری از کشورهای جهان، 
به دلیل داشتن مزیّت نسبی گاز و منابع گازی، به جای 
روش کوره بلند بر مبنای زغال سنگ، از تکنولوژی احیا 
مستقیم استفاده می کنند و نیاز به گاز دارند و اگر صنایع 
فولاد کشور بخواهند گاز را به نرخ جهانی خریداری کنند، 

قطعاً به تعطیلی کشیده خواهند شد.
در بحث ناترازی های انرژی خواه ناخواه با کمبود انرژی در 
کشور مواجهیم و اگر امروز برای احداث نیروگاه های گازی 
سرمایه گذاری کنیم تا چند سال دیگر به دلیل کمبود 
گاز با مشکل مواجه خواهیم شد؛ بنابراین باید به سمت 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر حرکت کنیم. در این زمینه 
با توجه به وسعت کشور و شرایط خوبی که برای احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر و جذب انرژی خورشیدی فراهم 

است، وزارت نیرو باید مشوق سرمایه گذاری صنایع 
و سرمایه گذاران کشور برای احداث نیروگاه های 

تجدیدپذیر باشد.

 در دومین نشست مشترک کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و اصفهان به میزبانی فولاد مبارکه مطرح شد؛

ناترازی برق ضرر ۸/۵ میلیارد دلاری برای صنعت فولاد کشور به ارمغان آورد

صفحه 5



وسیه مهم است؟ چرا سفر پزشکیان به ر

پزشکیان: 

نباید از کنار بی عدالتی آموزشی ساده بگذریم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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 سیستان و بلوچستان؛ نقطه عطف  گذار
 به عدالت توسعه ای

محمدجعفر قائم پناه، معاون اجرایــی رئیس جمهور  حضور دوباره 
دولت وفاق ملی در استان سیستان و بلوچستان در فاصله کمتر از دوماه، 
این بار در شهرستان های چابهار و زابل، فراتر از یک سفر استانی معمول 
اســت. این حضور مکرر در کوتاه تریــن بازه زمانی ممکــن از آغاز به کار 
دولت، نشانگر اراده دولت برای تحول در نگرش به مقوله توسعه در ایران 
اســت. برای درک عمیق تر این رویکرد، باید به مبانی نظری و چارچوب 

فکری دولت در حوزه توسعه نگاهی دقیق تر انداخت.
آنچه در دهه های گذشــته به عنوان الگوی توســعه در ایران دنبال شد، 
عملًا بر ســرمایه گذاری در نقاط خاص با هدف ســرریز تدریجی توسعه 
به پیرامون، مبتنی بوده است. تجربه نیم قرن گذشته نشان می دهد این 
الگو نه تنها به توسعه متوازن ایران نینجامید، بلکه شکاف مرکز- پیرامون 
را عمیق تر کرد. نمــود عینی این رویکرد را می توان در اســتقرار صنایع 
آب بر در فلات مرکزی ایران مشاهده کرد. این تصمیم که در تضاد آشکار 
با اصول آمایش ســرزمین بود، امروز به بحران فرونشست زمین و تهدید 
زیست پذیری شهرهای مرکزی کشور از جمله تهران انجامیده است. به 
بیان دیگر، توســعه نامتوازن نه تنها پیرامون را محروم کرده است، بلکه 

پایداری توسعه در مرکز را نیز با چالش مواجه ساخته است.
دولت وفاق ملی بــا درک این واقعیــت رویکرد جدیدی را در توســعه 
منطقه ای دنبــال می کند که در آن عدالت صرفاً بــه معنای توزیع منابع 
نیست، بلکه در شناسایی و فعال سازی ظرفیت های نهفته در هر منطقه 
نهفته است. سیستان و بلوچستان با برخورداری از موقعیت ژئوپلیتیک 
منحصر به فرد، سواحل اقیانوســی و تنوع قومی و مذهبی، ظرفیت های 

بی بدیلی برای توسعه دارد که تاکنون مغفول مانده است.
برخلاف الگوهای پیشــین که توســعه را امری تزریقی و از بالا به پایین 
می دانســتند، رویکرد رئیس جمهوری پزشــکیان بر توانمندســازی و 
مشارکت جوامع محلی تأکید دارد. این نگاه که ریشه در نظریات توسعه 
اجتماع محور دارد، معتقد است پایداری توســعه در گرو مشارکت فعال 
ذی نفعان محلی اســت. رئیس جمهوری تقریباً در همه سخنرانی های 
خود، بر جلب مشــارکت مردم و به میدان آمدن آنان تأکید می کند. در 
اندیشه او حل بحران ها و ابربحران های کشــور، بدون مشارکت فعالانه 
مردم ممکن نیست. این رویکرد به معنای عدول از مسئولیت های دولت 
نیست. دولت با نگاه کارشناســی و رویکرد تخصص محور، تلاش خواهد 
کرد در همه میدان ها وظایف خود را به بهترین وجه ایفا کند. موضوع این 
اســت که حتی اگر دولت با بهره وری بالا همه وظایف خود را به درستی 
انجام دهد، در این گرداب مشــکلات و مســائل، بدون مشارکت مردم 
نخواهد توانســت به تنهایی کاری از پیش ببرد. تکرار این مسأله از سوی 
دکتر پزشکیان، هدفمند است؛ مشــارکت جویی، »کلان پروژه« اوست 
و همه اجزای دولت نیز به نوبــه خود باید در راســتای تحقق این هدف 

بکوشند.
موضوع مهم دیگر این اســت که توســعه باید در انطباق با ظرفیت های 
اکولوژیک و اقلیمی هر منطقه باشد. مســأله خشک شدن تالاب هامون 
و بحران آب در سیســتان، نمونه ای پیچیده از چالش های توسعه است 
که ابعاد داخلی و خارجی مهمی دارد. صرف نظــر از کم و کیف بروز این 
بحران، پیامدهای آن فراتر از مســائل زیســت محیطی اســت. خشکی 
هامون امروز به فروپاشــی نظام ســنتی معیشــت در منطقه، مهاجرت 
اجبــاری روســتاییان و حتــی چالش هــای امنیتی انجامیده اســت. 
طوفان های گرد و غبار برخاســته از بستر خشک تالاب، سلامت ساکنان 

منطقه را تهدید می کند و حتی تا شهرهای دوردست نیز اثر می گذارد.
ممکن است تصور شــود انتخاب سیستان و بلوچســتان به عنوان اولین 
مقصد سفر استانی دولت و بازگشت به این استان در سفر سوم، استمرار 
برخی رفتارهای پوپولیستی ادوار گذشته در حکمرانی است؛ اما واقعیت 
این اســت که این انتخاب ها بر مبنای یک چارچوب نظری منســجم و 
درک عمیق از ضرورت های توســعه متوازن در ایران است. این استان با 
چالش های پیچیده توسعه ای روبه روست که حل آنها نیازمند رویکردی 

جامع و چندبعدی است:
یک - چالش ژئوپلیتیک: موقعیت مرزی استان و همسایگی با دو کشور 
افغانستان و پاکســتان، آن را در معرض تحولات منطقه ای قرار می دهد. 
رویکرد نوین توســعه باید بتواند این چالش را به فرصتی برای همگرایی 

منطقه ای تبدیل کند.
دو- چالش اقلیمی: تغییرات اقلیمی و خشکســالی های پیاپی، بویژه در 
منطقه سیستان، معیشت ســنتی را با بحران مواجه کرده است. راهکار 
این چالش در بازتعریف الگوی توسعه و متنوع سازی اقتصاد محلی است.

ســه - چالش زیرســاختی: علی رغم موقعیت راهبردی سواحل مکران، 
فقدان زیرساخت های اساســی مانع از بهره برداری از این ظرفیت شده 
است. توسعه بندر چابهار و اتصال آن به شبکه ریلی کشور می تواند نقطه 
عطفی در این زمینه باشــد و در حال حاضر یکــی از اولویت های اصلی 

دولت است.
به رغم همه این ها، ســال ها عقب ماندگی از قطار توسعه، نیازمند توجه 
ویژه در تخصیص منابع اســت. موضوع صرفاً تخصیص منابع بودجه ای 
نیســت، هر چند که البته در آن بخش نیز دولت رویکرد تحولی و ویژه ای 

را دنبال می کند.
جبران عقب ماندگی اســتان سیســتان و بلوچســتان، بــا رویکردی 
چندوجهی، چــه در بودجه ریزی دولتی و چه در جذب ســرمایه گذاری 
داخلی و خارجی و البته هدایت تســهیلات بانکی، دنبال خواهد شــد. 
در درجه دوم تقویت نهادهای مدنی، حمایت از کســب وکارهای خرد و 
متوســط و ارتقای مهارت های حرفه ای اولویت هــای دولت خواهد بود. 
در نهایت اینکــه بهره گیری از ظرفیت های ترانزیتــی و تجاری منطقه، 
نیازمند تعامل سازنده با کشــورهای همسایه و شرکای بین المللی است. 
این مسأله نیز به تأکید رئیس جمهوری، جزو دســتورکارهای دستگاه 

سیاست خارجی کشور است و با جدیت پیگیری خواهد شد.
از سوی دیگر با در نظر گرفتن اینکه ابربحران های مزمن کشور، اصولاً در 
چند دهه گذشــته پایدار بوده و راهبردهای حکمرانــی برای غلبه بر آنها 
عمدتاً نقشی تســکین آمیز و موقتی را ایفا کرده اســت، دولت وفاق ملی 
یکی از اولویت های خود را تغییر در ســاختار و فرآیند برنامه ریزی توسعه 
می داند. مهم ترین محور این تغییر به نوعــی  گذار از برنامه ریزی متمرکز 
به برنامه ریزی مشارکتی اســت. برنامه های توســعه که عمدتاً از سوی 
کارشناسان مرکزنشین و بدون درک عمیق از واقعیت های محلی تدوین 
شده است، امتحان خود را پس داده و ناکارآمد بوده اند. در دولت وفاق ملی 
تلاش خواهد شد جوامع محلی و نخبگان منطقه ای نقش فعالی در فرآیند 
برنامه ریزی داشته باشــند. حضور مکرر دولت در سیستان و بلوچستان 
و گفت وگوی مســتقیم با مــردم و نخبگان محلی، نمــودی از این تغییر 
پارادایم است. تجربه نشان داده اســت که موفق ترین برنامه های توسعه 
آنهایی هســتند که دانش تخصصی را با شــناخت عمیق از ظرفیت ها و 
محدودیت های محلی تلفیق می کنند. مردم بومی سیستان و بلوچستان 
طی قرن ها زندگی در این اقلیم، راهکارهای خلاقانه ای برای سازگاری با 

محیط یافته اند که می تواند الهام بخش برنامه های توسعه باشد.
توسعه سیستان و بلوچستان در چشــم انداز دولت وفاق ملی صرفاً یک 
پروژه عمرانی نیســت، بلکه امیدواریم آغازگر تحولی بنیادین در الگوی 
توسعه ملی باشد. سیســتان و بلوچســتان می تواند، چنانکه اشاره شد، 
پایلوتی )یا نقطه شروعی( برای آزمودن رویکردی جدید در عرصه توسعه 
ایران باشــد. در نگاه دولت این اســتان با همه چالش ها و فرصت هایش، 
می تواند به الگویی موفق از توســعه متوازن، درون زا و پایدار تبدیل شود. 
موفقیت در این مسیر، مســتلزم درک عمیق مبانی نظری، پایبندی به 
اصول و البتــه انعطاف پذیری در روش هاســت. این موفقیــت نه تنها 
سرنوشــت این خطه از ایران را تغییر می دهد، بلکه حتی می تواند آینده 

الگوی توسعه ملی را هم رقم بزند.

یادداشت

رئیس جمهوری آمریکا از نزدیک بــودن توافق آتش 
بس در غزه خبر داد. ســاکنان غــزه در جهنم زندگی 

می کنند و فلسطینیان نیازمند صلح هستند.
به نقل از شــبکه الجزیره قطر، جوبایدن رئیس جمهور 
آمریــکا اعلام کرد: ما در آســتانه دســتیابی به توافق 

آتش بس در غزه هستیم.
وی تصریح کرد که ما به فشارهای خود برای دستیابی 
به توافق آتش بس ادامه می دهیم و در همین راســتا با 

نتانیاهو و امیر قطر گفتگو کردم.
رئیس جمهوری آمریکا گفت: ســاکنان غزه در جهنم 

زندگی می کنند و فلسطینیان نیازمند صلح هستند.
بایدن در بخش دیگری از سخنانش به مسائل مختلفی 

چون جنگ اوکراین، روســیه، چین و ایران 
پرداخت.

وی گفت: دوره پس از جنگ ســرد به پایان 
رسیده و دورانی جدید آغاز شده است که در 
آن رقابتی شدید بر سر اقتصاد، حقوق بشر و 

مسائل دیگر جریان دارد.
بایدن مدعی شــد: ایالات متحــده در حال 

پیروزی اســت و ما در موقعیت قدرت قــرار داریم در 
حالی که رقبای ما در وضعیت ضعف هستند.

وی ادعا کرد: کشــور ما در دوران ریاســت من قوی تر 
شده و بیش از هر زمان دیگری آماده است.

بایدن خاطرنشــان کرد: ما در منطقــه اقیانوس های 

هند و آرام ائتلاف هــای جدیدی برای مقابله 
با رفتارهای خصمانه چین تشکیل داده ایم.

وی در ادامه ادعاهای خود افزود: ناتو اکنون 
قوی تر از هر زمان دیگری است

بایدن بــا حمله به رئیس جمهوری روســیه 
مدعی شــد: پوتین فکر می کرد که در چند 
روز کی یف را اشغال خواهد کرد، اما این من 

بودم که به آنجا رفتم.
رئیس جمهوری آمریکا با اشاره به اینکه “ما ۵۰ کشور 
را بــرای حمایت از اوکراین بســیج کردیــم.”، افزود: 
همچنین ما با بســیج بیش از ۲۰ کشور، برای حفاظت 
از کشتی ها در دریای ســرخ در برابر حملات حوثی ها 

تلاش کردیم.
وی در ادامه بار دیگر با حمله به مسکو ادعا کرد: روسیه 
برای جایگزینی تجهیزات و نیروهایــی که در میدان 

نبرد از دست داده، با مشکل مواجه است.
بایدن در بخــش دیگری از اظهاراتش بدون اشــاره به 
پیامدهای حمله مشــروع ایران به رژیم صهیونیستی 
ادعا کرد: حملات ایران به اســرائیل شکســت خورده 
است زیرا ما کشــورهایی را برای مقابله با این حملات 

بسیج کردیم.
وی در ادامه ادعاها علیه ایران و روســیه مدعی شــد: 
تهران و مسکو نتوانستند به بشار اسد کمک کنند تا در 

قدرت باقی بماند.

معاون اجرایــی رئیس جمهوری در بازدیــد از وزارت 
میــراث فرهنگی با اشــاره بــه ظرفیت هــای متنوع 
فرهنگی کشور گفت: تبدیل تقابل ها به وحدت از مسیر 

رونق گردشگری می گذرد.
محمدجعفــر قائم پنــاه در بازدیــد از وزارت میراث 

فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی، بــا تبریک 
ولادت امیرالمومنین )ع( گفــت: به طور حتم با حضور 
دکتر صالحی امیــری در راس وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، این مجموعه وزارتخانه ای 
توانا و منشــا اثر خواهــد بود.معــاون اجرایی رئیس 

جمهوری با اشــاره به اهمیــت ماموریت های وزارت 
میراث فرهنگــی در تحقق گفتمان وفاق در کشــور، 
افزود: ایران کشــوری با دو هویت ملی و دینی است که 
این دو هویت به یک اندازه حائز اهمیت هستند و هیچ 
تقابلی بین آنها وجود نــدارد. وزارت میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دســتی با توجه به ماموریت هایی 
که دارد، مظهر و تجلی اصلی ایجاد گفتمان وفاق است.
قائم پناه به ظرفیت های متنوع گردشــگری کشــور 
اشاره و بر استفاده از آن برای ایجاد گفتمان فرهنگی و 

استفاده از این ظرفیت برای تقویت وحدت تاکید کرد.

چهره

دولت

خریــدار  »معاهــده مشــارکت جامع 
همکاری های راهبردی ایران و فدراســیون 
روسیه« در راســتای همکاری منطقه ای با 
تمرکز بــر حوزه های اقتصادی، سیاســی، 
امنیتــی و نظامــی بــه زودی در ســفر 
رئیس جمهور ایران به روســیه بــه امضاء 

خواهد رسید.
مسعود پزشکیان ۲۸ دی ۱۴۰۴ به روسیه 
ســفر می کند تا عــلاوه بر دیــدار و رایزنی 
با ولادیمیــر پوتین رئیس جمهــور و دیگر 
مقامات عالی روســیه،معاهده مشــارکت 
جامــع همکاری هــای راهبــردی ایران و 
فدراســیون روسیه به امضا برســد. با توجه 
به اهمیــت این اقــدام از ســفر پیش روی 
پزشــکیان به عنوان ســفری تاریخی یاد 

می شود.
بــا امضای ایــن معاهــده که شــامل یک 
مقدمــه و ۴۷ مــاده در  همــه حوزه های 
مناسبات دوجانبه است، ســطح تعاملات 
ایران و روســیه ارتقاء یافته و زمینه پیشبرد 
همکاری ها تســهیل خواهد شد و در اقتدار 
و همکاری منطقه ای با تمرکز بر حوزه های 
اقتصادی، سیاســی، امنیتی و نظامی موثر 

اســت.امضای این تفاهم نامه راهبردی که 
از ســال ۹۸ در دولت دوازدهم دنبال شده 
و با تدوام پیگیری در دولت ســیزدهم، در 
دولت چهاردهــم به امضاء خواهد رســید 
نشــانه رویکرد سیاســت چندجانبه گرا در 
دولت های مختلف جمهوری اسلامی ایران 
اســت که به دام یکجانبه گرایی نیفتاده و با 
عقلانیت به ظرفیت هــای منطقه ای توجه 

داشته و دارند.
قانون معاهده اســاس روابط متقابل ایران و 
اصول همکاری بین ایران و روســیه در سال 
۱۳۷۹ امضاء شد و در سال ۱۳۸۰ )۲۰۰۱( 
به تصویب مجلس رسید. . این موافقت نامه 
عملا ۲۰ ساله بود و در سال ۲۰۲۱ میلادی، 
مدت زمان اجــرای آن به پایان رســید. در 
این موافقت نامــه، فرایند تمدید خودکار به 
مدت پنج ســال پیش بینی شده بود که اگر 
طرفین قبل از اتمام مهلت پایان اجرای آن 
نقطه نظری نداشتند، خود به خود، تمدید 
می شــود و بنابرایــن، ایــن موافقت نامه تا 

۲۰۲۶ تمدید شده است.
اما با توجه به اطلاعات منتشر شده از سوی 
رسانه های روسیه و آن چه ســفیر ایران در 

این کشــور تاکنون مطرح کرده اند، با تاکید 
مقامات دو کشــور بر ضرورت بروزرســانی 
قراردادبا توجه به اینکه مسائل امروز روابط 
نســبت به ۲۴ ســال پیش خیلی گسترش 
پیدا کرده است مقرر شد، روند رو به توسعه 
روابط دو کشــور، در چند دهه اخیر، مبنا و 
ریشــه شــکل گیری توافقنامه راهبردی 

حاضر  باشد.
از جملــه ویژگی های معاهده مشــارکت 
جامــع همکاری هــای راهبــردی ایران و 
فدراسیون روســیه، که بر پایه بیش از ۳۰ 
محور تنظیم شده ، این اســت که به عنوان 

توافقنامه قراردادی بلند مــدت و مبنی بر 
اصول منشور ســازمان ملل متحد، حقوق 
دوجانبــه و توازن تعهــدات و احتــرام به 

تمامیت ارضی در آن لحاظ شده است.
ابعاد سیاســی)این که در ســاختار قدرت، 
دیدگاه های مان چگونه است و چگونه باید 
حرکت کنیم. در مجامع بین المللی، چگونه 
باید حرکت داشته باشیم(، اقتصادی )اینکه 
همکاری های اســتانی،  انجــام پروژه ها و 
همکاری ها در قالب دو و چند جانبه چگونه 
باید باشد (، حمل و نقل و کریدور ترانزیتی، 
پولی و بانکی، ســرمایه گذاری، علمی، نفت 
و گاز، محیط زیستی، کشــاورزی و امنیت 

غذایی در این معاهده مورد اهمیت است.
با توجــه به این کــه ایران و روســیه دارای 
منابع انرژی هســتند، همکاری ۲ کشــور 
در حوزه های تجــارت بین المللی و انرژی 
نیز پیــش بینی شــده اســت. هم چنین 
همکاری در حوزه فنــاوری به ویژه فناوری 
های نوین،  امنیت اطلاعات و ســایبری نیز 
در موافقت نامه جامع ایران و روســیه آمده 
اســت. همکاری در بخش انرژی صلح آمیز 
هسته ای، مسائل دفاعی و نظامی و همکاری 

در مبارزه با تروریسم، مسائل محیط زیست 
و دریای خزر، مقابله با پولشــویی و جرائم 
ســازمان یافته، برخــی دیگــر از مفاد این 

موافقت نامه را تشکیل می دهند.
هر چند کــه هماننــد هر توافــق دیگری 
نمی توان منتظــر منافع ســریع و دفعی از 
امضای این توافقنامه بود اما به نظر می رسد 
در میان مدت و بلند مدت دســتاوردهای 
قابل توجهی برای کشــور به دنبال داشته 
باشــد؛ بنابراین بر اســاس اطلاعات مطرح 
شــده، انتظار می رود معاهــده ای به امضا 
برســد که صرفا نیازها و توان جاری را در بر 
نمی گیرد بلکه بر اســاس آن برای دهه های 

آینده برنامه ریزی شده است.
از آن جا که اســتقلال، خوداتکایی و امنیت 
کشور، برای جمهوری اسلامی ایران، مقوله 
بســیار مهمی بوده و همواره برای آن هزینه 
پرداخت کرده  اســت،  به نظر می رســد که 
»واقع بینــی در عرصه تبــادلات مبتنی بر 
منافع ملــی و همســایگی« و »همگرایی 
اســتراتژیک در برابــر نظام تــک قطبی« 
می تواند از دلایلی باشد که چنین توافقی با 

کشور روسیه به امضا برسد.

 بایدن: فلسطینیان نیازمند صلح هستند

ونق گردشگری می گذرد معاون اجرایی رئیس جمهوری: تبدیل تقابل ها به وحدت از مسیر ر

خریدار  رئیس جمهور با بیان اینکه تصور 
من این است که مسئولان وقتی بی عدالتی 
وجود داشــته باشــد حتی نباید خوابشان 
ببــرد، گفــت: نبایــد از کنــار بی عدالتی 

آموزشی ساده بگذریم.
 مسعود پزشکیان رئیس جمهور در مراسم 
سی ویکمین سالروز تصویب قانون تشکیل 
شــوراهای آموزش و پرورش با اشــاره به 
ســالروز ولادت حضرت علی علیه السلام و 
روز پدر، اظهار کرد: صرف اینکــه به امام و 
کتاب عشق بورزیم و کتاب را بالای سرمان 
بگذاریم مشــکلی از ما حل نمی کند. عمل 
به کتاب است که مشــکل ما را حل می کند 
و رفتن راه امام اســت که می توانــد ما را از 
وضعی که در آن هســتیم خــارج کند اگر 
مدعی هستیم که معتقد به راه امام و کتاب 

خدا هستیم.
وی افــزود: امام مدیــران و رهبــران هیچ 
وظیفه ای ندارند جــز اینکه به کتاب -خدا- 
عمل کنند، بر قســط و عدالت قیام کنند و 

حق را پیاده کنند.
رئیس جمهور در بخشــی از ســخنانش با 
اشاره به فرمایش حضرت علی علیه السلام 
مبنی بر عشــق ورزی امام به مــردم، بیان 
کرد: حضرت علی فرمــوده بودند با مردم به 
خشونت برخورد نکنید و مثل حیوان درنده 
به جان آنها نیفتید. حضــرت علی مردم را 
برادران دینــی خود می دانســت. خداوند 
دستور داده است که هر آنچه -حاکم- برای 
دسته و نزدیکان خود می خواهد برای مردم 
هم بخواهد اگر این طور رفتــار نکنید ظلم 
کرده اید و کســی که به بنــدگان خدا ظلم 

کرده است خدا هم با او دشمن می شود.
پزشــکیان با اشــاره بــه بی عدالتی های 
آموزشــی در کشــور، گفت: مــا در چنین 
ســاختار و امکاناتی در یک نقطه مدرســه 
نداریم و در جای دیگری مدرســه ای داریم 
کــه امکانــات نــدارد و در جــای دیگری 
مدرســه ای داریم که در حــد اعلا آموزش 
می دهد. ما شیعه علی هســتیم؟ می توان 
تصور کــرد که در یــک منطقــه ای برای 
بچه های این سرزمین که می خواهند آینده 
این سرزمین را بســازند، امکانات آموزشی 
درست فراهم نکنیم؟ آیا این عدالت است؟ 
این کارهایی که ما در جامعه پیاده می کنیم 

عدالت است؟
وی ادامه داد: اکثر ما می دانیم کســانی که 
در دانشــگاه ها پذیرفته می شوند معمولاً از 
مدرســه های خاص می آیند، آیا این عدالت 
و انصاف است؟ آیا می توان این را پذیرفت؟ 
باید این را به سرعت به هم زد. خیرین تا حد 

امکان کمک کرده اند.
رئیس جمهور در ادامه بــا تاکید بر اینکه در 
بی عدالتی آموزشی ما مقصر هستیم، گفت: 
به هر شــکل ممکن نباید اجــازه دهیم که 
بی عدالتی آموزشی و بی انصافی در کشور ما 
به وجود بیاید. الزاماً رأی رفع این مشکل به 
پول دولت نیاز نیست اراده و باور ما است که 
مشکلات را حل می کند. تصور من این است 
که مســئولان وقتی ایــن بی عدالتی وجود 
داشته باشد حتی نباید خوابشان ببرد. نباید 
از کنار بی عدالتی آموزشی ساده بگذریم این 
فرزندان را هر چطور تربیت کنیم همانطور 

خواهند شد.
پزشکیان با اشــاره به اینکه اگر در آموزش 
فرزندان این ســرزمین اشــکالی به وجود 
بیاید، مقصر ما هستیم و باید ما توبیخ شویم 
گفت: اگر این فرزندان خوب تربیت نشوند 
مقصر ما هســتیم چرا که تربیت و مدرسه و 
صدا و سیمای آنها را ما بر عهده داشتیم. باید 

بی انصافی را آمــوزش از بین ببریم، آموزش 
حق انسان ها اســت و قابل واگذاری به بازار 

نیست.
وی با بیان اینکــه اگــر می خواهیم آینده 
کشورمان درست باشــد باید فرزندانمان را 
خوب تربیت کنیم و برایشــان تلاش کنیم، 
ادامه داد: اگر می خواهیم به چشــم اندازی 
برســیم که مقام معظم رهبری فرمودند که 
در منطقه توســعه یافتــه و در جایگاه اول 
اقتصادی، علمی و فنــاوری همچنین الهام 
بخش باشیم، کجا است؟ کسانی که مدعی 
هســتند طرفدار ولایت فقیه هســتند چرا 
نمی توانند سیاســت های رهبری را اجرایی 

کنند؟
رئیس جمهور با طرح این موضوع که با شعار 
دادن مشکلی حل نمی شود، بیان کرد: من 
جرأت نمی کنم بین مــردم حرف بزنم، این 
حرف ها را با شما مطرح می کنم که مسئول 
هســتید. باید روند بی عدالتی و بی انصافی 
را از بیــن ببریم. فقط هم نیازمند داشــتن 
عزم و اراده اســت با کمک مردم می توانیم 

مشکلات را حل کنیم.
پزشکیان در بخشی از ســخنانش به دوران 
مســئولیتش در حوزه بهداشــت و درمان 
در شهر تبریز اشــاره کرد و یادآور شد: آنجا 

خانه های بهداشــت نبود و مــن نگاهم را 
نســبت به کمک های دولتــی تغییر دادم 
و وقتــی به این باور رســیدم که بــه عنوان 
مسئول باید پاســخگو باشــم با مشارکت 
مردم کارها را پیش بردیــم و در مدت ۶ ماه 
حدود ۷۰۰ خانه بهداشــت را ســاختیم. 
دولت برای ۱۰ خانه بهداشــت پول می داد 
و بعد از دو سال هم ساخته نمی شد اما مردم 
توانستند در این مدت کوتاه این تعداد خانه 

بهداشت را با مشارکت خودشان بسازند.
وی تصریح کرد: مگر می شــود مردم بدانند 
که ما برای آموزش کمــک می خواهیم و به 
کمک ما نیایند، همانطور که جنگ با کمک 
مردم پیش رفــت و دولت پولی نداشــت. 
بچه های جبهه آن زمــان از اینکه به عنوان 
حقوق دریافــت کنند ناراحت می شــدند 
چرا که برای دیــن و باور و اعتقادشــان به 
جبهه ها می رفتند، همیــن دین و اعتقاد به 
ما می گوید که نباید بی عدالتی و تبعیض در 

جامعه باشد.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه حضرت علی 
که ما شیعه او هستیم اگر در جامعه تبعیض 
داشته باشــیم یعنی راســت نمی گوییم و 
پیرو او نیســتیم، گفت: اگر در بی عدالتی و 
بی انصافی باشیم یعنی راست نمی گوییم و 

پیرو حضرت علی نیســتیم با شعار دادن و 
زیارت کردن مشکلی حل نمی شود.

پزشــکیان طبق آیاتی از قرآن، اظهار کرد: 
روز قیامت جــای توجیه ها نیســت، جای 
آنهایی کــه در ضعف بودند جهنم اســت. 
خداوند می فرماید شاید از کوتاهی و تقصیر 
آنهایی که ناتوانی هایی داشتند بگذرد، ما به 
عنوان مسلمان و شــیعیان مولا علی باید تا 
جایی که می توانیم تلاش کنیم تا تبعیض ها 
بی عدالتی ها از بین برود؛ آن زمان می توان 

باور کرد که ما شیعه حضرت علی هستیم.
وی که تــوان و قدرت دولت هــا را محدود 
و قــدرت ملت هــا را نامحدود برشــمرد، 
ادامه داد: اینکه ثواب نماز جماعت بیشــتر 
اســت یعنی وحدت در قبله مشترک و امام 

مشترک ارزش دارد.
رئیس جمهور خطاب به وزیر کشــور که در 
جلسه حضور داشت، دستور داد: استانداران 
باید هر هفته جلســه تشــکیل دهند و باید 
بتوانند هر کجا مشــکلی داریــم محله به 
محل رفع کننــد. نباید رفع مشــکلات به 
درازا بینجامد و باید یک ســاله مشــکلات 
را رفع کنیم. هم مردم و خیرین هســتند، 
ستادها و بنیاد مســتضعفان هست، معادن 
و بخش هــای اقتصــادی مســئولیت های 
اجتماعی دارند که بایــد همه این ها را برای 
عدالت آموزشی بســیج کنیم تا در فضاهای 
آموزشــی تجهیزات و شــیوه ها و روش ها 

تحول ایجاد کنیم.
پزشــکیان گفت: اراده کنید کــه انصاف و 
عدالــت را در تربیــت بچه های کشــور که 
بچه هــای خودمان هســتند رعایت کنیم. 
زندگی به ســرعت می گــذرد و باید فردای 
روز قیامــت هر کــدام از ما جــواب دهیم. 
وضعیت آمــوزش و پرورش و ســلامت در 
شأن ما شیعیان مســلمانان و ایرانی نیست، 
باید ایرانی بسازیم که در جایگاه شایسته آن 
است. ایران با قدمت ۱۰ هزار ساله تمدن ها 
را در خــود شــکل داده و باید بــه آنچه که 

هستیم برگردیم.
وی با اشــاره به آیاتــی از قرآن بیــان کرد: 
خداوند نهایت عزت اســت خدا در ماست و 
ما به ســوی او می رویم، جایی برای رسیدن 
نیســت و باید بی نهایت رفت و ما می توانیم 

این راه را برویم.



زندگی مردم محلی مختل شد 
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همتی:
  مهمترین دغدغه کشور باید ثبات بخشی 

به اقتصاد باشد
وزیر اقتصاد گفت: امروز در مسیر پیشرفت کشور و در رقابت منطقه ای 
و جهانی، مهمترین دغدغه سیاســیون باید ثبات بخشــی به اقتصاد و 

پیش بینی پذیر کردن آن برای بسترسازی رشد اقتصادی پایدار باشد.
 »عبدالناصر همتی« وزیر امور اقتصادی و دارایی در صفحه شــخصی 
فضای مجازی خود نوشت: امروز در مســیر پیشرفت کشور و در رقابت 
منطقه ای و جهانی، مهمترین دغدغه سیاســیون باید ثبات بخشی به 
اقتصاد و پیش بینی پذیر کردن آن برای بسترســازی رشــد اقتصادی 

پایدار باشد.
وی تاکید کرد: هر مانع و تأخیری در این مسیر به معنی مهر تأیید زدن 

به کاهش رفاه شهروندان ایران زمین است.
همتی در ادامه افزود: به گفتــه »رابرت لوکاس« برنــده نوبل اقتصاد 
۱۹۹۵ وقتی کســی شــروع به فکر کردن در خصوص رشد اقتصادی 

می کند، فکر کردن به چیز دیگری دشوار است.

ودی راه اندازی  قطار تهران - وان ترکیه به ز
می شود

مدیرعامل شرکت رجا از آغاز به کار ستاد هماهنگی قطارهای نوروزی 
با هدف برنامه ریزی و بهبود خدمات رسانی خبر داد و گفت: قطار تهران 

- وان به زودی راه اندازی می شود.
ناصر بختیاری مدیرعامل شرکت رجا اظهار کرد: هدف ما ارائه خدماتی 
شایســته و مطلوب به هموطنان اســت. اگرچه ممکن است در مسیر 
پیشــرفت با موانعی روبه رو شــویم، اما این چالش ها نباید ما را از مسیر 
حرکت بــازدارد. همان گونه که به قطار در حال حرکت ســنگ پرتاب 
می شود، این موانع نیز بخشــی از مسیر توســعه و پیشرفت محسوب 

می شوند.
وی افزود: شــرکت رجا به عنوان یکی از اصلی تریــن بازیگران صنعت 
ریلی مسافری کشــور، نقش مهمی در ارائه خدمات باکیفیت به مردم 
ایفا می کند کــه با حمایت های مدیرعامل راه آهن جمهوری اســلامی 
ایران و حضور در جلســات شــورای معاونین این شــرکت، امیدواریم 
مسائل و مشکلات این حوزه ســریع تر پیگیری شــده و برای تسهیل 

خدمت رسانی تصمیمات به موقع و مؤثری اتخاذ شود.
مدیرعامل شرکت رجا در پایان یادآور شــد: با تلاش ها و حمایت های 
صورت گرفته به زودی قطار تندرو پردیس در مســیر تهران-مشــهد، 
قطار دوطبقه در مسیر تهران - یزد و قطار بین المللی تهران - وان برای 
ارائه خدمت به هموطنان گرامی به ویژه زائران و گردشــگران داخلی و 

بین المللی راه اندازی خواهد شد.

نشان دار کردن مالیات گامی بلند در جهت 
مردمی سازی نظام مالیاتی

نماینده مردم در مجلس دوازدهم تاکید کــرد: اختصاص ۹۰ درصد از 
ظرفیت مالیاتی استان تهران به اســتان های محروم نشان از چرخش 

رویکرد تمرکز محور به توزیع عادلانه نظام مالیاتی دارد.

فرشــاد ابراهیم پور نورآبادی نماینده دوره دوازدهم مجلس شــورای 
اسلامی درباره طرح نشان دار کردن مالیات ها و تعیین محل هزنه کرد 
این مالیات ها توســط مودیان، گفت: این طرح یــک گام بلند در جهت 
مردمی سازی نظام مالیاتی کشــور و تحقق حکمرانی مشارکتی است 
که سال ها به دنبال آن بودیم و نه تنها شفافیت نظام مالیاتی را افزایش 
می دهد، بلکه این حس مسئولیت اجتماعی را در مودیان ایجاد می کند 
که مالیات های پرداختی بطور مســتقیم در بهبود زندگی آنان یا مردم 

کشور تأثیر دارد.
نماینده مردم ایذه، باغ ملک، دزپــارت و صیدون در مجلس دوازدهم با 
بیان اینکه در برخی از کشورها مانند سوئد و نروژ چنین الگوهایی وجود 
دارد، تاکید کرد: در واقع برخی از کشورهای دیگر نیز مردم در تصمیم 
گیری های مالیاتی مشارکت می کنند و با این طرح اعتماد عمومی نیز 

نسبت به حکمرانی افزایش پیدا خواهد کرد.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه طرح انتقال ۹۰ درصد از ظرفیت مالیات اســتان تهران به مناطق 
محروم شکاف توســعه را کاهش می دهد، گفت: در واقع این طرح یک 
پایلوت یا نمونــه ای از تحقق عدالت اجتماعی به صورت عملی اســت، 
زمانی که ما منابع را از کلان شهرها به اســتان های کمتر توسعه یافته 
منتقل می کنیم، شــکاف منطقه ای کمتر شــده و یک بســتری برای 

توسعه پایدار فراهم می شود.
وی ادامــه داد: توزیع ۹۰ درصــدی ظرفیت مالیات اســتان تهران به 
استان های محروم نشــان می دهد که نظام مالیاتی ما از رویکرد تمرکز 
محور به توزیع عادلانه چرخش پیدا می کند که نه تنها منجر به تقویت 
عدالت مالیاتی می شود، بلکه توسعه زیرساخت ها را در مناطق محروم 

سرعت بخشیده و شکاف توسعه نیز کاهش پیدا می کند.
نماینده مردم در مجلس دوازدهم ضمن اشــاره به اختصاص ۱۲ همت 
از منابع به زیرســاخت ها و ســایر خدمات دیگر، یادآور شد: با توجه به 
اینکه بیــش از ۱۲ همت به حدود ۲۰۰۰ پروژه اختصاص داده شــده و 
از این ۲۰۰۰ هم بیش از ۱۳۰۰ پروژه تکمیل شــده، نشان از موفقیت 
این طرح دارد و نتایج ملموس آن در حوزه حمل و نقل و بهداشت درمان 
آموزش و پرورش و آبرسانی مشهود بوده اســت، بی تردید دستاوردها 
نشان از تمرکز بر اســتفاده از منابع مالیاتی با مشارکت مردم بهره وری 
را افزایش داده و از نتایج مالیات پرداختی خود اطلاع پیدا می کنند که 

منجر به رضایتمندی آنان می شود.
عضو کمیســیون آموزش و تحقیقــات مجلس دوازدهــم اظهار کرد: 
یکی از مشکلات در سطح کشــور که باعث نارضایتی های گسترده ای 
هم شــده در نتیجه فشــارهای مختلف پروژه هایی رو شروع می کنیم 
که منابع اعتباری آنها کم دیده شــده و یا تمام می شود که این مسئله 
باعث نارضایتی می شــود، زمانی که به پروژه های پیشرفت فیزیکی بالا 
اعتبار مالیاتی از طریق نشاندار کردن تخفیف می دهیم این یک رویکرد 
منطقی و مؤثر برای سرعت بخشــیدن به تکمیل این پروژه ها است که 
در زندگی مردم به صورت مســتقیم اثر داشــته و اعتماد عمومی را نیز 
افزایش می دهد.ابراهیم پور پیرامون افزایش رضایت از پرداخت مالیات 
و همچنین اثرگذاری مثبت در بهبود تمکین بــرای پرداخت مالیاتی 
مردم خاطرنشان کرد: مشارکت مردم در هزینه کرد مالیات، حس تعلق 
مســئولیت پذیری را تقویت می کند، شــفافیت و مدیریت مالی را نیز 
ارتقا داده و مردم نتایج مالیات پرداختی خود را در پیشــرفت کشــور 
مشــاهده می کنند، افزایش رضایت عمومی و بحــث تمکین به نظام 
مالیاتی از دستاوردهای مستقیم این طرح است که در بلند مدت منجر 

به توسعه پایدار و رشد اقتصادی در کشور خواهد شد.

بازار

خریدار  در پی انتشار شــایعاتی مبنی بر 
انتقال پایتخت اقتصادی کشــور به مکران، 
بازار مســکن ایــن منطقه شــاهد افزایش 
چشمگیر قیمت ها بوده است. این تغییرات 
بر زندگی روزمره مردم نیز تأثیر گذاشــته 

است.
 یک شبه راه صدســاله را رفتن، امری است 
محال. پشــت کار می خواهد و صبر؛ اما در 
کشور ما با یک خبر و اظهار نظر می شود ره 
صد ساله را یک شــبه رفت. فقط کافیست 
این اظهار نظر از ســوی مســئولان باشد، 
همانند موضوعــی که این روزها از ســوی 
مســئولان مطرح و صدر اخبار رســانه ها 
قرار گرفته اســت. طرح »انتقال پایتخت«. 
طرحی که نه به صورت واقعی و عملی بلکه 
در نشست خبری با رســانه ها تغییر دهند. 
نیازی هم نیســت که اســمی از منطقه ای 
برده شود فقط کافیســت بگویند پایتخت 
اقتصــادی باید به لــب دریا بــرود آن هم 
دریاهای آزاد. همین کلید واژه کافیست که 
قیمت ملک در مناطقی که دریای آزاد دارد 

افزایش یابد.
»مکران« تنها منطقه اقیانوسی ایران است 
به همین دلیل یکــی از نقــاط کلیدی در 
طول ســواحل جنوب شرق ایران به حساب 
می آید، بــه عبارت دیگر ســرزمین مکران 
در جنــوب بلوچســتان قرار گرفته اســت 
و ســواحل منطقه مکران از بلوچســتان و 
پاکستان در غرب تا مرزهای عمان به طول 

۹۰۰ کیلومتر امتداد دارد.
گفتنی اســت که »بندر چابهار« تنها بندر 
اقیانوســی ایران در این منطقه قرار دارد و 
سوای آن این منطقه به جز ذخایر نفت و گاز، 
قابلیت های کشاورزی و شــیلات هم دارد 
پس محیطی اســت مناســب برای زندگی 

طولانی مدت.

آب مشکل اصلی تهران
نکته قابل تأمــل اینجاســت، »تهران« به 
عنــوان پایتخت طــی ســال های اخیر با 
مشــکلات جدی اعم از بحران و کمبود آب 
مواجه بوده اســت، به طوری که بر اســاس 
گزارش های رســمی و داده های ارائه شده 
توسط وزارت نیرو و کارشناسان حوزه منابع 
آب، وضعیت منابع آبی تهران در سال های 
اخیر به شــدت بحرانی شده است. میانگین 
بارش ســالانه در تهــران طــی چند دهه 
گذشته حدود ۲۵ درصد کاهش یافته، این 
کاهش بارندگی به طور مســتقیم بر حجم 
ذخایر ســدهای اطراف تهران تأثیر منفی 

گذاشته است.
البته میزان برداشت از منابع آب زیرزمینی 
در تهران به مرز بحرانی رســیده و ســطح 
این منابع طی ۲۰ ســال گذشــته به طور 
میانگین حدود ۱۲ متر افت داشــته و این 

مســئله باعث افزایش فرونشست زمین در 
برخی مناطق شهری شده است، همچنین 
از ســوی دیگر حدود ۷۰ درصد از آب شرب 
تهران از ســدهای اطراف شــامل سدهای 
»کــرج«، »لار«، »طالقــان«، »ماملــو« 
و »لتیــان« تأمین می شــود کــه کاهش 
بارندگی ها باعث کاهش ذخیره این ســدها 

تا حدود ۴۰ درصد ظرفیت شده است.

پزشکیان: بحران کمبود آب تبدیل به 
معضل ملی شده

بحران تأمیــن آب مــورد نیــاز پایتخت، 
»مسعود پزشــکیان« رئیس جمهور دولت 
چهاردهم )۱۱ دی ۱۴۰۳( را به آن واداشت 
که مسئله تغییر پایتخت اقتصادی به یکی 
از استان های حاشــیه دریا را مطرح و اعلام 
کند »مشــکل کمبود آب به یــک منطقه 
در یک اســتان یا حتی یک استان محدود 
نیســت و به »معضل ملی« تبدیل شــده 

است.«
همچنیــن او می گوید: یکــی از دلایلی که 
ما را بر آن داشته اســت تا به موضوع تغییر 
پایتخت بیندیشــیم، نابرابری میان منابع و 

مصارف در تهران است.

موضوع انتقال پایتخت، موضوع 
جدیدی نیست

در راستای ســخنان رئیس دولت، »فاطمه 
مهاجرانی« ســخنگوی دولــت )۱۸ دی 
۱۴۰۳( با اشــاره موضوع انتقال پایتخت از 
تهران، اظهار کرد: موضــوع انتقال پایتخت 
موضوع جدیدی نیســت بلکه بیش از ســه 
دهه اســت راجع به انتقال پایتخت صحبت 
می شود. ظرفیت های زیســتی هر منطقه 
نشان می دهد که تا چه میزان برای گسترش 

فعالیت ها ظرفیت دارد. درباره استان تهران 
نگرانی هایی از منظر ظرفیت های زیســتی 

مثل آب وجود دارد.
مهاجرانــی در ادامه بیان می کنــد: در هر 
حال »مکران« به عنوان یکــی از گزینه ها 
مطرح است. دو شورا تشــکیل شده است، 
یک شورایی که مشــکلات پایتخت را رصد 
می کند، یکی از موضوعاتی که مطرح است 
این است که ظرفیت های بالایی در منطقه 
مکــران وجــود دارد. تــلاش می کنیم که 
دانشگاهیان، نخبگان و خبرگانی که در این 
زمینه اعم از نیروهای مهندســی یا جامعه 
شناســی یا اقتصاددانان کمک می گیریم 
و ان شــاءالله بتوانیم موضوع رو به ســمتی 
ببریم که بهترین اثربخشــی رو داشته باشد 
اما موضوعی نیست که در دستور کار فوری 

قرار داشته باشد.

تهدید خطرات جدی سونامی و گسل 
در سواحل جنوب شرقی و جنوب ایران

گفتنی اســت که یکی از ویژگی های مثبت 
مکران به عنوان پایتخت یک کشور، وسعت 
آن است. این شهر از نظر وسعت گوی رقابت 
را از تهران می گیرد و در مقایســه با تهران 
که از یک سو توسط کوهســتان محصور و 
از ســوی دیگر به بیابان می رسد، موقعیت 
جغرافیایــی مطلوب تــری دارد. همچنین 
مکران، ظرفیت های فراوانی برای توســعه 

شهری خواهد داشت.
اما نکتــه حائز اهمیت اینجاســت که خطر 
ســونامی بالقوه ای در دریای عمان سواحل 
جنوب شــرق و جنوب ایــران را به وضوح 
تهدید می کنــد، همچنین از ســوی دیگر 
می تــوان »گســل مکــران« را از جملــه 
گسل های طویل در ساحل دریای عمان در 

جنوب شرق ایران نام برد.
همچنین گســل مکران تنها گســلی است 
که در لبه فرورانش پوسته اقیانوسی به زیر 
پوســته قاره ای قرار دارد، بر همین اساس 
زلزله هایی با بزرگی بیش از ۸ ریشــتری )۷ 
آذر ۱۳۲۴ وقــوع زلزله ۸.۲ ریشــتری( در 
آن رخ می دهد، ضمن آنکــه احتمال وقوع 
زلزله ای با بزرگی ۹ ریشتری نیز در صورتی 
که کل طول گســل مکــران در یک رویداد 
گسسته شود )در بدترین سناریوی ممکن( 

وجود دارد.
ســوال اینجاست که اســتدلال مسئولین 
برای انتقال پایتخت از تهــران زلزله خیز به 
مکرانــی زلزله خیز و در معرض ســونامی و 

گسل چیست؟

اخبار انتقال پایتخت به مکران موجب 
گرانی زمین و ملک شد

طبق گفته عده ای از کارشناسان اقتصادی 
اخبار انتقال پایتخت اقتصــادی به مکران 
عملًا زمینــه اجرایی نــدارد و تنها موجب 
گران شــدن زمین و خانه های این منطقه 

شده است.
در خصــوص انتقــال پایتخت بــه مکران، 
معین الدین سعدی نماینده پیشین چابهار 
در مجلس گفت: خبرهــای انتقال پایتخت 
به مکران فقــط باعث گران شــدن زمین 
و اجاره در ایــن منطقه شــده و بدون هیچ 
تغییری در زندگی مــردم، هزینه ها را برای 

آنان افزایش داده است.
وی ادامــه داد: منطقه مکــران پایین ترین 
شاخص های توســعه را دارد و هنوز درصد 
بزرگــی از مــردم آب لوله کشــی ندارند، 
ظرفیت هــای بی بدیــل در مکــران وجود 
دارد امــا عقب ماندگی هــا به قــدری زیاد 

اســت که دولت ابتدا باید در حوزه توســعه 
زیرساخت ها کاری انجام دهد و بعد مسائلی 

نظیر انتقال پایتخت را مطرح کند.

مهاجرانی: من نگفتم پایتخت به 
مکران خواهد رفت

لازم به ذکر اســت که ســخنگوی دولت در 
شامگاه چهارشنبه )۱۹ دی( طی سفری به 
جزیره کیش از سخنان خود مبنی بر اینکه 
»مکران به عنــوان یکــی از گزینه ها برای 
انتقال پایتخت مطرح اســت« عقب نشینی 
و اعلام کرد که ۲ شــورا یکی برای احصای 
مشــکلات پایتخت فعلی )تهران( و دیگری 
برای ظرفیت هایی که در اقتصاد دریا محور 
وجود دارد، تشــکیل شده اســت و این به 

معنای انتقال پایتخت به مکران نیست.

انتقال پایتخت هر چندسال یک بار 
مطرح می شود

عقب نشــینی کابینه دولــت چهاردهم از 
گفته های خودشــان تنها موجب افزایش 
قیمت زمین، ملک و رشد قیمتی در منطقه 
مکران شده اســت، البته لازم به اشاره است 
که هــر چندســال یک بار موضــوع انتقال 
پایتخت مطرح می شــود و طی این سال ها 
نام شــهرهایی از جمله قزوین و سمنان هم 
به عنوان جایگزین تهران مطرح شــده، اما 
هربار پس از مدتی بحث انتقال پایتخت در 

رأس دولت به فراموش سپرده می شود.
با توجه به اینکه عده از کارشناســان اعلام 
کردند که موضــوع انتقــال پایتخت تنها 
موجب گرانی ملــک و امــلاک در منطقه 
ذکر شده می شــود، خبرنگار مهر وضعیت 
قیمت ملک در منطقه مکران را از مشاورین 
املاک این منطقه جویا شد و گفته های آنها 
مهر تأیید برگرفته کارشناســان است، زیرا 
مشــاوران املاک اعلام کردنــد که قیمت 
مســکن در این منطقه پــس از اعلام خبر 
انتقال پایتخت میانگین ۱۰ میلیون تومان 

افزایش یافته است.
یکی از مشــاورین املاک در محلــه بنیاد 
علوی چابهــار به خبرنگار مهــر که آخرین 
معامله یک ســاختمان ۶ طبقه ای پیش از 
اعلام خبر انتقال پایتخــت به مکران متری 
۵۰ میلیــون تومان قیمت گذاری شــد، اما 
پس از اعلام این خبــر قیمت یکی از طبقات 
همان ســاختمان متری ۶۰ میلیون تومان 

برای معامله نرخ گذاری شد.
همچنین یکــی دیگر از مشــاورین املاک 
واقعه در بلــوار شــهید ریگــی چابهار به 
خبرنگار مهر اعلام کرد که پس از اعلام خبر 
انتقال پایتخت به منطقــه مکران میانگین 
۵ میلیــون تومان هر متــر واحدها افزایش 
داشته است، اما فروشــندگان پای معامله 

تخفیف هم می دهند.

تامین مالی غیرتورمی در بن بست تحریم و اعتماد عمومی به دولت
خریدار  نایب رئیــس انجمن اقتصاد ایران با تشــریح 
مدل تأمیــن مالی غیرتورمی، بــه چالش های این روش 
در شــرایط کنونی ایران پرداخت و تغییــرات کلان در 
سیاســت گذاری های اقتصادی را راه بــرون رفت از این 

چالش ها دانست.
فرشــاد پرویزیان، نایب رئیس انجمن اقتصــاد ایران، با 
بررسی و تشــریح تأمین مالی غیر تورمی، به چالش های 
ساختاری این روش در شرایط کنونی اقتصاد ایران که در 
سایه های جنگ اقتصادی و تحریم ها قرار دارد، پرداخت. 
وی با اشــاره به بحران های ســاختاری اقتصاد کشور به 
ویژه ناترازی های موجــود، افزایش بی اعتمادی عمومی 
و شــائبه هایی مانند اســتخراج بیت کوین برای جبران 
کسری بودجه، ضرورت بازنگری در سیاست گذاری های 
کلان را یادآور شــد و تأکیــد کرد که مشــکلات اصلی 
اقتصاد ایران فراتر از حوزه اقتصاد و در ساختارهای کلان 

مدیریتی و بین المللی نهفته است.

 تأمین مالی غیر تورمی؛ فرصتی در شرایط 
معمول اقتصادی

پرویزیان با اشــاره به مفهــوم تأمین مالــی غیر تورمی 
توضیح داد: این روش به معنــای تأمین مالی بدون خلق 
نقدینگی اســت؛ یعنی در این روش پول جدیدی خلق 
نمی شــود و دولت برای تأمین منابــع مالی خود به جای 
اســتقراض از بانک ها، مثلًا اقدام به انتشــار )و فروش( 

اوراق قرضه می کند.
وی بــا تأکید بــر اینکه ایــن روش در شــرایط معمول 
اقتصادی کارآمد است گفت: تمامی راه حل ها، فرمول ها 
و نســخه های اقتصادی که توصیه می شــود بر اســاس 
مجموعه ای از نظریات و قوانین تجربه شــده در شرایط 

معمول اقتصادی است.
او در ادامــه افــزود: اما در شــرایط کنونی ایــران، که با 
تورم هــای بالای ۴۰ درصــدی و تحریم های ســنگین 
اقتصــادی دســت وپنجه نــرم می کند، ایــن روش به 
چالش های جدی برمی خورد. در چنین شــرایطی یک 
اقتصاددان قادر به ارائه توصیه ی اقتصادی نیســت چرا 
که الان مشــکلات اقتصادی کشــور راه حل اقتصادی 
ندارد. بر همین اســاس باید اذعان داشت که در شرایط 
جنگ اقتصادی نباید به دنبــال راه حل های معمول بود 
چرا که فرمول ها و راهکاهای اقتصادی اساساً برای چنین 

شرایطی ساخته نشده اند.

چرا اوراق دولتی مشتری ندارد؟
یکی از چالش های تأمین مالی غیر تورمی، ناتوانی دولت 
در فروش اوراق قرضه اســت. پرویزیان علت این مسئله 
را بی اعتمادی عمومی به سیاست های اقتصادی دولت و 

تجربه های ناموفق گذشته دانست.
پرویزیان یادآور شــد تجربه های ناموفق دولت در بورس 
و ســایر حوزه ها، مردم را از خرید اوراق دولتی بازداشته 
و دولت را مجبور به اســتقراض غیرمســتقیم از بانک ها 
کرده اســت.او بیان کرد: انتشــار اوراق دولتی با نرخ ۲۰ 
یا حتی ۳۰ درصد، در حالی که تــورم بیش از ۴۰ درصد 
است، برای مردم جذابیتی ندارد. علاوه بر این، در نهایت 
بانک ها مجبور به خرید این اوراق می شوند و این اقدام در 

آخر به چاپ پول و افزایش نقدینگی منجر می شود.
وی تاکید کرد انتشار اوراق با نرخ ۲۰ و حتی ۳۰ درصدی 
در شــرایطی که کشــور تورم های بالای ۴۰ درصدی را 
تجربه می کند نه تنهــا به ضرر دولت نیســت که به نفع 

او هم هست!

چالش های ساختاری اقتصاد ایران در سایه 
وابستگی به نفت

پرویزیان به وابستگی تاریخی اقتصاد ایران به درآمدهای 
نفتی پرداخت و گفت اقتصاد ایران طی یک قرن حاضر، 
عمدتاً بر پایــه درآمدهــای نفتی بنا شــده و مدیریت 
اقتصادی ایران همواره به درآمد نفتی وابسته بوده است. 
هرگاه قیمت نفت بالا بوده، فشــارهای اقتصادی کاهش 
یافته و هرگاه قیمت نفت و به تبع آن درآمد نفتی کاهش 
پیدا کرده، دولت به فکر اصلاحــات اقتصادی و افزایش 
مالیات افتاده اســت. امــا این اصلاحــات اغلب به دلیل 
بازگشــت درآمدهای نفتی دوباره کنار گذاشته شده اند 

و ناتمام مانده است.

اقتصاد ایران؛ در جستجوی تولید واقعی
پرویزیان با تأکید بر ضعف تولید ملی، به وابستگی شدید 
اقتصاد ایران بــه واردات و درآمدهای نفتــی، بیان کرد: 
حتی در بخش هایی مانند تولید مرغ، کشــور وابسته به 
واردات نهاده های دامی است. این نشان می دهد که مدل 

تولید ایران بیشتر شبیه مونتاژ است تا تولید واقعی.
نایب رئیس انجمن اقتصاد ایــران توضیح داد: مرغی که 
نطفه، تخم، جوجه، و حتی غــذا و فرمول و جیره آن وارد 
می شود تولید داخل نیست چرا که به محض گرانی دلار، 

مرغ هم گران می شــود، پس حتی در تولید مرغ و تخم 
 Completely .است CKD مرغ هم مدل ما مدل تولید
Knocked Down روشی است که در صنعت، قطعات 
منفصلــه را وارد کــرده و در کارخانه ســرهم )مونتاژ( 
می کنند.او اضافه کرد: در شــرایطی که حتی تولید مرغ 
و تخم مرغ کشــور نیز به واردات نهاده های دامی وابسته 
اســت، نمی توان از مدل های متعــارف اقتصادی انتظار 

معجزه داشت.

شائبه هایی پیرامون بحران ناترازی انرژی
پرویزیان با بیان اینکه یکی از مســائل اساســی اقتصاد 
ایران، ناترازی های ســاختاری اســت، به ناترازی های 

اقتصادی، به ویژه در حوزه انرژی، اشاره کرد و گفت:
مســاله ناترازی انرژی، شــرایط بحرانی در مدیریت این 
ناترازی و عملکــرد ناکارآمد دولــت در این حوزه، حتی 
شــائبه هایی نظیر اســتخراج بیت کوین توســط دولت 
برای جبران کسری بودجه را در اذهان مردم ایجاد کرده 
اســت که فارغ از صحت یا عدم صحت ایــن ادعا، چنین 
موضوعاتی نشــان دهنده عمق بی اعتمادی عمومی به 

دولت و سیاست گذاران است.
وی افزود: وقتی مردم به سیاســت های اقتصادی اعتماد 
ندارند و بانک ها مجبور به خرید اوراق می شــوند، عملًا 
همان استقراض از بانک هاست اما به روش غیرمستقیم 

و این روند دوباره به خلق نقدینگی و تورم دامن می زند.

مسائل اقتصادی یا فرا اقتصادی؟
پرویزیان با تأکید بــر اینکه مشــکلات اقتصادی ایران 
عمدتاً ریشه در مســائلی فراتر از اقتصاد دارد، بیان کرد: 
تحریم های بین المللی، محدودیت در ســرمایه گذاری 
خارجی و ناترازی های ســاختاری داخلی، اقتصاد کشور 
را قفل کرده اند. در این شرایط، روش های متعارف تأمین 
مالی غیر تورمی، نظیر صندوق پروژه، ســرمایه گذاری 
جمعی یا انتشــار اوراق که بــرای اقتصادهــای عادی 
طراحی شده اند نه شــرایط جنگ اقتصادی، نمی توانند 
راهگشــا باشــند.او با اشــاره به ضــرورت بازنگری در 
سیاســت گذاری های کلان گفت: مشــکلات اساســی 
ســاختاری و مدیریتی باید پیش از هر اقدامی در حوزه 
اقتصادی حل شــوند. بــدون تغییر در این ســاختارها، 
هرگونه اصــلاح اقتصــادی تنها به نتایــج کوتاه مدت و 
ناکافی منجر خواهــد شــد.نایب رئیس انجمن اقتصاد 
ایران تأکید کرد که مدل های تأمین مالی غیر تورمی، از 
جمله انتشار اوراق، در شرایط عدم اطمینان اقتصادی و 
نوسانات شدید نرخ ارز نمی توانند به تنهایی مشکلات را 
حل کنند و نیاز به بازنگری جدی در سیاست گذاری های 
کلان وجود دارد.وی در پایان تصریــح کرد: تا زمانی که 
مسائل کلان مدیریتی و ســاختاری حل نشوند، هرگونه 
اصلاح اقتصــادی موقتــی و ناکارآمد خواهــد بود. این 
تغییــرات اساســی لازمه عبــور از بحــران اقتصادی و 

بازگشت اعتماد عمومی به سیاست گذاران است.



تامین مالی زنجیره ای به حیات بنگاه های کوچک کمک می کند

ثبت سفارش های جدید روغن خام در راه است
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انجمن صنایع لبنی افزایش دوباره قیمت 
لبنیات را تکذیب کرد

ســخنگوی انجمن صنایع لبنی گفــت: پس از افزایــش مجموعاً ۳۰ 
درصدی قیمت در مرداد و مهر افزایش قیمت جدیدی در حوزه لبنیات 

وجود نداشته است.
محمد فربد، ســخنگوی انجمــن صنایع لبنی از عــدم افزایش قیمت 
لبنیات در بازار خبر داد و در گفتگویی عنوان کرد که برخی رســانه ها 

اطلاعات درستی درباره قیمت بازار لبنیات ارائه نکرده اند.
وی اظهار کرد که برخی رســانه ها گزارش داده اند که خامه ۱۰۰ گرمی 
که در تابســتان امســال ۱۶ هزار و ۵۰۰ تومان تا ۱۹ هزار تومان بود، 
اکنون به قیمــت ۲۶ هزار و ۵۰۰ تومــان تا ۲۷ هزار تومــان به فروش 
می رسد. قیمت شــیرموز و شــیرکاکائو پاکتی کوچک نیز در روزهای 
اخیر افزایش یافته و از ۱۵ هزار تومان به ۱۸ هزار تومان رســیده است و 
قیمت شیر پاکتی کوچک گاومیش از ۱۷ هزار تومان به ۱۹ هزار و ۵۰۰ 

تومان رسیده است.
ســخنگوی انجمن صنایع لبنی افزود که پــس از افزایش ۳۰ درصدی 
قیمت که مجموعاً در مــرداد و مهر اتفاق افتاد تاکنــون هیچ افزایش 

قیمتی در نرخ لبنیات بازار رخ نداده است.
فربد توضیح داد که قیمت لبنیات یک بــار در مرداد ۱۶ درصد به دلیل 
تغییر در مؤلفه های غیر شیرخام نظیر دستمزد، هزینه سوخت، حمل 
و نقل و… رخ داد و یک بار هم در مهر به دلیل رشد قیمت شیر خام ۱۴ 
درصد افزایش یافت.به گفته وی شــیرخام ۷۰ درصد هزینه تمام شده 

محصولات لبنی را تشکیل می دهد.
فربد درباره محصولات لبنی که ســتاد تنظیم بازار قیمت آن را تعیین 
نمی کند، گفت، حتی درباره محصولاتی که قیمت آنها را طبق ضوابط 

کارخانه ها تعیین می کنند نیز افزایش قیمتی وجود نداشته است.

وسیه در آستانه ۲ میلیارد   تجارت ایران و ر
دلاری شدن

تجارت غیرنفتی ایران و روسیه در نه ماهه امســال سه میلیون و ۴۴۷ 
هزار تن کالا به ارزش یک میلیارد و ۹۰۲ میلیون دلار بود.

 از ابتدای امسال تا پایان آذر ماه سهم صادرات کالا های غیرنفتی ایرانی 
به روسیه یک میلیون و ۵۶ هزار تن کالا به ارزش ۸۰۳ میلیون دلار ثبت 
شده، که در مقایسه با مدت مشابه پارسال افزایش ۱۴ درصدی داشته 

است.
بر اســاس گزارش گمرک، در این مدت یک میلیون ۴۹۱ هزار تن کالا 
به ارزش یک میلیارد و ۹۹ میلیون دلار از روســیه وارد کشورمان شده 

است.
ســخنگوی کمیســیون توســعه تجارت خانه صمت، درباره کالا های 
صادراتی ایران به روسیه گفت: فلفل دلمه ای، نخستین کالای صادراتی 
ما به کشور روســیه در این مدت بود، که نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۷۵ درصد از نظر وزنی افزایش داشته است.
لطیفی در ادامه افــزود: از فرودین تا پایان آذر اولیــن کالای وارداتی از 
روسیه به ایران هم طلا بصورت خام به وزن سه هزار و ۵۹۵ کیلوگرم به 

ارزش ۲۸۱ میلیون دلار بود.

وایت وزیر صمت از بسته حمایت از صنایع   ر
در برابر ناترازی انرژی

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: کلیات بســته حمایت از صنایع در 
برابر ناترازی  انرژی در کمیســیون زیربنایی به تصویب رسیده و اکنون 
به کمیسیون اقتصادی ارسال شــده که امیدورام در این کمیسیون هم 
زودتر به تصویب برسد و به هیات دولت بیاید که صنایعی آسیب دیده از 

ناترازی، بخشی از مشکلاتشان با اجرای این بسته برطرف شود.
 

ســید محمد اتابک در افتتاحیه ششمین جشــنواره و نمایشگاه ملی 
فولاد ایران اظهار کرد: ناتــرازی انرژی در مدت اخیــر تولید صنایع را 
دچار محدودیت های زیادی از لحاظ کمبودهای انرژی کرده است که 
همواره در بخش غیر دولتی پیگیر برطرف کــردن آن بودم و طی چند 
ماه اخیر نیز که تصدی وزارت صمت را برعهده داشــتم، در این راســتا 
تلاشــم با همت مضاعف همراه بوده و در هیچ جلسه هیات دولت نبوده 

که ناترازی ها و کمبود انرژی برای صنایع مطرح نشود.
وی افزود: رییس جمهور نیز همیشه از بحث رســاندن گاز و برق تولید 
حمایت کرده اند و اخیرا بســته ای با همکاری بخــش خصوص و اتاق 
بازرگانی تهیه و به هیات دولت تقدیم کردیم که کلیات این بســته در 
کمیسیون زیربنایی به تصویب رسیده و اکنون به کمیسیون اقتصادی 
ارسال شده و امید اســت که این کمیســیون هم زودتر آن را تصویب 
کند و به هیات دولت بیاید تا صنایعی که از ناترازی ها آســیب دیده اند، 

بخشی از مشکلاتشان با اجرای این بسته برطرف شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شــد: این بســته که مورد حمایت 
همیشــگی رییس جمهور بوده امید است در کمیســیون هم زودتر به 

نتیجه برسد.

گمرک: 
وهای  وزارت صمت مسئول ارزش گذاری خودر

وارداتی است
گمرک ایــران اعلام کرد: ارزش گــذاری خودروهای وارداتی از ســال 

گذشته توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت تعیین می شود.
گمرک ایران در رابطه با چگونگی ارزش گــذاری خودروهای وارداتی 
اعلام کرد: بر اســاس ماده الحاقی مورخ ۱۴۰۲/۳/۲۸ مصوب مجلس 
شــورای اســلامی به تبصره )۶( ماده واحده قانون چگونگی محاسبه و 
وصول حقوق گمرکی، ســود بازرگانی و مالیات انواع خودرو و ماشین 
آلات راه ســازی وارداتی و ســاخت داخل و قطعات آنها، ارزش گذاری 
خودروهــای وارداتی در کمیتــه ارزش گذاری خودرو توســط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و با هماهنگی گمرک جمهوری اسلامی ایران 

تعیین می شود.
بر اســاس اصلاحیه تبصره ۶ مــاده ۱۲، الحاقی به قانون ســاماندهی 
صنعت خودرو در ۲۸ خرداد ۱۴۰۲ که از سوی مجلس شورای اسلامی 
ایران صورت گرفت؛ ارزش ماشــین آلات راه ســازی و خودروهایی که 
ورود آنها به کشــور مجاز اســت )اعم از نو و یا کارکرده(، هر سال پس 
از بررســی مســتندات قابل دســترس، از جمله قیمت شــرکت های 
تولیدکننده و یــا قیمت نمایندگی های اصلی در کشــورهای ثالث و یا 
قیمت بازار )در خصوص ماشــین آلات و خودروهای کارکرده( توسط 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و با هماهنگی گمرک جمهوری اسلامی 
ایران تعیین می شود و مبنای محاسبه حقوق ورودی )از جمله حقوق و 

عوارض گمرکی و سود بازرگانی( قرار می گیرد.

توسعه

در دور جدید عرضه خودروهــای وارداتی ۹۸ هزار نفر 
برای خرید ۱۰ هزار خودرو حســاب خــود را وکالتی 
کردند که یعنی شــانس برنده شــدن در این دور ۱۰ 

درصد و به عبارتی یک به ۹ است.
 دور جدیــد ثبت نــام خودروهای وارداتــی با عرضه 
حدود ۱۰ هزار خودرو روز شــنبه ۲۲ دی ماه به پایان 
رسید. مهلت وکالتی کردن حساب برای این دور تا روز 
پنجشنبه ۲۰ دی ماه بود و آن طور که مهدی ضیغمی 
مدیر طرح واردات خــودروی وزارت صمت اعلام کرد، 
در کل ۹۸ هزار نفر برای شــرکت در دور جدید فروش 

خودروهای وارداتی حساب وکالتی باز کرده بودند.
اگر فرض را بر این گذاریم که تمــام ۹۸ هزار نفری که 
حســاب وکالتی باز کرده اند، اقدام به ثبت نام در طرح 

فــروش خودروهای وارداتی کنند، شــانس 
برنده شــدن در این دور ۱۰ درصد یعنی یک 
به ۹ می شــود؛ این در حالیســت که در دور 
قبل از هر ۱۹ نفر یک نفر شانس برنده شدن 
داشــت که البته در همان زمان نیز اعلام شد 
که پس از برنده شــدن اغلــب متقاضیان از 
واریز وجه برای خرید خودرو امتناع کرده اند 

که یعنی شــانس تحویل خودرو به افراد رزرو افزایش 
یافته بود.

احتمال می رود در این دور نیز ایــن اتفاق بیفتد که در 
این صورت شــانس برنده شــدن در این دور از لاتاری 

خودرو بیشتر خواهد شد.
نکته جالــب توجه آنکه در دور قبلــی ۱۵۰ هزار نفر 

برای خرید ۸ هزار خــودرو ثبت نام کرده 
بودند اما در ایــن دور ۹۰ هــزار نفر برای 
خریــد ۱۰ هزار خودرو ثبت نــام کرده اند 
که احتمال زیاد به دلیــل محبوبیت پایین 
خودروهای عرضه شــده میزان متقاضیان 

نیز ریزشی شده است.
نکته قابل توجه در مــورد عرضه خودروهای 
وارداتی آن است که تقریباً هر ۲۰ روز سامانه یکپارچه 
برای عرضه بین ۸ تا ۱۰ هزار خودرو فعال می شود و در 
هر دور نیز تعداد قابل توجهــی از افراد متقاضی خرید 

این خودروها می شود.
در اینجا این ســوال پیش می آید که چرا سیاست گذار 
نســبت به عرضه بیشــتر خودرو اقدام نمی کند؟ آیا 

سیاســت گذار نمی تواند تعداد بیشتری خودرو عرضه 
کند و به تناسب آن به نیاز متقاضیان پاسخ دهد؟

به نظر می رسد یکی از نکات اساسی در این مدل عرضه 
خودروهای وارداتــی مدیریت نقدینگــی موجود در 
کشور نیز باشد. یعنی خودرو تبدیل به اهرمی شده که 
هر بار با بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون تومان جلوی حرکت 
منابع به بازارهای موازی همچــون ارز را می گیرد و به 
نوعی هم نقدینگی موجود کنتــرل و هم بازار خودرو با 
اخبار مربوط به عرضه خودروهای وارداتی تا حدودی 

کنترل می شود.
طبق آخرین آمار نیز از ابتدای ســال تا آخر آذر ماه ۳۵ 
هزار و ۱۲۷ دستگاه خودرو ســواری نو به ارزش ۷۴۶ 

میلیون و ۳۰۰ هزار دلار وارد کشور شده است. 

بر اساس آخرین آمارهای منتشرشده، امارات متحده 
عربی، قطر و کویت ســه رتبه نخست بالاترین سرعت 
پهنای باند اینترنت موبایــل را در نوامبر ۲۰۲۴ به خود 
اختصاص داده اند.لود شدن صفحه یک سایت هرچقدر 
که زمان برده باشد، به دستگاهی که استفاده می کنید 
و اینکه در کجــای جهان قرار دارید بســتگی دارد؛ اما 
خوب اســت بدانید کــه میانگین ســرعت اینترنت از 

کشوری به کشور دیگر هم بسیار متفاوت است.  
 ســرعت و کیفیت اینترنت از مواردی است که همواره 
دغدغــه کاربران بوده و در این شــرایط هــم نیازمند 
کیفیت مناســب بــرای فعالیت هــای اینترنتی خود 
هســتند. در دنیای مــدرن امــروزی، اینترنت روی 
جنبه های مختلف زندگی افراد تاثیــر می گذارد و در 

حال حاضــر، هرچقدر که داشــتن اینترنت 
ضروری باشد، ســرعت آن به مراتب اهمیت 

بیشتری دارد.
بر اســاس آخرین آمار اعلام شــده از سوی 
سایت اسپیدتست امارات متحده عربی، قطر 
و کویت از جمله کشــورهایی هستند که در 
زمینه اینترنت همراه در صدر لیســت قرار 

دارند. کشورهایی که بیشترین سرعت اینترنت همراه 
)موبایل دیتا( را بــه خود اختصــاص داده اند، عبارت 

است از:     
۱- امارات متحده عربی با ســرعت متوسط ۴۴۱.۸۹ 

مگابیت برثانیه
۲- قطر با سرعت متوسط ۳۵۸.۲۷ مگابیت بر ثانیه

۳- کویــت با ســرعت متوســط ۲۶۳.۵۹ 
مگابیت بر ثاینه

۴-  بلغارستان با ســرعت متوسط ۱۷۲.۴۹ 
مگابیت بر ثانیه

۵- دانمارک با ســرعت متوســط ۱۶۲.۲۲ 
مگابیت بر ثانیه

۶-کره جنوبی با ســرعت متوسط ۱۴۸.۳۴ 
مگابیت بر ثانیه

۷- هلند با سرعت متوسط ۱۴۶.۵۶ مگابیت بر ثانیه
۸- نروژ با سرعت متوسط ۱۴۵.۷۴ مگابیت بر ثانیه

۹- چین  با سرعت متوسط ۱۳۹.۵۸ مگابیت بر ثانیه
۱۰- لوکزامبورگ با سرعت متوسط ۱۳۴.۱۴ مگابیت 

بر ثانیه

عوامل اصلی موثر بر ســرعت اینترنت کشورها را باید 
شناسایی کرد اما به طور کلی، سرعت اینترنت به موارد 

متعددی بستگی دارد.
زیرســاخت یا نوع کابل )مس یا فیبر نــوری( که یک 
کشور برای پشتیبانی از خدمات اینترنتی خود استفاده 
می کند؛ به طــور معمول، هرچه زیرســاخت جدیدتر 

باشد، اتصال سریع تر خواهد بود.
نزدیکی یا اتصال بــه کابل هــای زیردریایی هم مهم 
است، زیرا این کابل های فیبر نوری زیر دریا حدود ۹۷ 

از داده های ارتباطی جهان را منتقل می کنند.
همچنین وســعت یک کشــور، از آنجاکه هزینه های 
بهســازی زیرســاخت ها اهمیت دارد؛ بنابراین هرچه 

کشور کوچکتر باشد، ارتقای کابل کشی ارزان تر است.

و خودر

نت

خریــدار   معــاون برنامه ریــزی و امور 
اقتصــادی وزارت جهــاد کشــاورزی بهم 
ریختگی فعلی بازار روغن خوراکی را ناشی 
از جو روانی دانست و گفت: روغن مورد نیاز 
کشور تامین است و کمبودی در این زمینه 

نداریم.
اکبــر فتحی دربــاره وضعیت بــازار روغن 
خوراکــی و نگرانــی مــردم از این بــازار و 
همچنیــن ادعای برخی مبنــی برتعطیلی 
۳۵ کارخانه روغن کشــی افــزود: مادامی 
که ما نتوانیم بخش عمــده روغن خوراکی 
مورد نیاز خــود را در داخل کشــور تامین 
کنیم به دلایل مسائل خارجی و داخلی این 

مشکلات پیش می آید.
دبیر ســتاد هماهنگی امنیت غذایی وزارت 
جهاد کشاورزی با بیان اینکه طی سال های 
گذشــته روغن مازاد بر نیاز داخلی داشتیم 
که مصرف شده اســت، اظهارداشت: اکنون 
مســائل پیش آمده در بازار روغن جو روانی 
دارد زیــرا همان میزان روغــن و مواد اولیه 

وارد شده و باید کفاف نیاز داخلی را بدهد.
فتحــی تصریح کــرد: ویترین مغــازه ها و 
فروشــگاه ها و انبارهای بخش های دولتی 
و خصوصی نشــان می دهد که کمبودی در 

بازار روغن وجود ندارد.
معاون برنامه ریــزی و امور اقتصادی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: اخیرا ۲ رویداد منجر 

به بهم ریختگی بازار روغن شــده است که 
یکی واگذاری ســهام یکــی از کارخانجات 
توسط یک سرمایه گذار خارجی بود که این 
سهام به ســرمایه گذار داخلی واگذار شده 
اســت اما آنچه که در فضای مجازی مطرح 
شد، این بود که یک کشــور سرمایه خود را 
از ایران خارج کرده اســت که این موضوع از 

لحاظ روانی تاثیرگذار است.
وی با بیان اینکه رسانه ها درچنین مواقعی 
باید به جــای ایجاد التهــاب، واقعیت ها را 
مطرح کننــد، افزود: درحالی که ســرمایه 
گذاری داخلی همــه ســهام را خریداری 
کرده و کارخانه، تولید و مواد اولیه سرجای 
خودش اســت.فتحی رویداد دوم را افزایش 

قیمت جهانی روغن خــام و همزمانی آن با 
تعیین سهم و سقف ارزی کالاهای اساسی 
در داخل کشــور دانســت و اظهارداشت: 
همزمانی این مورد با یکدیگر تاثیر بر قیمت 
روغن گذاشــت که همین امر باعث شــده 
مردم تصور کنند که کشــور با کمبود روغن 

خوراکی روبرو شده است.

ثبت سفارش های جدید روغن خام
 در راه است

دبیر ســتاد هماهنگی امنیت غذایی وزارت 
جهاد کشــاورزی گفت: اخیرا ثبت سفارش 
جدیدی مــازاد بر نیاز داخل انجام شــده و 
آنچه در بنادر در نوبــت ترخیص بود نیز در 

حال ترخیص و ورود به بازار است.
وی با بیان اینکه بازار روغــن روند طبیعی 
خود را طی می کند، افزود: به زودی آرامش 

به بازا رروغن باز می گردد.

واردات 3 برابری کنجاله آماده 
منجر به تعطیلی کارخانجات داخلی 

می شود
فتحی درباره وضعیــت کنجاله هایی که 
۱.۵ سال گذشــته در کشــتی ها مانده و 
در حال خراب شدن اســت، گفت: پیش 
از این حدود ۳ برابر نیــاز داخلی کنجاله 
مازاد بر نیاز کشور وارد شده که همین یکی 
از عوامل تعطیلــی برخــی از کارخانجات 

خواهد شد.
وی بــا تاکیــد براینکه بــه واردات کنجاله 
آماده نیاز نداریم، افزود: در شــرایط فعلی 
نیاز ما این اســت که دانه وارد کنیم و تبدیل 
به کنجاله شــود زیرا اگر قرار باشد کنجاله 
آمــاده را وارد کنیم کارخانجــات داخلی 

تعطیل می شوند.

خریدار  یک کارشناس اقتصادی گفت: با 
تامین مالی زنجیره ای مشکل تامین عمده 
صنایع کوچک و کســب و کارهای خانگی 

بدون ایجاد تورم حل خواهد شد.
سیامک سالور با اشــاره به تأمین مالی غیر 
تورمی گفــت: تأمین مالــی در حوزه های 
مختلف نظیر زیرســاخت ها، ســرمایه در 
گردش، بنگاه هــای کوچک و متوســط و 
خانوارها یکی از مشــکلات جــدی اقتصاد 
ایران اســت در این میان بنگاه های کوچک 
و متوســط بیش از ســایر حوزه ها با کمبود 
اعتبار مواجه هســتند و بیشــترین فشار را 
تحمل می کننــد که دولت بایــد برای این 
بخش فکر عاجل کند تــا ضمن تأمین مالی 

فشار تورم به دیگر بخش ها وارد نشود.
به گفته وی بنگاه های کوچک و متوسط که 
سهم بالایی در اشتغال دارند، قدرت توثیق 
پایینــی دارند و در مقابل مجبــور به خرید 
نقدی موادی هستند. بنابراین این واحدها 

ناچارند از بازار غیررســمی، تســهیلات را 
با هزینه بــالا تأمین کنند. ایــن بنگاه ها در 
سهم گیری از تســهیلات اعطایی بانک ها با 
نظام ناکارامد و غیر منصفانه مواجه هستند. 
اما ابزارهای تأمیــن مالی زنجیره ای طوری 
طراحی شــده اند که ضمن اینکه یک روش 
غیرتورمی تأمیــن مالی اســت، نیازهای 
بنگاه های کوچک و متوســط را نیز پاســخ 

می دهد.
سالور توســعه اوراق گام را یکی از ابزارهای 
تأمین مالی زنجیــره ای معرفی کردو ادامه 
داد: روش فاکتورینگ، بــرات الکترونیکی 
و توســعه ســایر ابزارهــای تأمیــن مالی 
زنجیره تولید بســیار حائز اهمیت اســت و 
با وجود عملیاتی ســازی اوراق گام و تلاش 
برای عملیاتــی کــردن روش فاکتورینگ 
مشــکلاتی نیز در زیرســاخت های توسعه 
آن ها از جمله در تبادل داده ها، مانیتورینگ 
و پایش تأمین مالی زنجیــره ای، پلتفرم ها 

که رکن کلیدی توسعه تأمین مالی زنجیره 
تولید اســت وجود دارد.وی افــزود: تأمین 
مالی زنجیره ای، نقــش دولت فراهم کردن 
بســترهای لازم نظیر ایجاد زیرساخت ها، 
اســتانداردها و ابزارهای مدیریت ریســک 
اســت.به گفته این کارشــناس اقتصادی 
با بومــی ســازی روش های تأمیــن مالی 
غیرتورمی مشکل کمبود اعتبار صنایع حل 

خواهد شد.
وی بــا بیــان اینکــه در دنیا تأمیــن مالی 
کســب وکارها به میزان حــدود ۱.۴ هزار 
میلیارد دلار از این روش انجام شده، تصریح 
کرد: در شــرایط فعلی که دچار مشکلاتی 
نظیر فرســودگی ماشــین آلات هستیم و 
رشــد پایین صنایــع نیز بــه همین دلایل 
برمی گردد، استفاده از ابزارهای تأمین مالی 
زنجیره ای می تواند حداقل به حفظ شرایط 

موجود کمک کند.
مشــاور معاونت تجارت و خدمــات وزارت 

صمت اظهار کــرد: اگر ســازمان مالیاتی و 
بیمه تأمیــن اجتماعــی در ازای مطالبات 
خود این اوراق را قبول کنند، کمک شایانی 

به توســعه این ابزارها خواهد شد. همچنین 
یکی از مشکلات فعلی در توسعه این ابزارها 

عدم آگاهی کسب و کارها است.

وهای وارداتی شانس ۱۰ درصدی برای برنده شدن در لاتاری خودر

بالاترین سرعت پهنای باند اینترنت متعلق به کدام کشورهاست؟

 حدود ۱۷ هزار درخواســت برای ۴۱۵ عنوان 
مجوزِ مواجه با تأخیر بر اســاس اجرای حکم 
قانون تســهیل صــدور مجوزها، بــه  صورت 

خودکار مجوز دریافت کردند.
به گــزارش وزارت امور اقتصــادی و دارایی 
اعلام کرد: بر اســاس تبصره ۳ ماده ۱ قانون 
تســهیل صــدور مجوزها ابلاغــی ۱۴۰۱ 
»چنانچه هر یک از مراجــع صدور مجوز در 
موعد مقــرر در درگاه ملی مجوزها، پاســخ 

درخواســت کننده مجوز را اعم از قبول یا رد 
اعلام نکند، به منزلــه موافقت در نظر گرفته 
شــده و مجوز موردنظر از طریق درگاه ملی 
مجوزها به طــور خودکار صادر شــده و در 

اختیار متقاضی قرار می گیرد.
 تمامی مســئولیت های حقوقــی و صنفی 
در رابطــه بــا مجوزهای صادره بــر عهده 
مرجــع صادرکننــده اســت، در خصوص 
مجوزهای صادره شــده در این فرآیند نیز 

پابرجاست.«
بنابراین ایجاد هرگونه تفاوت بین حقوق 
صاحبان مجوزهای خودکار صادر شــده 
با سایر مجوزها مورد تأیید نبوده و ابطال 
و لغــو مجوزهــای مذکور نیز مشــمول 
قوانین و مقررات ابطــال مجوزها خواهد 

بود. 
تضییع حق دارندگان ایــن مجوزها یا ابطال 
بی مــورد و غیرقانونی آنها مشــمول جرایم 

یاد شــده در مواد ۷ اصلاحی و ۷ مکرر قانون 
اجرای سیاســت های کلی اصــل ۴۴ قانون 

اساسی خواهد بود.
  پیش  از ایــن وزیر امور اقتصــادی و دارایی در 
نامه ای در آذرماه ۱۴۰۳ به همه دستگاه های 
ذی ربط، از اجرایی شدن این حکم قانونی برای 
همه درخواســت های مواجه بــا تأخیر، خبر 

داده بود.
همچنین  دبیرخانه هیــأت مقررات زدایی 

و بهبــود محیط کســب وکار از همه مراجع 
صــدور مجــوز درخواســت کرده اســت 
درخواســت های تأخیرخــورده خــود را 
دراســرع وقت به یکــی از دو حالت صدور 
یا رد با ذکر دلیــل، تعیین تکلیــف کنند و 
هشدار داده اســت که رد درخواست بدون 
دلیــل موجه، معادل درخواســت شــرط 
اضافه از متقاضی مجوز اســت و جرم تلقی 

می شود.

در درگاه ملی مجوزها؛۱۷ هزار تقاضای راه اندازی کسب وکارِ مواجه با تأخیر، خودکار مجوز گرفتند
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وزه بیت کوین ۷ درصدی شد ریزش ۷ ر
در معاملات  روز دوشــنبه بازار جهانی ارزهای مجازی، بیت کوین ۲.۵ 

درصد ریخت و به زیر ۹۲ هزار دلار رسید.
 به نقل از کوین مارکت کپ، در معامــلات بازار جهانی ارزهای مجازی, 
قیمت بیت کوین ۲.۵ درصد کاهش یافت و کانال ۹۲ هزار دلاری را هم 

از دست داد.

بر همین اســاس هر بیت کوین هم اکنون با قیمت ۹۱ هزار و ۶۰۸ دلار 
دست به دست می شــود که نســبت به ۷ روز پیش ۷.۲ درصد کاهش 
داشته اســت.بیت کوین فقط در یک ساعت گذشــته بیش از ۱ درصد 

افت قیمت داشته است.
قیمت اتریوم هم در هفت روز گذشــته ۱۴ درصد ریزش داشته و فقط 
در معاملات امروز ۴ درصد افت کرده اســت. هر واحد اتریوم در شرایط 

کنونی ۳ هزار و ۱۱۴ دلار دست به دست می شود.
بیشترین افت قیمت مربوط به سولانا بود که ۷.۱ درصد کاهش داشته 

و هم اکنون ۹۱ سنت در هر واحد خریدوفروش می شود.
به طور کلی در معاملات ارزش بــازار جهانی ارزهای مجازی ۳.۵ درصد 

کاهش یافته و به ۳.۱۷ تریلیون دلار رسیده است.
آمارهای معاملات حاکی از آن اســت که بازار ۱۰۰ میلیارد دلار حجم 

خورده که نسبت به دیروز ۴۲ درصد بیشتر بوده است.

زمان بندی تحویل سکه های حراج شماره ۶۰ 
مرکز مبادله مشخص شد

مرکز مبادله ایران اعلام کرد: زمان تحویل بدون هزینه انبارداری حراج 
شماره ۶۰ سکه طلای مرکز مبادله ایران در بازه زمانی ۴ الی ۱۳ بهمن  

خواهد بود.
مرکز مبادله ایران اعلام کرد: زمان تحویل بدون هزینه انبارداری حراج 
شماره ۶۰ سکه طلای مرکز مبادله ایران در بازه زمانی ۴ الی ۱۳ بهمن 
خواهد بود، همچنین در بازه زمانی ذکر شــده تنهــا هزینه تحویل از 
سوی شعب بانک عامل دریافت می شود. هزینه تحویل ۳۰ هزار تومان 

به ازای هر سکه برای کل دوره خواهد بود.
گفتنی اســت، اشــخاصی که طی بازه زمانی ۱۴ الــی ۲۱ بهمن برای 
دریافت سکه اقدام می کنند، باید هزینه انبارداری را نیز پرداخت کنند. 
هزینه انبارداری ســکه طلا ۵۰ هزار تومان در هر روز به ازای هر ســکه 
خواهد بود و به شــعبه بانک عامل پرداخت می شود و این هزینه شامل 
روزهای تعطیل نیز خواهد بود.در صورتی که اشــخاص در بازه زمانی 
تحویل سکه اقدام به دریافت ســکه نکنند، معامله فسخ و پس از اعلام 
بانک عامل وجه معامله پس از کســر کارمزد خرید و ســایر هزینه های 

عملیاتی به کیف پول خریدار عودت داده می شود.

ویترین

علی فروزان فر  رییس ســازمان بورس 
و اوراق بهادار، با اشــاره بــه ۴ چالش مهم 
موجود در بازار ســرمایه گفت: گزارش های 
مالی در بازار ســرمایه، وزن ســنگینی در 

تصمیم گیری ها دارد.
 به نقل از ســازمان بــورس و اوراق بهادار، 
حجت اله صیــدی رئیس این ســازمان در 
پانزدهمین دوره جایزه ملی مدیریت مالی 
ایران با اشــاره به ۴ چالش های مهم موجود 
در بازار ســرمایه گفت: هر چند ریسک های 
سیاســی و ســایر ریســک های موجود در 
نوع خود ریســک های مهمی هســتند، اما 
ریســک های مالی و عملیاتی، در سال های 
۱۴۰۳ و ۱۴۰۴، در میان مدیران مالی بیش 

از پیش خودنمایی می کند.
او با بیان این که در موضوع عملیات، از بحث 
تأمین مالی و حتی خرید مواد اولیه تا تأمین 
مالی عملیــات و تولید و فــروش با چالش 
روبه رو هســتیم؛ افزود: در ســال جاری به 
دلیل ناترازی انرژی از جمله کمبود مازوت 
بعضاً فقط نیمی از کارخانه ها فعال بوده اند. 
بنابراین، این موضــوع، چالش مهمی پیش 
روی مدیران مالی است که می بایست مورد 

توجه قرار گیرد.
وی با بیــان این که نحــوه مدیریت چالش 
تأمین مالــی اهمیت بســزایی دارد، افزود: 
کاهش تأمین مالی، کاهش ســرمایه و تورم 
باعث شده فروش شــرکت ها نیز با چالش 

روبه رو شود.
صیدی با تاکیــد بر این که در ســال جاری 
میزان فروش برخی از صنایع مهم کشور از 
جمله فولاد، خــودرو، دارو و… به طور قابل 
توجهی کاهش یافته اســت، گفت: بخشی 
از کاهش فروش به واســطه تورم پوشــش 
داده شده اســت اما از نظر وزنی و مقداری 
با کاهش قابل توجهــی در این حوزه روبه رو 

بوده ایم.
او با بیان این که مدیــران مالی باید تدبیری 
برای رفع این چالش ها بیندیشــند، افزود: 
چالش درآمــد و ســودآوری چالش دومی 
اســت که پیش روی مدیران قرار دارد، در 
واقع، کاهش فروش و نبــود توانایی بنگاه ها 
باعث می شود بخشــی از سهم بازار از دست 
بــرود، بنابرایــن، در کنار افزایــش بهای 
تمام شــده برای نهاده های تولید، دغدغه 
ســودآوری برای مدیــران اهمیــت قابل 

توجهی دارد.
صیدی، گزارش گری را چالش ســوم بازار 
ســرمایه برشــمرد و توضیح داد: انعکاس 
درســت گزارشــگری مالی وظیفه مدیران 

است و باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
او، بــا بیــان این کــه در دنیــا و ایــران 

اســتانداردهای حســابداری خوبی وجود 
دارد و مدیران و حسابرســان قابلی داریم، 
گفت: محیــط پرچالش، نــا اطمینانی ها 
و مســائل خــاص موجــود باعث شــده 
گزارشگری از ســودمندی لازم برخوردار 

نباشد.
صیدی، گفت: صورت هــای مالی و گزارش 
مالی که ملزم به گزارش حسابرســی است، 
نیازمنــد ســودمندی لازم اســت در غیر 
این صورت این گزارش مالــی بدون فایده 
خواهد بود. وقتی ســرمایه گذار حرفه ای در 
بازار ســرمایه گزارش را با بندهای مشروط 
مطالعــه می کنــد، در تصمیم گیری برای 
خرید سهام با چالش روبه رو می شود. حتی 
در این میان، سیســتم بانکی نیز با مشکل 

روبه رو می شود.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان 
این که هم در طرف تهیه گــزارش و هم در 
طرف اعتبار دهی که از ســوی حسابرسان 
انجام می شــود و هــم در طرف اســتفاده، 
با مشــکلات عدیــده ای روبه رو هســتیم، 
توضیــح داد: بخشــی از این مشــکلات به 
دلیل نااطمینانی ها و بخش دیگر ناشــی از 

فرایندهای مالی است.
او، فرآیندهــا و فناوری را چالــش چهارم 
بازار ســرمایه برشــمرد و گفت: در موضوع 
فرآیندهــا، هــم بحــث سیســتمی و هم 
مجموعه عملیات را که به گزارشگری مالی 
و تصمیم گیــری مالی منجر می شــود، مد 
نظر قرار می دهیــم. هم چنین، موضوعات 
تطبیــق و رعایــت بحث مهمی اســت که 
می بایست از سوی مدیران مالی مورد توجه 

قرار گیرد به طــوری که مدیــران نباید از 
رعایت و تطبیق کوتاه بیایند.

صیدی گفت: پروســه ورشکستگی هم یک 
شــبه رخ نمی دهد، بنابراین حســابرس و 
حســابدار نباید از موضوع رعایت و تطبیق 
کوتاه بیاینــد. موضوع دیگــر در این میان، 
مساله شــفافیت است، شــفافیت فرایند 
پیچیده ای اســت چرا که در این مسیر، نوع 
استانداردها و طبقه بندی آنها برای حداکثر 

سودمندی اهمیت دارد.
او با اشاره به پیشرفت های رخ داده در حوزه 
فنــاوری، توضیح داد: در ایــن حوزه، بحث 
بهره گیری از هوش مصنوعی مطرح اســت 
که همانند نوآوری انســان خردمند است؛ 
در کنار آن بحــث رمز ارز و رمــز دارایی ها 
نیز مطرح است بنابراین، مدیران مالی باید 
تکلیف خــود را با این ابزارها روشــن کنند 
البته تکلیف این موضوع از ســوی نهادهای 
ناظری چون سازمان بورس و بانک مرکزی، 

قرار است روشن شود.
صیــدی، نادیــده گرفتن ایــن موضوعات 
را نادرســت ترین کار برشــمرد و گفــت: 
می بایســت قوانین و مقــررات کارآمد به 
درستی تنظیم شود. البته نحوه گزارشگری 
رمز ارزها که بحث مبادله آن مطرح اســت 
باید مورد توجه قرار گیــرد، البته برای این 
موضوع، ملاحظات جدی مطرح اســت که 
باید مورد بررســی قرار گیــرد. هم چنین، 
مدیــران مالی بایــد تکلیف خــود را با این 

چالش نیز مشخص کنند.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهادار، 
با بیــان این که بــورس بزرگ تریــن بازار 

اســتفاده از ابزار گزارشــگری مالی است، 
افزود: بیش ترین مورد اســتفاده محصول 
گزارش های مالی در بازار ســرمایه و پس از 

آن در بازار پول است.
او افــزود: اســتفاده کنندگان گزارش های 
مالــی، ســرمایه گذاران و انتقال دهندگان 
بالفعل و بالقوه و در مرحله بعد تحلیل گران، 

اقتصاددانان و مشتریان هستند.
صیدی، بــا بیان این کــه گزارش های مالی 
در بازار سرمایه وزن ســنگینی در تصمیم 
گیری هــا دارد، توضیــح داد: گزارش های 
مالی باید در مسیر شــفافیت و سودمندی 

قرار گیرد.
او خطاب به حسابرســان و نهادهای صنفی 
حسابرسی، گفت: از تاریخ مشخصی به بعد 
یا گزارش حسابرسی مشــروط را نخواهیم 
پذیرفت یا امتیاز کم تری بــه گزارش های 
مشــروط خواهیم داد. اما این بــدان معنا 
نیست که به حســابرس گفته شــود، بند 
مشروط نیاورد. حســابرس موظف است به 

این موارد توجه کند.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، گفت: 
در دنیــا فقط معــدودی از شــرکت های 
بزرگ که تعدادشــان از یک در هزار تجاوز 
نمی کند، بند مشــروط دارنــد، از این رو، 
همه گزارش های مالی در گذشته توسط ۵ 
مؤسسه بزرگ حسابرســی می شد و نهایت 

دقت در آن به کار می رفت.
صیدی افــزود: در گزارش هــای مالی باید 
تعهد، دقت و تســلط لازم را داشته باشیم تا 
به نحو درســت و منصفانه ای پیش رویم تا 

حسابرس گزارش مرغوب ارائه دهد.

او، با بیان این کــه تحقق این اهداف نیازمند 
همراهی و همکاری بیشــتری است، گفت: 
تا زمانی که این موضوعــات را امر صوری و 
ظاهری تلقــی می کنیم نمی تــوان انتظار 
کارآمدی بالا از گزارشــگری مالی و منابع و 

مصرف و مدیریت ریسک داشته باشیم.
او نظام راهبری شــرکتی را مهــم خواند و 
گفت: هر ســه کمیته نظام راهبری شرکتی 
شــامل »انتصابات، حسابرسی و ریسک« 
اهمیت زیــادی دارد؛ چرا کــه اگر کمیته 
انتصابات به درســتی عمل نکند و نیروهای 
شایســته، کارآمد و لایق نداشــته باشیم، 
نمی توان شرکت را اداره کرد. کمیته ریسک 
نیز اهمیــت زیادی دارد. در واقــع، اگر این 
کمیته نیز نتواند ریســک های اساســی در 
ادبیات مالی را شناســایی کند، نمی تواند با 

موفقیت از پیچ ها رد شود.
صیــدی بــا اشــاره بــه اهمیــت کمیته 
حسابرســی نیز گفت: به جز موارد معدود، 
کمیته های حسابرســی ناکارآمد هستند 
و در صورتی ایــن کمیته ها کارآمد خواهند 

بود که مدیران مالی کارآمد داشته باشند.
او، بــا اهمیــت دانســتن بحــث پایداری 
شــرکت ها توضیح داد: دستیابی شرکت ها 
بــه پایــداری نیازمنــد، توجه جــدی به 

حسابرسی است.
صیدی با ذکر مثالــی، و با اشــاره به اینکه 
مجموع زیان انباشته ســه شرکت پذیرفته 
شده در بورس به ۶۰۰ همت رسیده، گفت: 
این موارد نتیجه بی اطلاعی مدیران از وضع 

مالی شرکت ها است.
صیدی با اشــاره به این که مدیران مالی باید 
نســبت به موضوعات حسابرســی و مالی 
حساسیت زیادی داشته باشــد، گفت: اگر 
کمیته حسابرســی اصرار بــه گزارش های 
شفاف و استاندارد دارد، باید رعایت تطبیق 
به درستی انجام شود و حســابرس با دقت 

بیشتری آن را حسابرسی کند.
او از مدیران مالی خواســت تــا محکم پای 
حرفه، شــفافیت و انصــاف بایســتند، تا 
گزارش های مالی به درســتی انجام شود و 

کارامدی شرکت ها افزایش یابد.
صیــدی همچنیــن در جمــع بنــدی 
صحبت هــای خود گفــت: مدیــران مالی 
می بایســت کمیتــه حسابرســی را جدی 
بگیرند چرا کــه در این صورت بخشــی از 
مشکلات شــرکت ها حل می شود و در بازار 
سرمایه شــاهد شکوفایی بیشــتر خواهیم 
بود. علاوه بر این، ضمن روان تر شدن خرید 
وفروش ها، ریســک در بازار پــول کاهش 
می یابد و تأمیــن مالی راحت تــر و اقتصاد 

بزرگ تر می شود.

بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، ذخایر 
طلا در ایــران حدود ۸۰۰ تن اســت که کشــور را در 
رتبه ۱۸ جهان بــا تقریباً یک درصــد از ذخایر جهان 
قرار می دهد. مرکز پژوهش هــای مجلس در گزارش 
»آسیب شناســی زنجیره های فلزات راهبردی کشور؛ 
طلا« به بررسی وضعیت اســتخراج و فراوری این فلز 
گران بها در جهان و ایران پرداخته است. بر اساس آمار 
اعلام شده در این گزارش در ســال ۲۰۲۲، ارزش کل 
صادرات جهانی طلا ۴۶۹ میلیــارد دلار بوده که آن را 

به هفتمین محصول تجاری جهان تبدیل کرده است.
بیش از ۷۵ درصــد از صادرات زنجیــره طلا متعلق به 
شــمش خالص بوده اســت. از این رو می توان دریافت 
که وجود ذخایر طلا، به خودی خــود نمی تواند مزیتی 
برای کشورها در این صنعت باشد، بلکه ایجاد ساختار 

مناســب جهت تبادلات بانکی بین المللی و 
استفاده از فناوری های نوین و صرفه مقیاس 
در تولید شــمش امــکان حضــور مؤثر در 

بازارهای جهانی طلا را فراهم می کند.
بیشــتر واردات طــلا در جهــان مربوط به 
کشورهای ســوئیس و امارات متحده عربی 
است. با توجه به آنکه بیشترین تولید شمش 

خالص جهان نیز در این کشــورها انجام می شود و این 
کشورها تولیدکننده معدنی طلا محسوب نمی شوند، 
مشخص است که واردات این کشورها مربوط به شمش 
طلای ناخالص و صادرات آن ها شــمش طلای خالص 
است.پنج کشــور استرالیا، روســیه، آفریقای جنوبی، 
ایالات متحده و چین بیش از نیمــی از ذخایر جهان را 
به خود اختصاص داده اند. ایران به ســبب قرار گرفتن 

روی کمربند کانی ســازی طلا )کانســنگ 
پورفیری(، پتانســیل بالایی بــرای افزایش 
ظرفیت تولیــد این ماده معدنــی در اختیار 

دارد.
با توجه بــه اطلاعات موجــود ذخایر طلا در 
ایران حدود ۸۰۰ تن اســت که کشــور را در 
رتبه ۱۸ جهان با تقریبــاً یک درصد از ذخایر 
جهان قرار می دهد. همچنین تولید کانســنگ طلا از 
معادن کشور در ســال ۱۴۰۲ به ۱۴ تن رسیده است. 
به عبارت دیگر ســهم ایــران از تولید معــادن طلا در 
حدود ۰.۴ درصد اســت. درحالی که ذخایر ثبت شده 
و تولید شــمش در کشورهای دارای ســاختار مشابه 

زمین شناسی به مراتب بالاتر گزارش شده است.
این گزارش عوامل مهم توسعه نیافتن تولید بالادست 

در زنجیره طلای کشــور را بررســی کرده و بیان کرده 
است: در زنجیره طلا، به دلیل استفاده از سیانور و یون 
ســیانید، همواره امکان آلوده ســاختن محیط زیست 
وجود دارد. بــر این اســاس، ســازمان های حفاظت 
محیط زیســت و منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور، 
به علت ایجاد آلودگی ناشــی از نفوذ ســیانور )حضور 
غلظت بالایی از سیانید، تیوسیانید و ترکیبات پیچیده 
سیانید فلزات در پساب های حاصل از فراوری طلا( در 
مرحله فراوری، با صدور پروانه اکتشــاف طلا مخالفت 
می کنند. این در حالی اســت که می تــوان به منظور 
خنثی ســازی و ســیانیدزدایی محلول هــای حاوی 
سیانید از پســاب ها، با هدف جلوگیری از آلوده سازی 
محیط زیســت و آب هــای زیرزمینــی، از روش های 

مختلفی استفاده کرد.

طلا

ایران چند تن ذخیره طلا دارد؟

رئیس اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان طلا: 

وش طلای آب شده برخورد شود باید با متخلفان فر
خریدار  رئیس اتحادیــه طلا گفت: باید با 
تخلفات در این صنعــت به خصوص فروش 
طلای آب شــده و شــمش به غیر از فعالان 
در چرخه تولید تا عرضه و پلمب ســکه که 
بستری جهت تقلب، تخلف و فساد است به 

شکل قانونی برخورد شود.
 به نقل از وزارت صمت، سیدحجت شفائی 
روز دوشــنبه در نشســتی با معاون صنایع 
عمومی وزارت صمت بر لزوم پرهیز و مقابله 
با چند صدایی در صنعت طلا و جواهر تاکید 
کرد و از وی خواســت تــا در کارگروه های 
کارشناســی که قــرار اســت در خصوص 
صنعت طلا و جواهر کشــور تصمیم گیری 
کرده و قوانیــن جدیدی را بــرای آن وضع 
کننــد، نمایندگانی از این تشــکل حضور 
داشــته باشــند تا در صورت نیــاز اصلاح 
برخــی قوانین، آئین نامه ها و بخشــنامه ها 
راهکارهای مناسب و عملیاتی برای فعالان 

و تولیدکنندگان واقعی اتخاذ شود.
رئیــس اتحادیــه تولیــد کننــدگان و 
صادرکننــدگان طــلا، جواهــر، نقــره و 
ســنگ های قیمتی ایران تاکیــد کرد: باید 
با تخلفات در این صنعــت خصوصاً فروش 

طلای آب شــده و شــمش به غیر از فعالان 
در چرخه تولید تا عرضه و پلمب ســکه که 
متأســفانه بســتری جهت تقلب، تخلف و 

فساد است، به شکل قانونی برخورد شود.
وی همچنین به مشکلات موجود در زمینه 
افزایش تولیــد و صــادرات در این صنعت 
اشاره کرد و از معاون صنایع عمومی وزارت 
صمت درخواســت کــرد تــا از واحدهای 
تولیدکننده زیر مجموعه این تشــکل ملی 

بازدید به عمل آورند.
ایــن مقــام صنفــی در ادامه بر بررســی 
کارشناســانه بــرای راه اندازی »شــهرک 
طلا« و تشــکیل »میز طلا« کشــوری به 
شــکل عملیاتــی و اجرایی تاکیــد کرد و 
افزود: در سالیان گذشــته در وزارت صمت 
در بخش هــای »صنعــت«، »معــدن« و 
»تجارت« اقدام مؤثری برای حل مشکلات 
که خروجــی عملیاتی برای حــوزه طلا و 
ســنگ های قیمتی کشور داشــته باشد، 
صورت نگرفتــه اســت کــه امیدواریم با 
تصمیماتــی کــه در دوره جدیــد وزارت 
صمت اتخاذ می شود، شاهد تقویت تولید و 

افزایش صادرات این صنعت باشیم.

شــفائی در این نشســت از معاون صنایع 
عمومــی وزارت صمــت دعــوت به عمل 
آورد تا در »شــانزدهمین دوره نمایشگاه 
بین المللی طلا، نقره، جواهر، ســنگ های 
قیمتی، ســاعت و صنایع وابسته تهران« 
که از ۱۵ تا ۱۹ بهمن مــاه در تهران برگزار 
می شــود و همچنین در مراسم »روز ملی 
صنعت طــلا و جواهر« در ۲۳ اســفندماه 

شرکت کند.
تدوین طرح ملی و برنامه راهبردی صنعت 
طلا و جواهر یکــی دیگر از بحث های مطرح 

شده در این نشست بود.

در بخشــی دیگر از این نشســت، »رحیم 
بهمنی جلیلیــان زنگنه« یکــی از اعضای 
هیــأت مدیــره اتحادیه تولیــد کنندگان 
و صادرکننــدگان طــلا، جواهــر، نقره و 
ســنگ های قیمتی ایران، با اشاره به تعداد 
اعضــای فعال در ایــن اتحادیــه و صنف و 
صنعت و مشــکلات موجود و راه برون رفت 
از آن را به شکل تخصصی برای معاون وزیر 
صمت و ســایر مســئولان ایــن وزارتخانه 

تشریح کرد.
وی در ادامــه با اشــاره به تدویــن برنامه 
راهبردی ملی طــلا و جواهــر، اعلام کرد 
علاوه بر اشــتغال پایدار و ارزش افزوده بالا 
در صنعت طلا، جواهر، نقره و ســنگ های 
قیمتــی فضــای رقابــت در بازارهــای 

بین المللی و صادرات ایجاد می شود.
معــاون صنایــع عمومــی وزارت صمت 
بر رفــع مشــکلات موجود بــرای حمایت 
از تولیدکننــدگان طــلا، جواهــر، نقره و 
سنگ های قیمتی، در راستای تقویت تولید 
و افزایش صادرات محصــولات این صنعت 

تاکید کرد.
ابراهیم شیخ با اشــاره به اینکه سیاست ها و 

فرآیند مبارزه با قاچــاق کالا در حوزه طلا، 
نقره و ســنگ های قیمتی، بایــد در جهت 
توســعه و افزایش تولید تغییر کــرده و در 
نهایت زمینه ساز رشد صادرات شود، اعلام 
کرد کــه در تصمیم گیری هــای مرتبط با 
این صنعت از مشــارکت افراد متخصص در 
اتحادیه تولید کننــدگان و صادرکنندگان 
طلا، جواهر، نقره و سنگ های قیمتی ایران، 

استفاده خواهد شد.
وی افزود: همچنین می بایست با بهره گیری 
از نظرات انجمن هــای تخصصی و تجارب 
جهانی در ســاماندهی و تأمیــن مواد اولیه 
اقدام جدی صورت گیرد تا مصرف کنندگان 
نهایی و خریــداران طلا بــا اطمینان کافی 
از کیفیت و اصالت کالا خریــداری کنند و 

کالاهای تقلبی در بازار حذف کامل شود
معاون وزیر صمــت اضافه کرد: در خصوص 
ایجاد شــهرک صنعتی تولید طلا و جواهر 
و …، مذاکرات مؤثری با دســت اندرکاران 
ذیربط خواهیم داشت، به نحوی که در آینده 
شاهد طراحی، ساخت و بهره برداری از این 
شهرک، متناسب با شــرایط و موقعیت این 

صنعت باشیم.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: 1854513    م الف: 34

 ۱۴۰۳/۶/۰۶ مورخ   ۱۴۰۳۶۶۰۳۳۱۰۱۲۰۰۵۴۶۹ شماره  رای  برابر 
هیات موضوع قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی حمید طوسی نژاد فرزند علی اکبر به شماره ملی 
۱۷۵۴۱۵۶۲۶۶ در ششدانگ یک قطعه زمین به صورت گلخانه به 
مساحت ۵۰۰۰ متر مربع از مالکیت عین اله عزت ور نسبت به پلاک ۲ 
اصلی ذیل دفتر ۶۳۰ صفحه ۱۳۴ واقع در قلعه سلیمانخانی حوزه ثبتی 
ساوجبلاغ استان البرز تایید و رای هیئت صادر گردیده لذا به منظور 
اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت صادر خواهد شد.
 بشیر نعیم زاده رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ -از طرف کریم انصاری

 آگهی فقدان سند مالکیت 
شناسه آگهی: 1865875 م الف: 5480

به اطلاع میرساند خانم روژین شریعتی با ارائه وکالت نامه های شماره ۲۰۷۰۳ 
مورخ ۱۳۹۷/۱۱/۱۸ و ۳۵۲۹۹ مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۳۰ دفترخانه اسناد رسمی شماره 
۵۷ سنندج از خانم رفعت پیری مالک ۶ دانگ پلاک ثبتی ۱۴۳ فرعی از ۲۷۲۳ 
- اصلی بخش ۳ سنندج ) یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۶۶۲.۳۵ متر مربع 
واقع در سنندج ، شهرک سنگبری روستای چنو( با تقدیم یک برگ استشهادیه که 
به تایید دفتر اسناد رسمی شماره ۲۸ سنندج رسیده ، مدعی است سند مالکیت 
پلاک مرقوم را با شماره سریال ۸۴۶۵۴۵ سری ب سال ۹۵ که به نام مالک صادر 
و تسلیم گردیده ، به علت سهل انگاری مفقود نموده و از این اداره تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی را دارد ، لذا مراتب در اجرای ماده ۱۲۰ - آیین نامه اصلاحی 
قانون ثبت مصوب ۱۳۸۰ در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کس مدعی انجام 
معامله و یا وجود سند فوق نزد خود است از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ 
روز به این اداره مراجعه و با ارایه اصل سند و یا خلاصه معامله نسبت به اعتراض به 
صدور سند المثنی اقدام نماید. در غیر اینصورت سند مالکیت المثنى طبق مقررات 

صادر و تسلیم خواهد شد.
اداره ثبت منطقه یک سنندج



اهواز –محمد مجدم  مدیرعامــل نفت و گاز 
کارون گفــت: در حــدود چهار ماه اخیــر افزایش 
تولید خوبی داشــته ایم،عمده افزایــش تولید در 
بخش چاه هــای ترمیمی و به میــزان ۱۱۵ درصد 
بوده است. حســن شــهروئی با بیان اینکه شرکت 

بهره برداری نفــت و گاز کارون به عنوان بزرگترین 
شــرکت تولیدی نفت زیر مجموعه مناطق نفتخیز 
جنوب است، اظهار کرد: این شرکت تعهدات خود 
را بخش تولید نفت، گاز و گاز مایع انجام داده است 
و اکنون قریب به یک میلیون بشــکه تولید نفت در 

شــرکت کارون داریم. مدیرعامل نفت و گاز کارون 
گفت: همچنین قریب به ۶۰۰ میلیون فوت مکعب 
گاز و ۴۵ هزار بشــکه مایعــات گازی برای خوراک 
پتروشــیمی ها تولید می کند. وی با بیان اینکه در 
حدود چهار ماه اخیر افزایش تولید خوبی داشــته 
ایم، عنوان کرد: عمــده افزایش تولید در بخش چاه 
های ترمیمی و به میزان ۱۱۵ درصد بوده اســت و 
افزایش کلی تولید پنج درصد را شــامل شده است. 
مدیرعامل نفــت و گاز کارون بیان کرد: در مســیر 
افزایش تولید، تنگنا و مشــکلاتی وجود داشــته 
که بــا تعمیرات اساســی و تعمیــرات دوره ای که 
بر روی تجیهزات دســتگاه ها و مخازن انجام شده 
همچنین پروژه های مرتبط با تولید و پیشــگیرانه 
ای که بر ارزیابی خصوص صــورت گرفت، افزایش 
تولید رقم زده شــده است. شــهروئی با بیان اینکه 
شــرکت نفت وگاز کارون اکنون در وضعیت تولید 
بسیار خوبی قرار دارد، تصریح کرد: انشالله بتوانیم 
تا پایان سالجاری تولید را به 3۰ الی ۴۰ هزار بشکه 

دیگر افزایش دهیم. وی به اقدامات انجام شــده در 
حوزه دانش بنیان اشاره کرد و افزود: با مراکز علمی 
جلساتی در خصوص اقداماتی که بتوانیم پیشگیری 
و افزایش تولیــد را انجام دهیم، برگــزار کرده ایم.
همچنین جلساتی در خصوص مسائل پیشگیرانه 
گازسوزی و پساب داشته ایم.  مدیرعامل نفت و گاز 
کارون عنوان کرد: به دلیل وضعیتی که مخزن دارد 
بیشتر چاه های شرکت نمکی هستند که آب مازاد 
همراه بســیار اســت لذا باید در این خصوص چاره 
اندیشــی کرد که در این راســتا جلساتی با شرکت 
های دانش بنیان و پیمانکاران مربوطه داشــته ایم 
که انشالله نتیجه بخش باشد. شــهروئی ادامه داد: 
یک قرارداد تولید بــار اول در خصوص تلمبه های 
دوفازی داشــته ایم که با راه اندازی چهار پمپ در 
اهواز چهار مــی توانیم بین ۱۶ تا ۱8 هزار بشــکه 
افزایش تولید داشته باشیم. وی به اقدامات صورت 
گرفته در بخش اچ اس ای و محیط زیست اشاره کرد 
و گفت: ایمن ســازی کریدور غرب و شرق از جمله 

اقدامات است که از طریق پدافند غیرعامل در حال 
انجام اســت، همچنین تلمبه خانه بوستر نیز برای 
ایمن سازی نقاط حساس که دســتورالعمل های 
امنیتی دارند در حال انجام هستند. مدیرعامل نفت 
و گاز کارون ادامه داد: با توجه یه اینکه در کلانشهر 
اهواز قرار داریم و بیشتر چاه و تاسیسات شرکت در 
محدوده شهر هستند،همچنین پیش روی مناطق 
مسکونی که وجود دارد مشکلاتی برای تولید ایمن 
ایجاد می کند که در این خصوص نیاز است شرایط 
را ایمن کنیم تا حداکثر اســتفاده از چاه را داشــته 
باشــیم لذا در خصوص ایمنی تاسیسات نیز پروژه 
های مرتبط در حال انجام داریم. شــهروئی اظهار 
کرد: انجــام اقداماتی در حوزه مدارس، بهداشــت 
پیرامون تاسیســات و کمک به شــهرداری اهواز 
از جمله کارهــای صورت گرفتــه در حوزه محیط 
زیست هســتند. وی ادامه داد: همچنین در چهار 
ماه اخیر بیش از ۵۰ کیلومتــر لایروبی کانال های 

اطراف تاسیسات را برون سپاری و انجام داده ایم.

مدیرعامل نفت و گاز کارون خبر داد؛

افزایش 115 درصدی تولید نفت در چاه های ترمیمی

 برگزاری نشست كمیته راهبری مدیریت دانش 
وشیمی پردیس در پتر

بوشــهر –رضا حیدری  نشســت کمیته راهبری مدیریت دانــش با حضور 
مدیران ارشد شــرکت پتروشــیمی پردیس برگزار شد. نشســت راهبری کمیته 
دانش پتروشــیمی پردیس با هدف بررســی اقدامات گذشــته، برنامه های آتی و 
ارتقای عملکرد مدیریت دانش در سازمان تشــکیل شد. معاون فنی شرکت در این 
جلســه، با تأکید بر اهمیت و ضرورت مدیریت دانش در ســازمان، گفت: مدیریت 
دانش تنها زمانی به موفقیت می رســد که همه کارکنان با بــاور به ارزش آن، دانش 
خود را به اشــتراک بگذارند و در این مسیر نقش آفرین باشــند. مهندس معتمدی 
افزود: مشارکت همه جانبه کارکنان در فرایند مدیریت دانش، عاملی کلیدی برای 
تحقق فرهنگ دانش محور و موفقیت این حوزه خواهد بود. در ابتدای این نشســت، 
مشاور مدیریت دانش سازمان گزارشی از اقدامات انجام شده طی سال های گذشته 
و برنامه های آینده در این حوزه ارائه داد. در ادامه، مدیران ارشد شرکت دیدگاه ها و 
پیشــنهادات خود را در زمینه بهبود عملکرد و توسعه مدیریت دانش مطرح کردند. 
این جلسه با هدف تقویت فرهنگ سازمانی مبتنی بر دانش و تلاش برای بهره وری 

بیشتر در راستای اهداف کلان پتروشیمی پردیس برگزار شد.

  
سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری:

 هرس درختان شهر كرمانشاه ادامه دارد

کرمانشاه-حســنا فخارزاده  سرپرست سازمان ســیما، منظر و فضای سبز 
شــهری شــهرداری کرمانشــاه گفت :   عملیات هرس درختان از نیمه دوم آذرماه 
در سطح شهر کرمانشــاه آغاز و همچنان ادامه دارد. مهندس مهدی هدایت زاده در 
این باره اظهار کرد؛ عملیات هرس زمستانه درختان ســطح شهر به منظور تقویت 
و بهبود رشد گیاهان و درختان با حذف شاخه های خشــکیده و مزاحم، آراستگی 
منظر شهری، زیباسازی و تحریک درختان جهت شاخه زایی و جوان سازی، ایجاد 
شــرایط مطلوب برای نور و هوای کافی و کاهش آفات و بیمــاری درختان در حال 
اجرا می باشــد. وی افزود: در هرس درختان عواملی نظیر نــوع گونه های گیاهی، 
ســن درخت، زمان هرس، فرم دهی اولیه و عوامل دیگری نیز مد نظر قرار می گیرد. 
سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شــهرداری کرمانشاه تصریح 
کرد: عملیات هرس درختان سطح شهر کرمانشاه به ترتیب و با اولویت معابر اصلی 
طبق یک برنامه مشــخص و معین در حال انجام می باشد. هدایت زاده گفت: از آغاز 
عملیات هرس تا الان مســیرهای بلوار شهید بهشــتی، بلوار بنت الهدی، چهارراه 
مدرس حدفاصل بلوار مطهری شرقی و غربی و بزرگراه امام حسین )ع( توسط اکیپ 
هرس این سازمان انجام شده اســت. وی در پایان خاطرنشــان کرد: از شهروندان 
گرامی تقاضامندیم که اکیداً از هرس خودســرانه درختــان خودداری و در صورت 
لزوم درخواست خود را به واحد فضای سبز منطقه مربوطه ارائه و همچنین از پارک 

کردن خودروهای خود در مسیرهای هرس خودداری نمایند.

 

وستای  بررسی وضعیت خدمات همراه اول در  ر
قزلجه شهرستان آزادشهر 

گرگان-مهناز محمدزمانی  با حضور دهیار و اعضای شــورای روستای قزلجه 
در مخابرات شهرستان آزادشــهر ، وضعیت ارائه خدمات همراه اول بررسی شد . در 
جلسه ای با حضور مهندس جعفر ممشلی، دهیار، اعضای شورای اسلامی و جمعی 
از مردم روســتای قزلجه وضعیت خدمات دهی به مشــترکین همراه اول بررسی 
شد .  رئیس اداره مخابرات شهرستان آزادشهر با اشــاره به اینکه خدمات رسانی به 
روستایی در بخش ثابت و همراه از جمله وظایف مهم مخابرات محسوب شده گفت 
: پشتیبانی از خدمات ارائه شده نیز بصورت مســتمر با برنامه ریزی انجام می شود .  
در این نشست، مسائل مربوط به اختلال ســیم کارت ها و راهکارهای رفع آن مطرح 
و  برنامه هایی برای واگذاری سیم کارت های جدید به مشترکین در دستور کار قرار 
گرفت. رئیس اداره مخابرات شهرستان آزادشهر ضمن تأکید بر اهمیت همکاریهای 
مردمی در خدمات رسانی مناســب و بموقع،  از تلاش های دهیار و شورای اسلامی 

در پیگیری این موضوع قدردانی کرد.

 

 برد شیرین تیم فوتبال بانوان پالایش گاز ایلام 
در خانه حریف

ایلام -محمدرضا فرجی  تیم فوتبال بانوان پالایش گاز ایلام در خانه حریف 
به یک پیروزی شیرین دســت یافت.تیم فوتبال بانوان پالایش گاز ایلام با یک گل 
حریف خود ستارگان سلیمی تنگستان بوشهر را در رقابت های فوتبال لیگ برتر 
بانوان شکســت داد. هفته یازدهم رقابت های فوتبال لیگ برتر بانوان با برگزاری 
چند دیدار در شهرهای مختلف کشور پیگیری شــد. در یکی از این دیدارها تیم 
فوتبال بانوان پالایش گاز ایلام در شهر بوشهر به مصاف ستارگان سلیمی تنگستان 
این شهر رفت و در پایان توانســت با یک گل حریف خود را شکست دهد. تک گل 

نماینده ایلام در این دیدار را طاهره آزادی در دقیقه 3۵ به ثمر رساند.

 

وژه مسكن ملی ۵۶ واحدی شهرستان  تامین برق پر
كلاله انجام شد

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیر توزیــع نیروی برق کلالــه گفت :تامین 
برق پروژه مسکن ملی ۵۶ واحدی شهرســتان کلاله ، با تخصیص اعتباری بالغ بر 
۱۲۹8۴ میلیون ریال انجام شد.ابوالفضل ساسانی گفت : از محل توسعه و احداث ، 
تامین برق متقاضیان جدید شهری و روستایی با اعتباری بالغ به ۵۴8۴۲ میلیون 
ریال که با نصب ۱۲ دستگاه ترانسفورماتور و احداث ۶۲۲ متر شبکه فشار متوسط 

و ۶۴۵8 متر شبکه فشار ضعیف صورت پذیرفته شده است. 
وی افزود : همچنین اصلاح شــبکه فشار ضعیف و متوســط ، تعمیرات خطوط و 
روشنایی معابر و ترمیم شبکه های ســرقتی با مبلغی بالغ بر ۷۴8۴۵ میلیون ریال 
انجام شده است. ساســانی اضافه کرد : در بخش تبدیل شبکه های سیمی به کابل 
خودنگهدار ،  ۱۷۶۵۷ متر شــبکه ســیمی به کابل خود نگهدار با هزینه ای بالغ بر 
۷۶۲۷8 میلیون ریال تبدیل شــده اســت. مدیر توزیع برق کلاله افزود : در حوزه 
مشترکین و بخش تعویض کنتورهای مکانیکی به دیجیتالی تعداد ۲۶۴ دستگاه با 

مبلغ  8۱۴۲ میلیون ریال صورت پذیرفته شده است

شهر

ایلام-محمدرضا فرجی  رئیســی، مدیرکل فنی و حرفه 
ای ایلام گفت: با حضور معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و رئیس سازمان فنی و حرفه ای کشــور، طرح های مهمی در 

حوزه ی مهارت آموزی و اشتغال در این استان افتتاح شد.
حمیدرضا رئیسی اظهار داشت: خوشبختانه طرح های بسیار 
مهمــی در حوزه مهارت آموزی و اشــتغال در ســفر دو روزه 
غلامحسین محمدی، رئیس ســازمان آموزش فنی حرفه ای 

کشور به استان ایلام افتتاح شد.
مدیرکل فنی و حرفه ای ایلام با اشاره به بازدید رئیس سازمان 
از چند مرکــز تولیدی و مهارت آموزی، گفت: روز گذشــته ) 
چهار شــنبه ۱۲ دی ماه( اولین کارگاه هــوش مصنوعی در 

اســتان، اولین مرکز جوار کارگاهی در پتروشیمی شهرستان 
چوار، اولین سالن اســتخر پرورش ماهی در اســتان و اولین 
مرکز مهارت های پیشــرفته با همکاری سپاه امیرالمومنین ) 
ع( در شهرستان ایلام با حضور رئیس سازمان آموزش فنی و 

حرفه ای مورد بهره برداری قرار گرفت.
 وی ادامــه داد: همچنیــن در حوزه شهرســتان ایلام، مرکز 
مهارت آموزی و مدیریت شغلی برای آموزش سربازان وظیفه 
به صورت مشــارکتی با ســپاه امیرالمومنین ) ع( نیز استان 

افتتاح شد.
رئیسی افزود: مرکز جوار کارگاه های میدان نفتی آذر در حوزه 
شهرستان مهران و همچنین افتتاح اولین مرکز تخصصی نفت 

و گاز جنوب و غرب کشــور در شهرســتان دهلران نیز امروز 
)پنجشنبه ۱3 دیماه( افتتاح شد.

غلامحسین محمدی؛ معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و رئیس سازمان فنی و حرفه ای کشــور، روز چهارشنبه )۱۲ 
دی ( برای ســفری ۲ روزه با اســتقبال مســئولان اجرایی و 
فرهنگی استان از طریق فرودگاه شهدای ایلام وارد این استان 
شــد. افتتاح کارگاه هوش مصنوعی، مرکز مشــاوره شغلی 
پادگان شــهید فرجیان زاده، اولین مرکز هیئــت امنایی در 
استان ایلام و حضور جلســه کارگروه توسعه مهارت و شورای 
اداری از جمله برنامه های سفر رئیس آموزش فنی و حرفه ای 

کشور به استان ایلام است.

ایلام
مدیرکل فنی و حرفه ای استان خبر داد:

ح حوزه مهارت آموزی در ایلام افتتاح چند طر

شهرکرد-زهرامصطفوی  هادی بهداد، مدیرکل دفتر امور 
آسیب های اجتماعی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در جریان سفر 
به اســتان چهارمحال و بختیاری و در حاشیه برگزاری همایش 
آسیب های اجتماعی در شــرکت ورق خودرو با حمید شجاعی 
کارگردان شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری،دیدار و 
گفتگو کرد.  این دیدار با محوریت بررسی نقش صنعت در کاهش 
آسیب های اجتماعی و پیشگیرانه و درمان تدابیر برای جلوگیری 
از ترویج مواد مخدر انجام می شود. بهداد در این نشست با اشاره 
به مهم افزایی میان نهادهای دولتــی و بخش خصوصی، گفت: 
»شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با توجه به خود در 
زمینه های آموزشی، توانمندســازی و حمایت از اقشار آسیب 

پذیر، به عنوان الگویی مناســب در حوزه مســئولیت اجتماعی 
شناخته می شــود. وی افزود: این شــرکت با اجرای برنامه های 
متعدد، نقش قابل توجهی در بهبــود وضعیت اجتماعی جامعه 
پیرامونی دارد.  در ادامه گزارش حمید شــجاعی از فعالیت های 
اجتماعی و فرهنگی شــرکت ارائه کرد: شرکت ورق خودروهای 
پروژه های متعددی از جمله حمایت از خانواده های کم بضاعت، 
مشــارکت با بانک ها در مشــاغل مختلف برای جوانان، برپایی 
کارگاه های آموزشی برای آسیب های اجتماعی ناشی از آن مواد 
مخدر و الکلی و همچنین در ساخت مراکز آموزشی و درمانی را 
اجرا کرده است.  وی بر این شــرکت به پایداری و کاهش ضلعات 
اجتماعی منطقه کرد. همچنیــن در این دیدار، طرح هایی نظیر 

مراکــز راه اندازی حمایــت از کارآفرینان محلــی و برنامه های 
ویژه برای کاهش آســیب های ناشــی از آســیب و بیکاری به 
شرکت ورق پیشــنهادی ارائه شد.  ســپس بهداد ضمن دانی از 
مدیریت خصوصی مثبت در شــرکت ورق خودرو در خصوص 
برداشــتن گام های مثبت در حمایت از فعالیت های حمایتی، 
بر لزوم گســترش این برنامه ها در ســطح ملی کرد و گفت: اگر 
صنایع بزرگ کشور مانند شــرکت ورق خودرو، مسئولیت های 
اجتماعی باشد. خود را در اولویت قرار دادن، بسیاری از مشکلات 
و آسیب های اجتماعی در جامعه کاهش خواهد یافت.  این دیدار 
با اجرای برنامه های اجتماعی و تدوین طرح های نوین در حوزه 

سلامت و آسیب های اجتماعی به پایان رسید.

چهارمحال و بختیاری
دیدارکل دفتر امور آسیب های وزارت کار  با شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری ؛

وهای اجتماعی   شركت ورق چهارمحال و بختیاری الگویی موفق در زمینه توسعه خودر

کرج-ترنم مظفری  فرشــید مامانی مسئول اداره روابط 
عمومی و رسانه شهرداری و شــورای اسلامی شهر هشتگرد 
شد.  مهندس پیام رئیسی، شــهردار هشتگرد، طی حکمی" 
مهندس فرشــید مامانی " را به سمت مســئول اداره روابط 
عمومی و رسانه شهرداری و شــورای اسلامی شهر هشتگرد 

منصوب کرد. 
در حکــم مهندس رئیســی شــهردار هشــتگرد خطاب به 

مهندس فرشید مامانی آمده است: با عنایت به حسن سوابق 
و تجارب ارزشمند جنابعالی در عرصه های رسانه ای و روابط 
عمومی به موجب این حکم به سمت »مســئول اداره روابط 
عمومی و رسانه شهرداری و شــورای اسلامی شهر هشتگرد 

« منصوب می شوید. 
نظر به اهمیت روابــط عمومی در برقــراری ارتباط اصولی، 
صحیح و منطقــی با شــهروندان و آگاهی بخشــی و اطلاع 

رســانی به مخاطبان با توجه به جایگاه آن بــه عنوان یکی از 
مهم ترین و ارزشمندترین عوامل موثر امید است با استعانت 
از پروردگار یکتا و با بهره گیــری از توانمندی و ظرفیت های 
موجود، موجبات خدمات رسانی مفید و موثر را به شهروندان 
فراهم آورید. گفتنی اســت؛ پیش از این مهندس فرشــید 
مامانی چندین سال عهده دار این مســئولیت در شهرداری 

هشتگرد بوده است.

البرز
طی حکمی از سوی شهردار ؛

وابط عمومی و رسانه شهرداری و شورای اسلامی شهر هشتگرد شد فرشید مامانی مسئول اداره ر

سرزمین
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ایلام-محمدرضا فرجی  رئیس امور بهداشــت، ایمنی و 
محیط زیست شــرکت گاز اســتان ایلام گفت: در ۹ ماهه اول 
ســال جاری تعداد ۱۱ حادثه مشترکین در ســطح استان رخ 
داده که ۶ مــورد مربوط به مناطق شــهری و ۵ مورد در مناطق 
روســتایی بوده اســت. به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز 
اســتان ایلام؛ زهرا فرجی افزود: از این حادثه ها 8 حادثه آتش 
ســوزی و انفجار و 3 مورد دیگری حادثه گاز گرفتگی بوده که 
متاســفانه در این حوادث 3 نفر جان خود را از دســت داده اند. 
وی اظهار داشــت:تنها حادثه گازگرفتگی کــه منجر به فوت 
گردیده به علت استفاده از وســایل پخت و پز شامل پلوپز سیار 
و غیره بعنوان وسیله گرمایشــي بوده است. فرجی تصریح کرد: 

از عوامل حوادث آتش ســوزی های رخداده استفاده از وسیله 
گازسوز غیراستاندارد، نشت از شــیلنگ گاز بعلت فرسودگي، 
پارگي، پوسیدگي شیلنگ، نشت از شــیلنگ، عدم یا نقص در 
بست، نشت گاز بعلت فقدان ترموکوپل در وسایل گازسوز، قرار 
گرفتن ماده قابل اشتعال )پرده( در مجاورت شعله آتش وسایل 
گازسوز بوده است. رئیس امور بهداشت، ایمنی و محیط زیست 
شرکت گاز اســتان ایلام به برخی از علل ریشــه ای در حوادث 
مصرف کنندگان گاز طبیعی اشــاره کرد و گفت:شرکت های 
گاز استانی در کنترل این شــاخص ها هیچ گونه نقشی ندارند و 
منحصرا تزریق ماده بودار کننده و پایش دوره ای آن را برعهده 
دارد که این شــرکت ها فراتر از الزامات قانونی نسبت به پایش 

این شاخص اقدام نموده اســت. فرجی افزود: شرایط اقتصادی 
جامعه، میزان تعهد و مســئولیت پذیری ســازندگان ابنیه در 
کیفیت ســاخت و ســاز، کیفیت نظارت مهندســان سازمان 
نظام مهندسی در ساخت و ســاز، کیفیت مصالح مورد استفاده 
در ابنیه شــامل دودکش و  غیره، انتخاب سیســتم گرمایشی 
مناسب،کیفیت ساخت تجهیزات گازسوز، منازل استیجاری، 
عدم الزام بازرســی ســازمان نظام مهندســی از سیستم لوله 
کشــی گاز در حین خرید و فــروش و یا رهن و اجــاره اماکن، 
میزان آگاهی مصرف کننــدگان گاز طبیعی، فرهنگ عمومی 
شــهروندان در توجه به توصیه های ایمنــی از دلائل حوادث 

گازی در این استان بوده است.

در ۹ نخست امسال ثبت شد؛

وقوع ۱۱ حادثه گازی در استان ایلام 

مدیر کل کمیته امداد استان اعلام کرد : 

توزیع ۳ هزار بسته گوشت گوسفندی در بین مددجویان كمیته امداد مازندران
ســاری - فریبا عزیزپور  میثم معافی مدیر کل کمیته 
امداد مازندران اظهار داشــت: همزمان با میلاد امام جواد )ع( 
و بر اساس تفاهم نامه همکاری کمیته امداد با مرکز نیکوکاری 
برنامه تلویزیونی سمت خدا در راســتای بسط و ترویج سنت 
حســنه خیر و احســان در جامعه و کمک به تامین بخشی از 
اقلام پروتئینی مورد نیاز جامعه هدف این نهاد ،3 هزار بســته 

گوشــت گوســفندی بین مددجویان کمیته امداد مازندران 
امروز در محل دفتر اســتان توزیع شد. وی با اشــاره به توزیع 
۵/۴ تن گوشت گوسفند در استان افزود:با توجه به حساسیت 
توزیع بسته های گوشت ،توزیع بسته ها با اولویت مددجویان 
پر عائله ،دارای فرزند شــیر خوار،ســاکن در مناطق محروم و 
بیماران صعب العلاج در کمترین زمان ممکن انجام می شود. 

معافی با اشاره به تاثیر رســانه در ترویج فرهنگ خیر و احسان 
در جامعه بیان داشت:یک برنامه تلویزیونی )سمت خدا ( که با 
موضوع سبک زندگی تولید می شود، شبکه اجتماعی احسان 
و نیکوکاری عظیمی با مســئولیت اجتماعی بالا ایجاد نموده 
است که تاثیر آن امروز با کمک به محرومان و نیازمندان دیده 

می شود

رئیس شورای اسلامی شهر هشتگرد:

مسیر خدمت به مردم فهیم شهر هشتگرد با قوت ادامه دارد
کرج-ترنم مظفری  رئیس شورای اسلامی شهر هشتگرد 
گفت : مســیر خدمت به مردم فهیم شــهر هشــتگرد با قوت 
ادامه دارد. مهندس محمد رضا کاشــف با بیان اینکه کارکنان 
و همکاران مجموعه شــهرداری هشــتگرد افــرادی باتجربه 
و متخصص هســتند و عملکرد آنها در دوره ششــم مدیریت 
شهری جای تشکر و قدردانی دارد از استمرار خدمت رسانی به 
شهروندان سخن گفت . وی هماهنگی و پیگیری مداوم امور را 

از شروط اصلی تحقق مطالبات مردمی دانست و افزود: اعضای 
پارلمان شــهری از فرصت باقی مانده ششــمین دوره شورای 
اسلامی شهر برای تحقق مطالبات مردم و آبادانی شهر استفاده 
خواهند نمود و امیدواریم بتوانیم در دوران باقی مانده با تعامل 
بیشتر بین شــهردار و اعضاء شورای اســلامی به ارائه خدمات 

شایسته به شهروندان بپردازیم.
رئیس شورای اسلامی شهر هشتگرد بیان کرد: فرصت اندکی 

در اختیار ما به عنوان اعضای شــورای اســلامی وجود دارد تا 
بتوانیم مطالبات مردم را محقق و کاستیهای و کمبودهای شهر 
را جبران کنیم و نباید فراموش کرد همکاری و همراهی اعضاء 
شورای اسلامی شهر هشــتگرد با شهردار محترم سبب خواهد 
شد تا با تلاش شــبانه روزی موانعی که شــهرداری در مسیر 
اجرای پروژه های عمرانی،فرهنگی و... در مقابل خود داشته را 

رفع و آنها را به بهره برداری و نتیجه مطلوب برسانیم.



 حق بیمه تولیدی از 17 هزار و 710 میلیارد تومان عبور کرد

موفقیتی دیگر برای بیمه ملت

بانک و بیمه
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جدال مجلسی ها برای متقاعد کردن دولت و بانک مرکزی
 وام مسکن ملی ۸۰۰ میلیون می شود؟

متقاعد کردن دولت و بانک مرکزی برای بازگشت به رقم ۸۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات مســکن ملی، ماموریت جدیدی است که به نظر می 
رســد فقط انرژی مجلس را خواهد گرفت. چرا کــه بانکی ها همچنان 

مخالف افزایش سقف تسهیلات هستند.
 در تیرماه امسال، شــورای عالی مسکن در دولت ســیزدهم مبلغ وام 
ساخت مسکن شهری را از ۵۵۰ میلیون به ۸۰۰ میلیون تومان افزایش 
داد. اما این مبلغ در هفت ماه گذشته از سوی بانک مرکزی به بانک های 

عامل به دلیل مخالفت بانک مرکزی ابلاغ نشد.
این مشــکل و دلیل این عدم ابلاغ بعد از نامه نگاری های فرزین رئیس 
کل بانک مرکزی با فرزانه صادق وزیر راه و شهرســازی بیشــتر نمایان 
شد. هر چند اخیرا وزیر راه و شهرســازی این افزایش سقف وام مسکن 
ملی در دولت ســیزدهم را غیر اصولی دانســته و اعلام کرده است که 
این مصوبه شورای عالی مســکن باید به تصویب شورای پول و اعتبار و 

اقتصاد نیز می رسید.
علیرضا نثاری عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اســلامی، با 
تأکید بر ناکافی بودن وام ۶۵۰ میلیونی ساخت مسکن شهری، از تلاش 
مجلس و کمیســیون عمران برای متقاعد کردن دولت و بانک مرکزی 
جهت بازگشت به رقم ۸۰۰ میلیون تومان خبر داد و بر اهمیت توجه به 

نیاز های مردم در شرایط تورمی فعلی تأکید کرد.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی؛ در خصوص کاهش 
مبلغ وام ساخت مسکن از ۸۰۰ میلیون مصوب تیرماه به ۶۵۰ میلیون 
تومان گفت: در تیرماه امســال، شورای عالی مســکن مبلغ وام ساخت 
مسکن شهری را از ۵۵۰ میلیون به ۸۰۰ میلیون تومان افزایش داد، اما 
متأسفانه این مبلغ طی ۷ ماه گذشته از سوی بانک مرکزی به بانک های 
عامل ابلاغ نشــد. در هفته گذشــته، شورای عالی مســکن تصمیم به 
کاهش این مبلغ بــه ۶۵۰ میلیون تومان گرفت که با توجه به شــرایط 
اقتصادی و تورم فعلــی، این رقم نمی تواند پاســخگوی نیاز های مردم 
باشد.نماینده مردم نهاوند در مجلس با اشــاره به افزایش قیمت دلار و 
مصالح ســاختمانی افزود: در زمان تصویب مبلغ ۵۵۰ میلیون تومان، 
نرخ دلار حدود ۵۷ هزار تومان بود، اما اکنون بــا دلار ۸۰ هزار تومانی، 
مبلغ ۶۵۰ میلیــون تومان حــدودا معادل قدرت خریــد همان ۵۵۰ 
میلیون تومان گذشته است. این کاهش ارزش وام عملًا هیچ تأثیری در 
تسهیل ساخت مسکن ندارد و ما در کمیسیون عمران معتقدیم که این 

تصمیم باید بازنگری شود.
این عضو کمیســیون عمران با تأکید بر اهمیت بازگشــت به رقم ۸۰۰ 
میلیون تومان بیان کرد: ما در کمیسیون عمران تلاش کرده ایم تا دولت 
و بانک مرکزی را متقاعد کنیم که مبلــغ ۸۰۰ میلیون تومان را اجرایی 
کنند. این موضوع فعلًا متوقف شــده و امیدواریــم بتوانیم با همکاری 
مسوولان، شــرایط را به نفع مردم تغییر دهیم. همچنین رئیس بانک 
مرکزی برای بررسی این موضوع به کمیسیون عمران دعوت شده است 

تا در مورد دلایل این کاهش و راهکار های ممکن گفت و گو کنیم.
وی به نقش بانک ها در تأمین مالی مسکن اشــاره کرد و گفت: بانک ها 
موظف هستند بر اساس قانون جهش تولید مسکن، سهم تعهدات خود 
را انجام دهند. در غیر این صورت، ۲۰ درصد از تسهیلات پرداخت نشده 
آنها به صندوق توسعه مسکن واریز خواهد شــد. این اقدام می تواند به 
تأمین منابع لازم برای تسهیلات ســاخت و خرید مسکن کمک کند. 
البته زحمات بانک ها در گذشته قابل تقدیر است، اما انتظار داریم روند 

پرداخت تسهیلات با سرعت و دقت بیشتری ادامه یابد.

نثاری در پایان با تأکید بر اهمیت مســکن به عنوان یکی از اصلی ترین 
نیاز های مردم گفت: ساخت و ساز و تامین مسکن نه تنها یک نیاز اولیه 
بلکه یکــی از مهم ترین دغدغه های خانواده ها اســت. کاهش مبلغ وام 
ساخت مسکن به ۶۵۰ میلیون تومان در شرایط فعلی، انتظارات مردم 
را برآورده نمی کند. ما به عنوان نمایندگان مردم و اعضای کمیســیون 

عمران، تمام تلاش خود را برای حل این مشکل به کار خواهیم گرفت.
محمدرضا رضایی کوچی، رییس کمیسیون عمران مجلس نیز در این 
خصوص می گوید: تاکید ما بر روی افزایش ســقف وام تا ۸۰۰ میلیون 
تومان است و بانک مرکزی در برابر این ســقف وام مقاومت می کند، اما 

فشار مجلس این است که نرخ وام را ۸۰۰ میلیون تومان تصویب کند. 
این اظهــارات محمد رضا رضایــی کوچی رئیس کمیســیون عمران 
مجلس در حالی مطــرح و بانک مرکزی را به نوعــی تهدید می کند که 
محمد رضا فرزین رئیس کل بانک مرکــزی یک بار در یک نامه ۸ بندی 
به وزیر راه و شهرســازی عواقب افزایش سقف وام مسکن ملی را مطرح 
و توضیح داده بود.  او در آن نامه که ۱۵ آبان ماه نگاشــته شده بود اعلام 
کرده بود که همین الان هم بانک ها در پرداخــت ۵۵۰ میلیون تومان 
دچار مشــکل هســتند و اگر چنانچه سقف وام مســکن ملی به ۸۰۰ 
میلیون تومان افزایش یابــد چیزی جزء ایجاد اختلاف بیشــتر میان 

دولت و بانک ها و کُندتر شدن پروژه ها در پی نخواهد داشت.  
فرزین با تاکید بر اینکه شــبکه بانکی در حال حاضــر نیز در پرداخت 
سقف های فعلی تسهیلات دچار مشکلات عدیده ای است معتقد است 
که با عنایت به توان فعلی شــبکه بانکی، افزایش ســقف تسهیلات در 

نهایت موجب کاهش تعداد افراد تسهیلات گیرنده خواهد شد.
به هر سوی باید دید که مصوبه شورای عالی مســکن در شورای پول و 
اعتبار و اقتصاد به تصویب می رسد یا اینکه جدال دولت و مجلس بر سر 

وام مسکن ملی ادامه یافته و فرصت سوزی ها ادامه خواهد داشت.

طی ۹ ماهه امسال
۴۳ درصد شکایات مردم از شرکت های بیمه 

مربوط به شخص ثالث است
 بیمه مرکزی آمار شــکایات شهروندان از شــرکت های بیمه را منتشر 
کرد که بر اســاس آن بیش از ۴۳ درصد شکایات مربوط به بیمه شخص 

ثالث و در رتبه های بعدی، بیمه های درمان و بدنه است.
 بیمه مرکزی به عنوان نهاد ناظر صنعت بیمه در راســتای شــفافیت 
عملکرد صنعت بیمه، تســهیل در ثبت و بهبود فرایند رســیدگی در 
خصوص میزان رضایت مندی بیمه گذاران از عملکرد این صنعت، آمار 
۹ ماهه شکایات بیمه گذاران و ذی نفعان بیمه نامه در سامانه رسیدگی 

و پاسخگویی به شکایات از شرکت های بیمه را منتشر کرد.
بر اساس این گزارش، شــکایات مرتبط با رشــته های ثالث با ۴۳.۱۹ 
درصد در صدر جدول شکایت است و دو رشــته درمان و بدنه به ترتیب 
با ۲۱.۳۱ درصد و ۱۸.۶ درصد بیشترین سهم شــکایات در بین رشته 
های بیمه را به خود اختصاص داده اند.بر مبنای آمارهای اعلام شــده 
این جداول بر پایه شرکت بیمه، تعداد کل شکایات ثبت شده، شکایات 
رسیدگی شــده اعم از وارد و ناوارد و شــکایت های در حال رسیدگی، 
تفکیک و در پورتال بیمه مرکزی بارگذاری شــده است.در این جداول، 
جایگاه شــرکت های بیمه به صورت ماهانه تغییــر می کند و و درصد 

شکایات وارده نیز در شرکت های مختلف، متفاوت است.

شعبه

خریدار  شــرکت بیمه ملت کــه با نماد 
»ملت« در بورس تهران پذیرفته شــده، تا 
پایان آذرماه ۱۴۰۳ مبلغی بیش از ۱۷هزار 
و ۷۱۰ میلیــارد تومان حق بیمه )شــامل 
قبولی اتکایی( تولید کرده است که این رقم 
بیش از ۳۴۰ درصد نســبت به دوره مشابه 

سال گذشته رشد داشته است.
به گــزارش روابط عمومی بیمــه ملت، این 
شــرکت گزارش عملکرد خــود برای یک 
ماهه آذرماه ۱۴۰۳ را بر روی ســامانه کدال 
منتشــر کرده که براین اساس، مجموع حق 
بیمه تولیدی این شــرکت در رشــته های 
مختلف به بیش از ۱۷هــزار و ۷۱۰ میلیارد 
تومان رسیده اســت. این در حالی است که 
این شرکت در ۹ ماهه ســال گذشته چهار 
هزار و ۲۱ میلیــارد و ۶۰ میلیون تومان حق 
بیمه تولید کــرده بود. بنابرایــن حق بیمه 
تولیدی این شرکت نســبت به دوره مشابه 
سال گذشته بیش از ۱۳ هزار و ۶۸۹ میلیارد 

تومان افزایش یافته است.
این رشد بیشتر به واســطه صدور بیمه نامه 
درمــان تکمیلــی بازنشســتگان صندوق 
بازنشستگی کشوری بوده است و به همین 
دلیل بالاترین حق بیمه تولید شــده توسط 
این شرکت تا پایان آذرماه امسال، مربوط به 
رشته درمان با سهم ۷۵ درصدی و مبلغ ۱۳ 
هزار و ۲۷۱ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون تومان 
بوده است. رشــته ثالث اجباری هم با سهم 
هفت درصــدی و مبلغ حق بیمــه تولیدی 
یک هــزار و ۲۴۴ میلیــارد و ۴۴۵ میلیون 

تومان در رتبه دوم قرار داشته است.
بیمه ملــت همچنین طی ایــن مدت ۵۹۳ 

میلیارد و ۵۶۲ میلیــون تومان حق بیمه در 
رشــته زندگی )اندوخته دار( تولید کرده و 
این رشته سهمی سه درصدی در حق بیمه 
تولیدی آن داشــته و در جایگاه ســوم قرار 

گرفته است.
این گــزارش همچنین نشــان می دهد که 
ســهم هر یک از رشــته های بدنه خودرو، 
آتش سوزی، مسئولیت، مهندسی، کشتی، 
هواپیما و نفــت و انــرژی از کل حق بیمه 

تولیدی ۲ درصد بوده است.
بیمــه ملــت براســاس گــزارش عملکرد 
منتشر شده، تنها در یک ماهه آذرماه، ۸۸۴ 

میلیــارد و ۷۹۰ میلیون تومــان حق بیمه 
تولید کرده است.

چکیده آمار عملکرد بــازار بیمه در ۹ ماهه 
امســال )براســاس ارقــام خوداظهــاری 
شــرکت های بیمه در ســنهاب( نشــان 
می دهد که کل بیمه تولید شده برابر با ۲۲۴ 
هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بوده که رشــدی 
۵۹,۳ درصدی نســبت به دوره مشابه سال 
۱۴۰۲ داشته اســت. با این حال رشد حق 
بیمه تولیدی در »ملــت« ۳۴۰ درصد بوده 

است.
براســاس گزارش منتشر شــده در کدال، 

بودجه حق بیمه شــرکت بیمه ملت برای ۹ 
ماهه امســال، بدون لحاظ کردن بیمه نامه 
درمــان تکمیلــی بازنشســتگان صندوق 
بازنشســتگی کشــوری و حق بیمه اتکایی 
قبولی، معادل ۵هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
بوده که در پایان آذرماه حدود ۹۷ درصد آن 
تحقق یافته که بیش از ۵۱ درصد نسبت به 

دوره مشابه سال گذشته رشد داشته است.

رشد 2 هزار میلیارد تومانی 
خسارت های پرداختی بیمه ملت

ایــن گــزارش نشــان همچنین نشــان 

می دهد کــه »ملت« در ۹ ماهه نخســت 
امســال بیش از ۴هــزار و ۲۱۳ میلیارد و 
۴۸۰ میلیــون تومان خســارت پرداخت 
کرده که نســبت به خســارت یک هزار و 
۷۲۴ میلیارد و ۵۵۵ میلیون تومانی دوره 
مشابه سال گذشته رشدی ۲هزار و ۴۸۸ 
میلیارد و ۹۲۵ میلیــون تومانی )۱۴۴,۳ 

درصد( داشته است.
بالاترین خســارت پرداختی توســط بیمه 
ملت در ایــن مدت با ســهم ۵۷ درصدی و 
مبلغ ۲هــزار و ۴۰۵ میلیارد و ۷۶۸ میلیون 

تومان مربوط به رشته درمان بوده است.
بعد از رشــته درمان، ســهم بالاترین سهم 
از خســارت پرداخت شــده در رشته ثالث 
اجباری با ســهم ۱۶ درصــد و مبلغ ۶۹۴ 

میلیارد و ۲۱۶ میلیون تومان بوده است.
بیمه ملت همچنین طی ایــن مدت، ۳۲۸ 
میلیارد و ۸۲۰ میلیون تومان خســارت در 
رشــته بیمه زندگی )اندوخته دار( پرداخت 
کرده و این رشــته هشــت درصــد از کل 
خسارت پرداخت شــده توسط این شرکت 

را در اختیار داشته است.
نســبت خســارت بیمه ملت برای ۹ ماهه 
۱۴۰۳ بــا توجه به رشــد ۳۴۰ درصدی در 
حق بیمــه تولیــدی، ۲۳,۷۹ درصد بوده 
که فاصله معنادار و قابل توجهی با نســبت 
خســارت ۵۱,۶ درصدی میانگین صنعت 
بیمه دارد. نسبت خســارت بیمه ملت در ۹ 
ماهه سال گذشــته ۴۲,۸۹ درصد بوده که 
در ۹ ماهه امسال ۱۹,۱ درصد کاهش داشته 
است. این موضوع نشــان از توجه به موضوع 

مدیریت ریسک در این شرکت است.

خریــدار   درحالی که شــرکت مدیریت 
تولید، انتقال و توزیع نیروی برق بخشــی از 
ناترازی برق را ناشــی از فعالیت ماینرهای 
غیرمجــاز عنوان می کند، فعــالان صنعت 
اســتخراج رمــزارز تاثیر این امــر را ناچیز 
دانسته و عدم توسعه زیرساخت ها را عامل 
اصلی معرفــی می کنند. پدیده اســتخراج 
رمزارزهای غیرمجاز چند ســالی است که 
سایه خود را بر سر شبکه برق ایران انداخته 
و مدیران صنعت برق بخشــی از علت بروز 
ناترازی برق را فعالیت اســتخراج کنندگان 
غیرمجــاز اعــلام مــی کنند.برآوردهای 
رسمی نشــان می دهد ظرفیت نیروگاهی 
کشــور از ۹۰ هزار مــگاوات عبــور کرده و 
میزان مصرف در ایام سرد سال حدود ۴۷ تا 
۴۹ هزار مگاوات است؛ یعنی در صورتی که 
سوخت نیروگاهی تامین شود، تولید برق تا 

دو برابر قابل افزایش است.
چندی پیش محمد الــه داد معاون انتقال و 

تجارت خارجی شــرکت مدیریــت تولید، 
انتقــال و توزیع نیروی بــرق ایران)توانیر( 
ناترازی اقتصــادی، محدودیت ســوخت 
نیروگاه ها در فصل زمســتان و نیز مصارف 
غیرمجاز را از دلایل بروز ناترازی های اخیر 
برق در کشــور برشــمرده بود و گفته بود، 
فعالیت ماینرها علت بخشی از این ناترازی 
هاست و نمی توان گفت، تنها دلیل ناترازی 

برق، ماینرهای غیرمجاز هستند.
وی خاطرنشــان کــرد: با وجــود اینکه در 
کشــور، فعالیت مجــاز ماینینــگ تعریف 
شــده اما برخی از افراد هم اقدام به واردات 
غیرمجاز دســتگاه های ماینر به کشور می 
کنند و هم از این دســتگاهها در بخشهای 
عمومی از جمله روســتایی، کشــاورزی، 
خانگــی شــهری، کارگاه هــای کوچک و 
مغازه ها اســتفاده می کنند که این مساله 
منجر به تحمیل یک بار پیش بینی نشــده 

به شبکه برق کشور می شود.

مجری طــرح جمع آوری مراکــز غیرمجاز 
اســتخراج رمزدارایی شــرکت توانیر ادامه 
داد: این پدیــده با توجه بــه افزایش قیمت 
رمزدارایی هــا و دلار، بــه شــدت در حال 
گسترش اســت.اله داد برای تبیین میزان 
مصرف بــرق ماینرها، کتری برقــی که در 
خانه ها یک وسیله پرکاربرد محسوب شده و 
جزو وسایل برقی پرمصرف قلمداد می شود 
را مثال زد و گفت: اگر از این وسیله حداکثر ۵ 
بار در روز آن هم به مدت ۱۰ دقیقه استفاده 
شود، حداکثر یک تا ۲ کیلووات برق مصرف 
می کند، در صورتی کــه مصرف یک ماینر با 

فعالیت شبانه روزی، ۳.۵ کیلووات است.

برق دزدی ماینینگ های غیرمجاز
معاون انتقــال و تجارت خارجی شــرکت 
توانیر در پاسخ به این پرســش که آیا توانیر 
از میزان فشار ماینرهای غیرمجاز بر شبکه 
بــرق، بــرآوردی دارد؟ گفت: در گذشــته 
بیشــتر ماینرها از برق مجاز اســتفاده می 
کردند و از طریق قرائت کنتــور، به راحتی 
مصــرف غیرعــادی محلهای نصــب آنها 
مشــخص می شــد اما امــروز ۹۵ درصد 
مزارعی که کشــف می شــوند، بــرق را به 
صورت غیرمجاز و از کابل شبکه بعد از کنتور 
دریافــت می کنند و اصطلاحــا برق دزدی 
می کنند.اله داد با بیان اینکه توان ماینرهای 
غیرمجازی که تا امروز شناسایی شده بیش 
از ۸۰۰ مگاوات )معــادل تولید یک نیروگاه 
بزرگ( بوده است، برآورد کرد: بین هزار تا ۲ 
هزار مگاوات مصــرف، ماینر غیرمجاز دیگر 

در کشور فعال است.
به گفتــه وی، در برخــی از مناطق جنوبی 
کشور رشــد بار قابل توجهی مشاهده شده 

و البته ماینرهای زیادی هم شناسایی شده 
است.یکی از اعضای انجمن بلاک چین ایران 
معتقد است که ناترازی برق دلایل متعددی 
دارد که ســهم اســتخراج رمزارز ها در آن 
بسیار ناچیز است.علی بابک نیا گفت: در این 
زمینه باید موضوع از دو منظر بررســی شود 
نخســت اینکه چه ظرفیت استخراج رمزارز 
در کشور صورت می گیرد و دوم اینکه چقدر 
از این میزان غیرمجاز اســت.وی ادامه داد: 
طبق بررســی های کارشناسی حدود ۷۰۰ 
مگاوات میزان مصرف ماینینگ در کشور را 
نشان می دهد که در ابتدا تقاضای ماینینگ 
مجاز در کشور بوده اســت.این فعال صنعت 
ماینینگ افزود: این آمار براساس داده های 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت اســت که 
نشان می دهد حدود ۷۳۰ مگاوات تقاضای 
مجاز استخراج مجاز در کشور وجود داشته 
است.بابک نیا خاطرنشان کرد: حدود ۲۵۰ 
مگاوات از این تعداد موافقت شــده و تنها ۵ 

مگاوات آن مجاز فعال است.
وی گفت: همچنیــن طبق آمارهای جهانی 
حدود ۷۰۰ مگاوات استخراج رمزارز مجاز 
و غیرمجاز در این هســت و تنها ۵ مگاوات 
مجاز اســت آمار غیرمجازها مشخص می 
شــود.عضو انجمن بلاک چین ایران ادامه 
داد: این فعالیت در کشــور وجــود دارد اما 
ناترازی فقط مربوط به این فعالیت نیســت 
بلکه ناشــی از اتلاف موجود در شبکه، بهره 
وری کم نیروگاه ها و تعرفه گذاری نامناسب 
همه این عوامل دســت به دست هم داده تا 
هم توان تولیدی کمی داشــته باشیم و هم 

اتلاف بسیار زیادی هم داشته باشیم.
بابک نیا افزود: در آخر سرانه مصرف برق در 
کشــور و فعالیت ماینینگ را می توان جزو 

عوامل ناترازی دانست.وی معتقد است که 
اینکه استخراج رمزارز غیرمجاز صورت می 
گیرد ناشی از سیاست هایی است که اجازه 
فعالیت مجاز را نمی دهــد زیرا این روش ها 
نیاز مصــرف را از بین نمی برد بلکه ســبب 

زیرزمینی شدن آن می شود.
بابک نیا افزود: اتخاذ سیاست های نادرست 
از ســوی توانیر و وزارت نیرو سبب شده این 
فعالیت که می توانســت مجاز انجام شود به 

فعالیتی غیرمجاز تبدیل شود.
وی علل کســری برق در کشــور را رشــد 
فزاینده تقاضا و کمبود پاسخگویی، افزایش 
جمعیــت و مهاجرت، ظهــور فناوری های 
جدید، کاهش سرمایه گذاری دولتی و عدم 
حمایت از سرمایه گذاران خصوصی دانست 
و ادامه داد: فرسودگی و ضعف شبکه انتقال 
برق ، بی توجهی به طرح های بهینه سازی و 
بهره وری انرژی و صنایع پرمصرف و آسیب 

به محیط زیست را از دیگر عوامل برشمرد.
این فعــال صنعــت اســتخراج رمــزارز 
گفت: ســرمایه گذاری دولتی در توســعه 
نیروگاه هــای جدید، نوســازی تجهیزات 
و تقویــت شــبکه انتقــال، حمایــت از 
بخــش خصوصــی، کاهش اتــلاف انرژی 
فرهنگ ســازی بــرای مصــرف بهینــه و 
مدیریت صنایع پرمصــرف و در عین حال 
اصلاح سیاســت های انرژی از راهکارهای 

موثر دررفع ناترازی برق است.
بابک نیا ادامه داد: رفــع این بحران نیازمند 
همکاری همــه نهادهای دولتــی، بخش 
خصوصی و جامعــه مدنی اســت و تنها با 
اجرای برنامه های مدون و اصلاحات جدی 
می توان امنیت انــرژی را تضمین کرد و از 

بروز خاموشی های بیشتر جلوگیری کرد.

بحران ناتــرازی انرژی در کشــور که طی ســال های 
اخیر منجر به زیان ســنگین بخش خصوصی و کاهش 
بازدهــی اقتصادی شــده اســت، اکنون بــه یکی از 
اولویت های اصلی دولت و صندوق توسعه ملی تبدیل 
شــده، تاجایی که دولت چهاردهم در تلاش اســت با 
اســتفاده از منابع مالی موجود، راهکارهایی ســریع و 
اجرایی برای رفع این بحران ارائه کند و صندوق توسعه 
ملی نیز برنامه های خود را برای تأمین مالی پروژه های 

مرتبط با انرژی اعلام کرده است.
براســاس آمارهای ارائه شده در جلســه اخیر هیئت 
امنای صندوق توســعه ملی، زیــان بخش خصوصی 

ناشــی از ناترازی انرژی طی ۹ مــاه ابتدایی 
سال جاری حداقل ۱۷۵ هزار میلیارد تومان 
برآورد شده اســت. البته این بحران علاوه بر 
آســیب های مالی، چالش هایــی جدی در 
مسیر توسعه اقتصادی و امنیت انرژی کشور 
ایجاد کرده است که به گفته رئیس جمهور، 
احــداث نیروگاه های خورشــیدی یکی از 

راهکارهای مؤثر، سریع و مقرون به صرفه برای حل این 
مسئله خواهد بود.

صندوق توســعه ملی نیز با هدف مشارکت در حل این 
بحران، پیشــنهاد کرده که در تأمین مالی پروژه های 

مرتبط با رفع ناترازی انــرژی در کنار بخش 
خصوصی فعالیت می کند؛ لذا برای عملیاتی 
شــدن این طرح، کارگروهی ویژه تشــکیل 
شــده که وظیفه دارد طــی دو هفته آینده 
راهکارهــای اجرایــی لازم را مطابق قوانین 
موجود، تدوین و به جلســه بعدی هیئت امنا 
ارائه کند.همچنین این صنــدوق برنامه ای 
ویژه برای حمایت از انرژی هــای تجدیدپذیر طراحی 
کرده اســت.در این میان محســن طرزطلب - معاون 
وزیر نیرو - نیز اعلام کرده تســهیلاتی بــه مبلغ پنج 
میلیارد دلار برای توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر در 

نظر گرفته شده که برای پروژه هایی که مراحل اجرایی 
خود را آغــاز کرده و مــدارک بانکی شــان را تکمیل 

کرده اند، در حال پرداخت است.
با توجه به چالش های موجود در بخش انرژی، صندوق 
توســعه ملی گام مهمی برای حمایــت از انرژی های 
تجدیدپذیــر و رفع ناترازی انرژی برداشــته اســت و 
تســهیلات پنج میلیــارد دلاری بــرای نیروگاه های 
تجدیدپذیر، بخشــی از این تلاش هاست که می تواند 
مسیر توســعه انرژی پاک و پایداری اقتصادی را هموار 
کند؛ البته تصمیم گیری نهایی و جزئیات در این زمینه 

طی هفته های آینده اعلام خواهد شد.

صندوق

صندوق توسعه ملی به داد ناترازی ها می رسد

استخراج رمزارز و ناترازی برق؛ چه کسی مقصر است؟

انرژی

شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران اعلام 
کرد: تولیــد بنزین در فاصله ماه های شــهریور تا پایان آذر 
امســال با انجام برخی اقدام های فنی بیش از ۱۰ میلیون 

لیتر افزایش یافته است.
 بــر اســاس گــزارش شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایــران، میانگین تولیــد روزانه بنزین 

موتور در ۵ ماهه نخست ســال ۹۷.۵ میلیون لیتر بوده که 
این مقدار در آذر به صورت میانگین روزانه به ۱۰۷ میلیون 

لیتر رسیده است.
افزایش تولید روزانه بنزین کشــور به ترتیبدر پالایشــگاه 
اصفهان ۱.۸ میلیــون لیتر، پالایشــگاه امام خمینی )ره( 
شازند ۳.۳ میلیون لیتر، پالایشگاه بندرعباس ۰.۸ میلیون 

لیتر، پالایشــگاه تبریز ۰.۳ میلیون لیتر، پالایشگاه تهران 
نیم میلیون لیتر، پالایشگاه ستاره خلیج فارس ۳.۲ میلیون 
لیتر، پالایشگاه شــیراز یک دهم میلیون لیتر و پالایشگاه 

نفت لاوان یک دهم میلیون لیتر بوده است.
بر اساس این گزارش، محســن پاک نژاد شنبه ۲۲ دی در 
نشســت شــورای معاونان وزیر نفت با حضور محمدرضا 

عارف معاون اول رئیس جمهوری اظهار کرده بود: همزمان 
با افزایش خوراک پالایشــگاه های نفت خام، افزایش تولید 
۱۰ میلیون لیتر بنزین و ۱۱ میلیون لیتر نفت گاز در روز نیز 
محقق شد.وی گفته بود: افزایش تولید فرآورده های نفتی 
مانع از خروج حجم زیادی ارز از کشــور بــرای واردات این 

محصولات شد.

طی شهریور تا آذر امسال رقم خورد؛ افزایش ۱۰ میلیون لیتری تولید بنزین



ایوب آقاخانی:
 نمایشنامه نویسان مستعد را رها نکنیم

ایوب آقاخانی مدیر بخش نمایشنامه نویســی جشــنواره بین المللی 
تئاتر فجر با اشاره به ویژگی آثار شرکت کننده در این بخش عنوان کرد 

مدیریت دولتی باید از نمایشنامه نویسان جوان و مستعد حمایت کند.
 ایوب آقاخانی مدیر بخش نمایشنامه نویسی چهل و سومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر درباره اهمیت این بخش در جشــنواره بیان کرد: 
اهمیت بخش نمایشنامه نویسی وابســته به برگزاری جشنواره نیست 
چراکه این حوزه به صورت بنیادی در مسیر تولید و ساخت آثار در حوزه 
تئاتر و رســیدن به آرمان های آن حرکت می کند. باید بگویم به عنوان 
اصلی ترین و هدفمندترین نقطه در مسیر تولید آثار کیفی، مسئله متن 
و ادبیات یک اثر است که ما به آن نمایشنامه می گوییم. به همین دلیل 
برگزاری یک مسابقه در جشنواره ای با این ابعاد می تواند به شدت مهم، 
تعیین کننده، ســازنده و استراتژیک باشــد. به این معنی که عده ای را 
تهییج کنیم تا به امر کیفیت، زیبایی شناســی، تناسب با جامعه ای که 
محتوا در آن متولد می شود و همچنین ذات درام نویسی اهمیت دهند و 
تنها به جهان شخصی قصه نزدیک نشــده و بتوانند از هر نظر این پدیده 

را مهم و دقیق و مناسب نیازهای ما ترسیم کنند.

پایه و مبنای نمایشنامه در تئاتر ما درست است و صرفا باید 
تقویت شود

وی ادامه داد: این بخش نه تنها مهم اســت بلکه اگر از نمایی لانگ شات 
به مسیر رسیدن به تئاتر آرمانی نگاه کنیم، متوجه می شویم که مسئله 
اصلی متن و نمایشنامه است به ویژه که بســیاری از بزرگان تئاتر ایران 
نیز معتقــد بوده اند که ضعف مهم تئاتر ما نمایشــنامه اســت. هرچند 
که امروز این بزرگان در میان ما نیســتند اما صحبت آنها همواره قابل 
تامل و تفکر اســت. من معتقد هســتم پایه و مبنای متن و نمایشنامه 
در تئاتر ما خوب و درســت اســت و صرفا باید تقویت شود و این تقویت 
از طریق برگــزاری این بخش با چنین جدیــت و اهمیتی در مهم ترین 
و معتبرترین جشــنواره بین المللی تئاتر ایران امکان پذیر است چراکه 
استعدادهای پراکنده در این مرز و بوم بسیار زیاد هستند و باید آن ها را 
پیدا و جهت دهی کنیم.آقاخانی درباره تعداد و سطح کیفی آثار ارسالی 
به چهل و سومین جشــنواره تئاتر فجر عنوان کرد: من معتقدم امسال 
رکورد سال های گذشــته را تغییر داده ایم چرا که بدون تمدید مهلت 
ارسال آثار، ۳۵۰ اثر از اســتان های مختلف کشور ظرف کمتر از سه ماه 
به دست ما رسید و تقریباً هیچ استانی بدون اثر پیشنهادی نبود و حتی 
از برخی از استان ها تعداد آثار ارسالی بیشتر بود مانند فارس، خراسان 

رضوی، آذربایجان شرقی، اصفهان و ...
این نویســنده و کارگردان تئاتر افزود: ســطح کیفی آثار به شــهادت 
داوران این دوره، به قدری قابل اعتنا بود که ما برعکس همیشه به جای 
بحث درباره به عنوان مثال ۱۰ اثر در نهایت درباره ۴۰ اثر درحال بحث 
بودیم و این اتفاق چه برای اعلام راه یافتگان در رقابت نهایی یا نامزدها و 
چه برای برگزیدگان نهایی وجود داشت. نکته دیگری که باید بگویم این 
است که امتیاز مهم این دوره وجود انواع رویکردها در نمایشنامه نویسی 
بود چراکه نه رئالیســم و نه فرم، نه قصه گویــی و نه رویکردی ضدقصه 
هیچکدام در آثار غالب نبود و در واقع فضاهای مدرن نسبت به فضاهای 

سنتی و کلاسیک تکثر بیشتری داشتند.

برخی نمایشنامه ها شگفت زده مان کرد
وی ادامه داد: مــا مجبور شــدیم از ۳۵۰ اثری که اصــلًا از نظر حجم، 
منطقی نداشــتند عده ای را کنار بگذاریم. عده ای کــه به قدری کوتاه 
بودند که شــاید لازم بود در مسابقه دیگری شــرکت کنند. البته تعداد 
این آثار چشــمگیر نبود و در میان کل نمایشــنامه ها حداقل ۵ یا ۶ اثر 
دریافت کردیم که ما را شــگفت زده کرد. لطفا دقت کنید که من خودم 
نمایشنامه نویس هستم و در این زمینه به شهادت کارهایی که تاکنون 
به چاپ رســانده ام شــاید بتوانم اظهارنظر عملی و واقع بینانه داشته 

باشم. 
باید بگویم واقعا بعضی از کارها به شدت شگفت انگیز بودند که حقیقتاً 
نه تنها من بلکه جمع داوران را نیز به حیرت واداشت و ما به این شگفتی 
می بالیــم. امیدواریم که این ســطح از قدرت نمایشنامه نویســی ما با 

همراهی مدیران در سطح بین المللی و فرامرزی بتواند ارائه شود.
مدیر بخش نمایشنامه نویسی چهل و سومین جشنواره تئاتر فجر گفت: 
زمانی که مرداد فراخوان جشنواره اعلام شد، اولین آثار با فاصله یک ماه 
پس از اعلام فراخوان به دست ما رسید که در مطالعه آنها تعلل نکردیم 
چراکه حدس تجربی من بیانگر این بود کــه ما با کارهای زیادی مواجه 
خواهیم بود و اصرار داشــتم آثار با تأمل و تعمق ارزیابی شوند. بنابراین 
عملًا یک ماه پس از فراخوان یعنی از شــهریور بررســی ها آغاز شد و تا 
اواســط آذر فرایند قضاوت نهایی آثار هم به فرجام رسید. تقریبا اولین 
بخشی بودیم که قضاوت را در مراحل تعیین شده به نتیجه رساندیم تا 
فرصت برای چاپ آثار باشــد. امیدوارم نتیجه ما به قضاوت آنهایی که با 
این نمایشنامه ها در قالب مکتوب مواجه خواهند شد نیز معقول و قابل 

دفاع باشد.
وی درباره چــاپ آثار برگزیده عنــوان کرد: من تصــور می کنم اگر ما 
این برگزیدگان و مســتعدها را و حتی آن ۴۰ نفر اولیــه را رها نکنیم و 
همچنین اگر در چاپ آثار منتخب در ارســال و نشر این آثار به سرتاسر 
ایران، در شــکل دادن به جلســات، کارگاه ها و ورکشاپ های آموزشی 
تعلل نکنیم و آن هــا را جدی بگیریم، با ســرعت بیشــتری به نتیجه 

دلخواهمان خواهیم رسید. 

به دلیل تداوم آتش سوزی ها؛
معرفی نامزدهای اسکار باز هم عقب افتاد؛ 

خ برگزاری مراسم آکادمی در برز
معرفی نامزدهای اســکار ۲۰۲۵ دوباره و این بار تا ۲۳ ژانویه به تعویق 
افتاد. به نقل از هالیــوود ریپورتر، در حالی که آکادمــی بار دیگر مدت 
رای گیری را تمدید کرده، اکنون این ســوال مطرح است که آیا مراسم 

اسکار هم به تعویق خواهد افتاد؟

آکادمی اســکار بار دیگر دوره رای گیری را تمدید کــرده و تا پایان روز 
جمعه )۱۷ ژانویه( وقت داده است و به این ترتیب اعلام اسامی نامزدها 
هم از یکشنبه ۱۹ ژانویه به پنجشــنبه ۲۳ ژانویه در ساعت ۵:۳۰ صبح 
به وقت محلی منتقل شده اســت.گفته شده تعویق دوباره برای شرکت 
اندک رای دهنــدگان به دلیل آتش ســوزی های لس آنجلس اســت. 
این امری منطقی اســت زیرا برای مردمی که در جهنم فعلی کالیفرنیا 
زندگی می کنند آخرین چیزی که در حال حاضر ممکن است به آن فکر 
کنند، رای دادن به اسکار است.با این حال زمان برگزاری مراسم اسکار 
همچنان ۲ مارس در دالبی تئاتر اســت؛ اما در صــورت ادامه بادهای 
شدید که موجب گسترش آتش ســوزی های لس آنجلس خواهد شد، 

بدون شک مراسم هم به تعویق خواهد افتاد.

معاون دادستان کل کشور:

بسیاری از سایت های فروش طلا مجوز ندارند
معاون دادستان کل کشور گفت: حدود ۵۰۰ تارنما و سکو داریم که در 
زمینه فروش طلا در فضای مجازی فعالیت می کنند که بسیاری از آنها 

فاقد مجوز هستند.
غلامعباس ترکی معاون دادســتان کل کشــور ۲۴ دی ماه ۱۴۰۳ در 
برنامه تهران بیست شــبکه ۵ تهران، گفت: بازار طلای فضای مجازی 
افراد زیادی را برای فعالیت های اقتصادی و سرمایه گذاری جذب کرده 
است و این روند با توجه به شــرایط و مزیت های فضای مجازی و امکان 

معامله با مبالغ کم رو به رشد است.
معاون دادستان کل کشــور افزود: این مسئله آســیب هایی را از جمله 
خالی فروشــی و کلاهبرداری و تقلب به وجود آورده است در سال های 
اخیر حدود دو و نیم میلیون نفر در زمینه فروش طلای مجازی فعالیت 
دارند که در دوسال گذشــته حدود یک و نیم تن طلا در فضای مجازی 

مورد مبادله قرار گرفته است.

وی بیان کرد: حدود ۵۰۰ تارنما و ســکو داریم کــه در این فضا فعالیت 
می کند که بسیاری از آنها فاقد مجوز هســتند. ۹۰ درصد از فعالان در 
این فضا برخلاف تصور عمومی آقایان هســتند و مشــخص اســت که 

انگیزه های دلالی و کسب و کار و اقتصادی دارند و برای مصرف نیست.

 عامل اصلی وضعیت کنونی آلودگی هوا 
در کشور چیست؟

رئیس مرکز ملی هوا در سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به اینکه 
۸۰ درصد از آلاینده های گازی ناشــی از حمل و نقل عمومی اســت، 
گفت: اجرا نشــدن قانون هوای پــاک، عامل اصلــی وضعیت کنونی 

آلودگی هوا است.
هوا به عنوان یکی از منابع حیاتی برای حیات انسان ها، در دنیای امروز 
با تهدیدات جدی مواجه اســت. آلودگی هوا یکی از چالش های اساسی 
محیط زیســت در کشــورهای مختلف، به ویژه در ایران، محســوب 

می شود.
در این راســتا، تصویب و اجرای قانون هوای پاک در سال های گذشته 
به منظور کاهش آلودگی و بهبود کیفیت هوا در کشــور انجام شــد، اما 
مشــکلات اجرایی و کم توجهی به برخی تکالیف مهــم، هنوز به عنوان 

مانع اصلی در مسیر دستیابی به اهداف این قانون مطرح است.
در هفته هوای پــاک، توجــه ویژه ای به مســائلی همچون اســقاط 
خودروهای فرسوده، توســعه حمل و نقل عمومی و ترویج انرژی های 
تجدید پذیر می شــود، موضوعاتی که به رغم اهمیت زیاد، همچنان با 

چالش های جدی در اجرا مواجه هستند.

 80 درصد از آلاینده های گازی مرتبط با انتشار آلاینده ها 
از ناوگان حمل و نقل است

احمد طاهری، رئیس مرکــز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، در خصوص نقش حمل و نقل عمومی و ســوخت های 
پاک در کاهش آلودگــی هوا گفت: حمــل و نقل به صــورت کلی در 
آلودگی هوا، مخصوصاً در کلان شــهرهایی مانند تهران و مشهد، نقش 
برجسته ای دارد. به طوری که در آینده، حدود ۶۰ درصد از ذرات معلق 
و ۸۰ درصد از آلاینده های گازی مرتبط با انتشــار آلاینده ها از ناوگان 

حمل و نقل است.

وی افزود: ناوگان حمل و نقل عمومی با توجه به اینکه می تواند سفرهای 
خودروهای ســواری و موتورســیکلت ها را کاهش دهد، گسترش آن 
می تواند نقش مهمی در کاهش آلودگی هوا داشــته باشد. اما متأسفانه 
در سال های گذشته، میزان گســترش حمل و نقل عمومی در شهرها 
کمتر از مقداری بوده که در قوانین پیش بینی شــده اســت. هم قانون 
هوای پاک و هــم قوانین مربوط به حمل و نقل عمومی، گســترش این 

بخش را به شکلی که کلان شهرها به آن نیاز دارند، نمی بینند.
طاهــری تأکیــد کــرد: وضعیــت کنونی حمــل و نقــل عمومی در 
کلان شهرها، به ویژه تهران، بســیار کمتر از حد نیاز این مناطق است و 

این مسئله نیاز به توجه و اقدامات جدی دارد.

چالش آلایندگی و ناوگان فرسوده؛ لزوم اجرای 
طرح های اسقاط

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت محیط زیســت 
گفت: برخی از منابع آلاینده همچنان کنترل نمی شــوند و موانع برای 
اجرای طرح ها وجــود دارد. یکــی از ابزارهایی که ســازمان حفاظت 
محیط زیست در اختیار دارد، این اســت که هر خودرویی که در کشور 
تولید شــود یا هر خودرویی که بخواهد وارد کشــور شــود، باید مجوز 

شماره گذاری از یکی از نهادهایی که مجوز صادر می کند، دریافت کند.
وی بیان داشــت: این مجوز بر اســاس انطباق وســیله نقلیه با ضوابط 
آلایندگی مصوب هیئت وزیران صادر می شــود. در حال حاضر، برای 
خودروهای سواری استاندارد یورو ۵، برای موتورسیکلت ها استاندارد 
یورو ۴ و از ابتدای ســال بعد یورو ۵ اعمال می شــود. هر خودرویی که 
واجد این شــرایط نباشد، مجوز ســازمان محیط زیســت را دریافت 

نمی کند.
طاهری افزود: یکــی از چالش های عمــده ای که در حــال حاضر در 
کلان شــهرها، به ویژه تهران، وجــود دارد، بخش نــاوگان حمل و نقل 

فرسوده است که سن زیادی دارند و آلودگی زیادی منتشر می کنند.
وی تاکید کرد: در خصوص این ناوگان باید طرح های اسقاط و پیگیری 

جدی تری صورت گیرد.
طاهری، در خصوص چالش های بزرگ مقابلــه با آلودگی هوا گفت: در 
وضعیت کنونی، کشــور با انبوهی از تکالیف انجام نشده در قانون هوای 
پاک مواجه هســتیم.وی افزود: مهم ترین مواردی که هنوز به درستی 
پیگیری نشده شامل اسقاط خودروها، حمل و نقل عمومی و انرژی های 
تجدید پذیر اســت. علیرغم تصویب قانون در این زمینه ها از ۷ ســال 
پیش، این موارد به درستی اجرا نشده و این مسئله عامل اصلی وضعیت 

کنونی آلودگی هواست.
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 از آنتونی هاپکینز تا رابرت دنیرو

 قصه پدرها در سینمای جهان

خریدار  در ســینمای جهان هم فیلمسازان با 
قصه های مختلفی به شخصیت پدرها پرداخته اند 
و فیلم های متفاوتی در این فضا ساخته شده است. 
دنیای تصویر مدت هاســت که دست به کار شده 
تا از زوایای مختلف »پدر«؛ این شــخصیت وصف 
ناشــدنی بگوید. به همین دلیل تــا امروز فیلم ها 
و آثار بســیاری بــا عناوین مختلف بــرای پدرها 
ســاخته شــده که هر کدام از آن ها حرف ها برای 
گفتن دارند و با قصه ای از تلخ و شــیرین پدرانگی 
می گویند؛ قصه هایی که معطوف به یک سرزمین 
یا کشور خاص هم نیستند و تماشای آن ها خالی 
از لطف نیســت. در اینجــا برخــی از فیلم های 
ســینمای جهان در باب پدر را مرور کرده ایم که 
در شبکه نمایش خانگی منتشــر و دوبله شده اند 
و علاقه مندان امروز که مصادف با ولادت حضرت 
علی )ع( و روز پدر است می توانند به تماشای آنها 

بنشینند.

فیلم پدر
»پــدر« )The Father( بــه کارگردانی فلوریان 
زلر، محصول ســال ۲۰۲۰ کشــورهای انگلیس 
و فرانســه اســت. این فیلم نامــزد دریافت ۱۵۷ 
جایزه از جشــنواره های مختلــف و معتبر بین 
المللی همچون بفتا و آکادمی اســکار شده است 
که از این میان توانســت ۲۶ جایزه از جمله اسکار 
بهترین بازیگر نقش اول مرد سال، اسکار بهترین 
فیلمنامه اقتباسی، بهترین بازیگر نقش اول زن، 
بهترین فیلمســاز جدید و بهترین فیلمنامه را با 

خود به خانه ببرد.
بازیگــران مطرحی مثل آنتونــی هاپکینز، الیویا 
کلمن و مارک گاتیس در ایــن فیلم حضور دارند 
و داستان این درام رازآلود حول زندگی پیرمردی 
۸۰ ســاله می گردد که ناگهان زندگی اش دچار 
تغییرات بزرگ و اساسی می شــود. در این میان، 
دخترش قصــد کمک بــه او را دارد امــا آنتونی، 
پیرمرد دوست داشتنی داستان، تمام کمک های 
او را رد می کنــد. هرچند زندگــی بی رحم، کار را 
برای آنتونی به جایی می رســاند که ذهنیتش را 

نسبت به همه چیز تغییر می دهد و ...

فیلم کودا
یکی دیگر از این فیلم ها »کــودا«، به کارگردانی 
شــیان هیدر و تولید کمپانی »اپل تی وی« است. 
اثری که برنده ســه جایزه اســکار در بخش های 
بهترین فیلم، بهترین بازیگــر نقش مکمل مرد و 
بهترین فیلمنامه اقتباسی شــده است. این فیلم 
توانســت در جوایز بفتا، جایزه بهترین فیلمنامه 
و بهتریــن بازیگر نقش مکمل مــرد را از آن خود 
کند. بازیگر ناشــنوای این فیلم، اولین فرد ناشنوا 
در تاریخ سینماست که توانســته جایزه اسکار را 

برای بازی درخشانش به دست آورد.
داستان »کودا« نیز از این قرار است که روبی تنها 
عضو شنوای خانواده اش است. او عاشق موسیقی 
اســت و آرزو دارد بتواند در این مســیر پیشرفت 

کند. 
اما زمانی که شــغل خانوادگی شان در ماهیگیری 
بــه خطــر می افتــد، در دوراهی انتخــاب بین 
ادامه علاقه اش در موســیقی و ماندن و کمک به 

خانواده اش، دچار تردید می شود.

فیلم درباره پدرم
»درباره پدرم« هم فیلم دیگری اســت که توسط 
لارا تراســو کارگردانی شده اســت. از بازیگرانی 
که در ایــن کمــدی خانوادگی به ایفــای نقش 
پرداخته اند می توان به رابرت دنیرو، سباســتین 
مانیکالکو، لســلی بیب، کیم کاترال و دیوید راش 

اشاره کرد.
این فیلم محصول ۲۰۲۳ آمریکا است و در خلاصه 
داستان آن آمده است: »سباستین به درخواست 
نامــزد آمریکایی خود پــدر ایتالیایی و ســنتی 
اش را بــه دورهمی آخر هفته خانــواده ثروتمند 
و غیرعــادی او می برد. طولی نمی کشــد که این 
دورهمی تبدیل به تقابل فرهنگ ها می شود و این 

پدر و پسر به معنای واقعی خانواده پی می برند.«

فیلم قاضی
دیویــد دابکین هــم فیلم »قاضــی« را پیرامون 
داســتان یک پدر و پسر ساخته اســت. این فیلم 
آمریکایی در ســال ۲۰۱۴ ساخته شــده و در آن 

بازیگرانی چون رابــرت داونی جونیــور، رابرت 
دووال، ورا فارمیــگا، بیلی بــاب تورنتون، جرمی 

استرانگ و دکس شپرد حضور دارند.
خلاصه داستان این درام خانوادگی نیز از این قرار 
است: »یک وکیل موفق برای مراسم خاکسپاری 
مادرش به زادگاهش باز می گردد، اما متوجه می 
شــود که پدرش یعنی بهترین قاضی شهر برای 

یک قتل مجرم شناخته شده است ...«

از »ماهی بزرگ« تا »پدرانه«
از دیگر فیلــم هایی که مرتبط با پــدر در فیلیمو 
دوبله شــده و در دســترس قرار گرفته است می 
توان به فیلم »ماهی بزرگ« بــه کارگردانی تیم 
برتون و بــا بازیگرانی مثل مک گرگــور، آلبرت 
فینی، بیلی کراداپ، جســیکا لنــگ، هلنا بونهام 
کارتر، الیســون لومن، رابرت گیامه، ماریون و … 
اشــاره کرد که از زاویه تازه ای سراغ دنیای پدرها 

رفته است.
این درام ماجراجویی درباره پســر مســتاصلی 
است که سعی دارد مرز بین واقعیت و تخیل را در 
زندگی پدر در حال مرگش مشخص کند و در این 
مسیر با ســختی ها و اتفاقاتی روبه رو می شود که 

قصه را شکل می دهد.
از دیگر آثــار ایــن فضا هــم می توان بــه فیلم 
»پدرانه« بــه کارگردانی پل ویتنز اشــاره کرد. 
درام خانوادگی که در ژانر کمدی ســاخته شده 
و محصول سال ۲۰۲۱ ســینمای آمریکاست. در 
این فیلم که براســاس »خاطرات دو بوســه برای 
مادی: خاطره از دســت دادن و عشــق« اثر متیو 

لوگلین ساخته شده است.
داســتان این فیلم درباره پدری است که یک روز 
پس از تولد دختــرش، به طور غیــر منتظره ای 
همسرش را از دست می دهد و مجبور می شود که 
دختر کوچک خود را به عنــوان پدری تنها بزرگ 

کند ...
از بازیگرانــی کــه در این فیلم کمــدی و درام به 
ایفای نقش پرداخته انــد می توان به کوین هارت، 
الفری وودارد، لیل رل هــاوری، دی واندا وایس، 

ملودی هرد، پل رایزر و آنتونی کریگن را نام برد.

خریدار  یک زندانی که حدود ۲۳ ســال است 
که به دلیل مســائل مالی در زندان حضور دارد، با 
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران به صورت 
مجازی ملاقات کرد و القاصی نیز پس از بررســی 
پرونده وی دســتور داد تا با تعییــن وجه التزام و 
مساعدت خیرین زمینه آزادی این زندانی فراهم 

شود.
 به مناســبت میلاد امام علی )ع( و روز پدر، علی 
القاصی رئیس کل دادگســتری استان تهران با 
همراهی علی صالحی دادســتان تهران، یونس 
طرهانی معــاون قضایــی رئیــس کل در امور 
زندان ها، حشــمت الله حیات الغیــب مدیرکل 

زندان های اســتان تهــران و حجت الاســلام 
والمسلمین فیروزجایی معاون دادستان تهران 
در امور زندان ها با جمعی از زندانیان زندان زنان 
و تهران بزرگ به صورت مجازی ملاقات کردند 
و درخواســت های آنها را مورد رســیدگی قرار 

دادند. 
در جریان این برنامــه، یکــی از زندانیان زن که 
به دلیــل تامیــن هزینه هــای درمــان بیماری 
همســرش دچار بدهــی و در نهایت با شــکایت 
شــکات راهی زندان شــده بــود، بــا رئیس کل 

دادگستری استان تهران ملاقات کرد. 
بررسی های رئیس کل دادگستری استان تهران 

حاکی از این بود که این فرد در حدود یک ســال 
اســت که در زندان حضور دارد و با توجه به اینکه 
همســر وی مبتلا به بیمــاری صعب العلاج بود و 
امکان اشــتغال برای وی وجود نداشــت، لذا این 
زندانی مســئولیت تامین هزینه درمان بیماری 
همسرش و مخارج زندگی را بر عهده داشته است 
و با توجه به حضــور وی در زنــدان و عدم امکان 
پرداخت اجاره مسکن، صاحبخانه عذر خانواده او 
را خواســت که در ادامه، فرزند این زندانی زن که 
اکنون در مقطع کلاس چهارم دبســتان مشغول 
به تحصیل است، به دلیل شــرایط خاص پدرش 

مجبور به ترک تحصیل شد.

پسماند

سرپرســت ســازمان مدیریت 
پسماند شــهر تهران با اشاره به 
اینکــه دغدغه مدنظــر محیط 
زیســت را بــرای خریــد زباله 
ســوز برطرف و آن هــا را متقاعد 
می کنیم دربــاره وضعیت زباله 
سوز آرادکوه، گفت: دو خط زباله 
سوز آراد کوه مشــکل پیدا کرده 
بود که در حال رفع آن هستیم تا 

دوباره راه اندازی شوند.
محسن قضاتلو با اشاره به برنامه و 
اهداف سازمان مدیریت پسماند 
شــهرداری تهران اظهــار کرد: 
برنامه ما این اســت کــه نظافت 
شــهر و رفت و روب را نســبت به 
قبل در شرایط بهتری قرار دهیم 
و در ابتدای کار اولویتمان بهبود 

وضعیت شهری است. 
در ادامــه می خواهیم 
اســتحصال گاز متان، 
تصفیــه  بهســازی 
خانه ها، اضافه شــدن 
زبالــه ســوز جدید و 
بهبود وضعیت مجتمع 

بازیافت آرادکوه را به ســرانجام 
برسانیم.وی در رابطه با وضعیت 
زباله ســوز آرادکوه گفــت: زباله 
ســوز موجود تنها ظرفیت ۲۰۰ 
تنی دارد و مشکلاتی هم دارد که 
باید آن را رفع کنیم تا دوباره وارد 
مدار شود. دو خط این زباله سوز 
مشــکل پیدا کرده بود و یکی از 
خط هایش راه اندازی شده است 
و قرار شــد جلســه ای با شرکت 

برگــزار  اجراکننــده 
شود و مشــکل آن ها را 
رفع کنیم. ان شــاءالله 
خط دیگر را هم دوباره 
راه انــدازی خواهیــم 
کرد.سرپرست سازمان 
مدیریت پسماند شهر 
تهــران درباره آخریــن وضعیت 
خرید زباله ســوز چینی با اشاره 
به اینکه مطالعــات لازم را انجام 
دادیــم و گزارش کارشناســانی  
آن همرا تهیه شــده است، اظهار 
کرد: جلســات متعددی در این  
مورد که زباله ســوز چه ظرفیتی 
داشته باشــد و در کجا آن را قرار 
دهیم و نحوه سرمایه گذاری اش 
نیز به چه صورت باشــد، برگزار 

کرده ایم و در نهایت به این نتیجه 
رسیدیم که همان ظرفیت ۶۰۰۰ 
تنُ می تواند بسیار موثر باشد و در 
حال طی کردن روند کار هستیم.

مخالفــت  خصــوص  در  وی 
ســازمان حفاظت محیط زیست 
با خریــد زباله ســوز چینی نیز 
گفت: آن ها معتقد هســتند نوع 
آلایندگی و خروجــی دودکش 
این زباله ســوز مشخص نیست و 
تا وضعیت آلایندگــی و کنترل 
آن مشــخص نباشــد، نباید این 
زباله ســوز خریداری شــود. با 
توجه به جلســاتی کــه برگزار 
کردیم می توانیم دغدغه مدنظر 
محیط زیســت را برطرف و آن ها 

را متقاعد کنیم.

مشکل زباله سوز آرادکوه حل می شود
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